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نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

///

1- بر اساس گزارش ها و آمارهای اعلام شده؛ در حال حاضر وجود 60 نوع ماده  معدنی مختلف در سطح کشور به اثبات رسیده و 14 نوع ماده 
معدنی دیگر نیز در حال اکتشاف است. در واقع کشور ما روی کمربندی از انواع مواد معدنی قرار گرفته و به عنوان دارنده غنی ترین منابع معدنی 

)حداقل در 10 نوع ماده معدنی( در جهان شناخته شده است.
بر اســاس آمار ســال 2018 میلادی؛ ایران رتبه 21 را در تولید جهانی آلومینیوم و رتبه چهارم را در منطقه خاورمیانه به خود اختصاص داده و 
چین با سهم 56 درصدی رتبه نخست جهان را از آن خود کرده است. همچنین ایران در تولید بوکیست در رتبه بیستم جهان قرار دارد و رتبه 
نخست آن متعلق به کشور استرالیاست. در خصوص مس به عنوان یکی دیگر از فلزات مهم غیرآهنی نیز ایران با استخراج 316 هزار تن مس؛ 

سهمی حدود 1/5 درصد از تولید جهان را دارد و به این ترتیب در تولید مس رتبه شانزدهم جهان متعلق به ایران است. 
استخراج سرب در ایران نیز در سال گذشته  حدود 60 هزار تن بوده و جایگاه جهانی کشور در تولید سرب چهاردهم است و سهم ایران از تولید 
جهانی سرب حدود 1/1 درصد برآورد می شود. در منطقه خاورمیانه تنها ایران و ترکیه تولیدکننده سرب هستند. از سوی دیگر داده های آماری 
حاکی از آن است که ایران با استخراج حدود 250 هزار تن روی در سال گذشته در جایگاه سیزدهم جهان قرار دارد و 1/6 درصد از تولید جهان 
متعلق به ایران است. در همین راستا کشور چین 34 درصد از تولید روی و 55 درصد از تولید سرب جهان را به خود اختصاص داده است و به 

همین دلیل کشور نخست جهان در تولید سرب و روی محسوب می شود.
تولید طلا در ایران نیز حدود 8 تن ثبت شــده و به این ترتیب رتبه چهل وششــم جهان متعلق به کشور ما می باشد. به بیان دیگر ایران با تولید 
8 تن طلا؛ تنها 0/21 درصد طلای جهان را تولید می کند. چین در زمینه طلا نیز تولیدکننده برتر جهان به شمار می  آید و با تولید حدود 389 

تن طلا حدود 12 درصد از تولید جهانی این ماده معدنی با ارزش را به خود اختصاص داده است.
2- به رغم در اختیار داشتن منابع و ذخایر غنی معدنی غیرفلزی از جمله آلومینیوم، مس، سرب، روی، طلا و ... در کشورمان و اثرات قابل توجه 
این مواد معدنی و صنایع مرتبط بر تولید، اشتغال، ارزآوری و تکمیل زنجیره ارزش؛  متاسفانه طی سالیان گذشته این بخش کمتر از بخش فولاد 
مورد توجه سیاستگذاران و سرمایه گذاران قرار گرفته است. این در حالی است که معادن و صنایع غیرآهنی می توانند مزیت های رقابتی بالایی را 
برای کشورمان ایجاد کنند و کم  توجهی به این صنایع در حالی است که اغلب کشور های منطقه با برخورداری از ذخایر کمتر این مواد معدنی، 

اما سرمایه گذاری و رشد بسیار بیشتری را در توسعه صنایع غیرآهنی خود داشته اند.
سرمایه گذاری در امر اکتشافات تکمیلی و تفصیلی در معادن غیرآهنی یقینا  می تواند رتبه جهانی و منطقه ای ایران را در این بخش ارتقاء دهد 
و شناســایی ذخایر جدید معدنی موجب تنوع جذابیت و فرصت های ســرمایه گذاری و ورود سرمایه گذاران داخلی و خارجی به این حوزه خواهد 
شد. در حال حاضر متوسط عمق فعالیت های اکتشافی در این معادن پایین و پتانسیل ها و ذخایر شناسایی شده در ایران سطحی است و ذخایر 

عمقی در کشور در بخش مواد معدنی غیرآهنی به ندرت شناسایی شده است.
3- طبق اظهارات ســرمایه گذاران و کارشناســان معادن و صنایع غیرآهنی؛ امروزه این بخش به طور جدی از کمبود بسیاری از زیرساخت های 
توســعه ای از جمله آب، برق، حمل ونقل، تجهیزات و تکنولوژی های نوین ، منابع مالی، عدم تمایل بخش خصوصی به سرمایه گذاری ، تصمیمات 
و بخشــنامه های متعدد و ... رنج می برد که یقینا ریشــه بســیاری از این کاستی ها و ضعف ها در فقدان سند و طرح جامع برای این بخش است. 
اطلاعات فوق  الذکر و جایگاه و اهمیت معادن و صنایع غیرآهنی در کشور و همچنین ضرورت افزایش اشتغال، دستیابی به توسعه پایدار، تکمیل 
زنجیره ارزش، تنوع بخشی به درآمدهای ارزی و کاهش وابستگی به خارج؛ اهمیت دقت نظر و برنامه ریزی و به عبارتی »تدوین طرح جامع معادن 
و صنایع غیرآهنی« را بیش از پیش آشــکار می ســازد. تجربه تدوین سند جامع فولاد )به رغم برخی ضعف ها و کاستی ها( حاکی از آن است که 
تدوین ســندی جامع و علمی متکی بر ظرفیت ها، چالش ها و راهکارها برای توســعه بخش معادن و صنایع غیرآهنی می تواند کشور را در مسیر 

بهره برداری مطلوب تر از این ذخایر خدادادی به عنوان موتور محرکه رشد و توسعه اقتصادی  کشور قرار دهد.
وجود طرح جامع برای این بخش نشاندهنده یک نقشه راه مشخص برای رسیدن به هدفی معین خواهد بود که قطعا همه جوانب آن سنجیده 
شده و می تواند فضای کسب  وکار و افق بلندمدت پیش  روی سرمایه گذاران و فعالان این بخش را با توجه به استراتژی و سیاست های حاکمیت؛ 

شفاف سازد.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسئول

معادن و صنايع غيرآهنی
فرصت ها و چالش ها
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وزیر صنعــت، معدن و تجــارت در دومین 
همایش چشم انداز صنایع غیر آهنی ایران و 
فناوری های وابسته با نگاهی به تولید و بازار، 
گفت: امسال در بخش اکتشافات معدنی به 
اندازه تمام سال های گذشته اقدامات صورت 

گرفته و یا در دستور کار می باشد.

به گــزارش جهان معدن، رضــا رحمانی 
اظهار داشــت: در ســال 98، هفت محور 
اساســی برای فعالیت های وزارت صنعت 
معدن و تجارت طراحی شــده که 2 مورد 
از آنها یعنی نهضت ساخت داخل و انقلاب 
معدنــی در فضایی متفــاوت و با جدیت 

خاصی پیگیری می شود.
وی افزود : نظر همه کارشناســان معدنی 
کشــور موید این نکته است که کشورمان 
دارای ظرفیت های معدنی بســیار بزرگی 
اســت و ســرمایه گذاری در ایــن بخش 
می توانــد فرصت هــای جدیــدی را برای 

توسعه اقتصادی کشور فراهم آورد.
رحمانی ادامه داد: پیرو فرمایش مقام معظم 
رهبــری و به عنوان یــک راهبرد اصلی در 

کشــور بخش معدن به عنــوان جایگزین 
درآمدهــای نفتی مورد توجــه قرار گرفته 
اســت. وی اظهار داشــت: انتخاب عنوان 
انقــلاب معدنی می تواند زمینه ســاز یک 
تحول بــزرگ و به کار گیــری تمام توان 
موجود در راستای توسعه این بخش کشور 
در باشــد.وزیر صمت تاکید کرد: نقشه راه 
معدن برای اولین بار در کشــور ابلاغ شده 
و با توجه به کار کارشناســی انجام شده و 
دریافت نظرات تشــکل ها و فعالین بخش 
خصوصی برای بهره گیری از تمامی ظرفیت 
های موجــود می تواند به تحول اساســی 

بخش معدن کشور کمک بسیاری نماید.
رحمانی اعلام کرد: در ســال گذشته بالغ 
بر 20 میلیــارد دلار درآمدهای معدنی در 
کشور داشــتیم که امسال این رقم با یک 
میلیــارد دلار افزایش به رقمی بالغ بر 21 
یافت.وزیر  میلیارد دلار دســت خواهــد 
صنعت معدن و تجارت تاکید کرد: به کار 
بردن عبارت تحریم داخلی معنا و مفهومی 
ندارد و ما در برابر وظایف خود مسئولیت 
داریــم؛ لذا در همین راســتا هر انجمن و 

بپذیرند حاضریم  تشکلی که مســئولیت 
اختیارات لازم را به ایشــان واگذار کنیم.

رحمانی ادامه داد: قدر مسلم ما از صادرات 
انواع محصولات معدنی در کشور استقبال 
می کنیم ولی باید اصل تامین داخلی نیز 
مورد توجه قرار گیرد و انجمن ها و تشکل 
ها نیــز باید با رعایت این الزامات به تولید 

داخلی کشور کمک کنند.
وی گفت: امســال تعداد بخشــنامه های 
صادر شده از سمت وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت در بخش های مختلف صنعتی، 
معدنی و تجاری به نســبت سال گذشته 
به حداقل ممکن رسیده و این نکته را نیز 
باید در نظر داشت که در سال 97 شرایط 
متفاوتــی از اقتصاد را تجربه کرده ایم و به 
اجبار در برخی بخش ها و حوزه های مجبور 
به صدور بخشنامه های خاص نیز بوده ایم.

رحمانی تصریــح کرد: بــرای تامین نیاز 
واحدهای تولیدی در داخل کشــور، باید 
سیاســت عدم خام فروشی مواد معدنی را 
اجرا کنیم و این مهم در راســتای تبدیل 
مواد معدنی استخراج شــده در کشور به 

وزیر صمت: رویکرد کلی ما جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی است

 به کار بردن عبارت تحریم داخلی
معنا و مفهوم ندارد
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ارزش افزوده بالاتر و ایجاد زمینه های تولید و اشــتغال 
بیشتر در سطح کشور است.

وزیر صمت اظهار داشــت: در زنجیره تولید مواد معدنی 
کشور فعال سازی معادن کوچک نیز مورد توجه خاص 
وزارت صنعت، معدن تجارت در سال 98 می باشد و هر 
فردی که علاقمند به سرمایه گذاری در این بخش باشد 
حتماً هم در حوزه تامین مالی و هم در بحث فناوری ها 

مورد حمایت ویژه خواهد گرفت.
رحمانی اضافه کرد: در حــوزه معادن به ویژه در بخش 
استخراج مس رعایت پیوســت های زیست محیطی و 
الزامات این حوزه مورد توجه جدی ما در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت است و البته در یک سال گذشته در این 
بخش اقدامات بسیار خوبی نیز صورت گرفته و واحدهای 
راه اندازی شده در رعایت الزامات زیست محیطی عملکرد 

بسیار خوبی داشتند.
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت همچنین در حاشــیه 
دومین همایش بین المللی چشــم انداز صنایع غیرآهنی 
و فناوری های وابســته، در پاسخ به سوال خبرنگاران در 
خصوص اعمال قانون عــوارض 25 درصدی بر صادرات 
ســنگ آهن و مواد خام، گفت: این تصمیم در راستای 
عزم دولت برای مقابله با خام فروشی بوده است، چرا که 
در گذشــته زنجیره ای متوازن از تولیدات معدنی برای 
عدم خام فروش وجود نداشت و به ناچار مواد خام صادر 
می شــد؛ اما اکنون با ایجاد ظرفیت های لازم سیاست 

کلی دولت مبنی بر عدم خام فروشی است.
 رضا رحمانی با اشاره به اینکه در سال های اخیر اقدامات 
زیادی در زمینه توسعه صنایع معدنی در کشور صورت 
گرفته اســت، اظهار داشت: در حال حاضر ظرفیت ها و 
زنجیره تولید مــا در بخش فولاد و مس به حالت توازن 
رسیده اســت و هر چند که اقدامات انجام گرفته بسیار 
نتیجه بخش بوده، اما همچنان پیگیر هستیم تا با تکمیل 
ظرفیت ها، مواد اولیه ما تبدیل به ارزش افزوده بیشتر و 
در نهایت منجر به ایجاد شغل بیشتر برای جوانان شود.

وی افزود: در چند ســال گذشــته ایران 23 میلیون تن 
ســنگ آهن صادر می کرد که این رقم در ســال 97 به 
زیر 8 میلیون تن رسیده است و این نشان دهنده کاهش 
فروش مواد خــام معدنی و تبدیل آن به فرآیند افزایش 

ارزش افزوده و مصرف در صنایع داخلی است.
وزیر صمت با بیان اینکه تمام مواد خام، فلزی و غیرفلزی 
در راســتای این هدف مورد توجه هستند، خاطرنشان 
کرد: به همین منظور تقویت تولیدات داخلی، جلوگیری 
از خام فروشــی و توجه به شرکت های دانش بنیادن در 

سرلوحه کار قرار گرفته است.
وی در ادامه در پاســخ به این پرســش که تا چه اندازه 

مــی توان به درآمدهای حاصل از معــادن اتکاء و آن را 
جایگزین نفت کرد، گفت: ظرفیت های موجود در معادن 
کشــور به اندازه ای اســت که می تواند به عنوان یکی 
از گزینه هــای جدی در جایگزینی درآمدهای نفتی در 

کشور باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با دعوت از سرمایه گذاران 
داخلی و خارجی برای حضور و مشــارکت در طرح های 
توســعه ای بخش معدن کشــور، اظهار داشــت: آینده 
سرمایه گذاری در بخش فلزات روشن است و به همین 
دلیل دولت ســرمایه گذاران را به فعالیت در این بخش 

ترغیب و از آنها حمایت خواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه بسیاری از معادن هنوز بکر هستند 
و در کشور مناطقی وجود دارند که فعال شدن آنها برای 
دولت در اولویت اســت، گفت: در ســال گذشته بخش 
عمده ای از نیازهای ارزی ما از طریق پتروشیمی و فولاد 
و مس تامین شد، بنابراین می توان جایگاه بهتری برای 

سودآوری در این زمینه ها ایجاد کرد.
رحمانــی از تدوین و ابلاغ نقشــه راه معدن برای اولین 
بار در کشــور خبر داد و افزود: فعالسازی معادن کوچک 
نیــز در دســتور کار قرار دارد و علاوه بــر این در حوزه 
اکتشــافات، فعالیت هایی که امسال برنامه ریزی کردیم 
و انجام خواهد شد به اندازه کل سال های گذشته است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت در پاســخ به پرسش یکی 
از خبرنگاران مبنی بر سیاست های دولت برای تشویق 
سرمایه گذاران در بخش صنایع و معادن، گفت: دولت از 
اعطای تســهیلات و انجام حمایت های مالی بلاعوض و 
در اختیار قرار دادن معادن و اختصاص زمین در شهرک 
های صنعتی به سرمایه گذاران با حداکثر تخفیف، دریغ 
نخواهد کرد.وی در پاســخ به ســوالی مبنی براینکه در 
6 ماهه نخســت امسال میزان جذب سرمایه گذاری چه 
اندازه بوده است، اظهار داشت: آمار مربوط به این بخش 
به طور رسمی از سوی وزارت صمت منتشر شده است و 
برخلاف تصور برخی ها، تقاضای سرمایه گذاری در حوزه 

های صنعت، معدن و تجارت افزایش پیدا کرده است.
رحمانی خاطرنشــان کرد: دنیا می داند که اقتصاد ایران 
 ظرفیــت های زیــادی دارد از این رو ســرمایه گذاران
 علاقه مند هســتند تا در کشورمان حضور فعالانه تری 
داشــته باشند.وی در پایان در پاسخ به سوال یکی دیگر 
از خبرنگاران که معتقد بود عرضه و تقاضا باید در قیمت 
گذاری نقش داشته باشد و نه دولت، گفت : اگر شرایط 
کشور عادی باشد این یک منطق درست است، اما نباید 
اجــازه بدهیم در کشــور عده ای با ایجــاد رانت، بطور 
نامشروع و غیر قانونی صاحب درآمد شوند لذا مجبوریم 

که در این زمینه کنترل های لازم را داشته باشیم.

 رحمانی:
 در حوزه معادن 

به ویژه در 
بخش استخراج 

مس رعایت 
پیوست های 

زیست محیطی 
و الزامات این 

حوزه مورد توجه 
جدی ما در 

وزارت صنعت، 
معدن و تجارت 
است و البته در 

یک سال گذشته 
در این بخش 

اقدامات بسیار 
خوبی نیز صورت 

 گرفته 
 و واحدهای
 راه اندازی 

شده در رعایت 
الزامات زیست 

محیطی عملکرد 
بسیار خوبی 

داشتند
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صاحب نظران و فعالان معدنی در دومین همایش فلزات غیرآهنی بررسی کردند؛

 آسیب های فقدان طرح جامع 
در سرب و روی

»دخالت دولــت در فرآیند تولیــد، صادرات و 
قیمت گذاری«، »عــدم ثبات در تصمیم گیر ی« 
و »کمبود مواد اولیه و موانع موجود در مســیر 
ورود ملزومات ضــروری خطوط تولید« از دیگر 
مواردی بــود که فعــالان اقتصــادی به عنوان 
خطاهای سیاست گذاری در نشست »مروری بر 
صنعت ســرب و روی« موردتوجه قرار دادند. در 
این راستا تدوین یک نقشه راه برای صنایع سرب 
و روی، به عنوان مســیر برون رفت از چالش های 
فعلی از سوی فعالان بخش خصوصی مطرح شد. 
به اعتقاد فعالان، یکی از گام های اساســی برای 
اصلاح روند های فعلی، شناســایی کلیه عوامل 
اثرگذار در مســیر توســعه صنایع مزبور است، 
اقدامی که می تواند شرایط را برای اولویت بندی 
ســرمایه گذاری در بخش های مختلف مشخص 
کند. در نهایــت فعالان بر ایــن موضوع تاکید 
کردند که در صورت بهبــود و ارتقای رویه های 

فعلی می توان چشــم انداز روشــنی را در سطح 
بین المللی برای صنعت سرب و روی ترسیم کرد.
در ابتدای این نشست، امین صفری، مدیرعامل 
مجتمع ســرب و روی باریت مهدی آباد موانع و 
چالش هــای صنعت مذکور را در یک چارچوب 
کلان ارائــه کــرد. او در این بــاره توضیح داد: 
فعالان صنعت ســرب و روی در بخش هایی از 
جمله تامین مواد اولیه، قیمت  گذاری، صادرات 
و تکنولوژی  با مشکلات مختلفی مواجه هستند. 
در این راســتا و برای حل چالش های مذکور، 
ضرورت توجه به طرح جامع سرب و روی کاملا 
وجــود دارد، چراکه بازیگران اصلی این صنعت 
دچار تغییر خواهند شد، اما امروز چشم انداز و 
طرح جامعی وجود نــدارد. وی افزود: با وجود 
آنکه یکی از بزرگ ترین منابع دنیا را در اختیار 
داریم ولی متاســفانه برنامه ای برای استفاده از 
آنها به نحو مطلوب نداریم. ما باید طرح جامعی 

تهیه کنیم و به طور ســالانه هم آن را در مسیر 
تغییر و به روز شدن قرار دهیم، البته این اقدام 
نیازمند تشکیل ســاختاری است که داده های 
مختلف را با صاحبان صنایع به اشتراک بگذارد.

او با اشــاره به برخی تغییرات در فضای صنعت 
سرب و روی گفت:  طی چند سال آینده معدن 
انگــوران به عنوان یکی از بازیگــران اصلی این 
صنعت از میدان خارج خواهد شد ولی از سوی 
دیگر معدن مهدی آباد وارد میدان می شــود. به 
گفته مدیرعامل مجتمع ســرب و روی باریت 
مهدی آباد،  مهم ترین هدفی که می توان از طرح 
جامع دنبال کرد، ایجاد توازن در صنعت سرب و 
روی است، توازنی که درحال حاضر وجود ندارد. 
در عین حال بــرای افزایش بهره وری در تولید 
محصولات، توجه به مزیت های نســبی، توجه 
به روند تغییر تکنولوژی و اســتفاده از صنایع 

 های تک، از اهمیت برخوردار است.

تصویر کلان صنعت »سرب و روی« از سوی صاحب نظران و فعالان اقتصادی این عرصه تشریح شد. در دومین همایش صنایع 
غیرآهنی و فناوری های وابســته، مهم ترین چالش ها و فرصت های موجود در صنایع »ســرب و روی« در کانون توجه فعالان 
بخش خصوصی و مسوولان دولتی قرار گرفت. در این چارچوب، عدم طراحی یک استراتژی کلان و بلندمدت به عنوان یکی از 

خلأهای مهم سیاست گذاری در صنایع مذکور مطرح شد.
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صفری با اشــاره به برخی آمار و ارقام در حوزه ســرب و روی 
تصریح کرد:  مجموع ذخایر کشــور در این بخش 212 میلیون 
تن است که حدود 12 میلیون تن آن شامل ذخیره فلز محتوی 
»روی« است. نکته جالب توجه این است که بیش از 70 درصد 
از ایــن معادن از منظر تعداد، شــامل معادن کوچک اســت، 
بنابراین این امر نشان می دهد که باید در سیاست گذاری ها به 
معادن کوچک توجه بیشــتری شود. به گفته او، در این بخش 
تنها یک معدن با بیش از 50 میلیون تن در کشور وجود دارد و 
سه معدن هم بین 5 تا 50 میلیون تن ظرفیت دارند. همچنین 
مابقی معادن ســرب و روی، )85 معــدن( همگی کمتر از 5 
میلیون تن ظرفیت دارند. وی ادامه داد: در بخش منابع سرب 
و روی 5درصــد از ذخیره منابع دنیــا را در اختیار داریم اما از 
کل استخراج دنیا در این بخش 9/ 1 درصد را در اختیار داریم. 
داده های موجود نشان می دهد اگر بخواهیم به سطح استاندارد 
جهانی در بخش تولید و ذخیره محصولات برسیم، باید نزدیک 

به3 برابر بهره برداری مان از ذخایر فعلی را افزایش دهیم.
همچنین حمیدرضا معین الدینی، مدیرعامل شــرکت کوشــا 
معدن به برخی از اقداماتی که برای دسترســی آسان اطلاعات 
به فعالان صنعت مزبور،  در دســتور کار قرار گرفته است اشاره 
کرد و گفت: ســامانه جدیدی را طراحی کردیم که از قابلیت 
نقشه محوری برخوردار است. در قالب این سامانه، دیتابیسی از 
مجموع پروژه ها، معادن، کارخانه ها، میزان فرآوری و وضعیت 
صنایع پایین دستی جانمایی شــده است و اطلاعات مختلفی 
نیز در بخش  تناژ، عیار، شــرایط معادن و... ارائه می شود. وی 
اضافــه کرد: این پروژه در آینده تکمیل و به روز خواهد شــد، 
به گونه ای که می تواند کمک بزرگی بــرای برنامه ریزی فعالان 
اقتصادی باشد.  معین الدینی ادامه داد: یکی از هدف های مهم 
ســامانه مذکور این است که ظرفیت های جدیدی را به صورت 
پویا در حوزه اکتشاف محقق کند. در این چارچوب الگوریتمی 
طراحی می شود که مشخصات معادن و جانمایی منطقه ای آنها 
را مشخص می کند. وی در تکمیل این توضیحات تصریح کرد:  
تــلاش ما این بوده اســت که با ذی نفعان ایــن حوزه ارتباط 
خوبی برقرار کنیم، به دنبال این هستیم که از مسیر های جدید 
تعریف شده یک چشــم انداز اولیه را برای صنعت سرب و روی 
مشخص کنیم تا بتوانیم به یک صنعت پاک، پایدار و با بهره وری 
بالا در تراز جهانی دست پیدا کنیم.  در ادامه ابراهیم جمیلی، 
رئیس انجمن صنفی کارفرمایان تولیدکنندگان شمش سرب 
ایران عنوان کرد:  شرایط مناسبی برای افزایش ظرفیت سرب 
و روی وجود دارد. ظرفیت ما در بخش ســرب 420 هزار تن و 
در بخش روی 480 هزار تن اســت که شاید امروز 30 درصد 
از ظرفیت آنها هم فعال نباشــد. باید در کوتاه مدت این برنامه 
را در دســتور کار قرار دهیم که چگونه از ظرفیت های موجود 
به شکل کامل تری استفاده کنیم، هدفی که در صورت تحقق 
باعث پایین آمدن قیمت تمام شده نیز می شود.  همچنین بهرام 
شــکوری، رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق ایران 
با بیان اینکه  انگیزه ســرمایه گذاری در دو بخش سرب و روی 
بیش از سایر فلزات معدنی است، اظهار کرد: در بخش هایی که 
دخالت دولت را شــاهد بودیم، اتفاقــات خوبی رخ نداد. دولت 
بــا تعیین دلار 4200 تومانی به فعــالان اقتصادی اعلام کرد 
که باید محصول تان را به یک قیمت مشــخص بفروشید. این 

سیاســت باعث رانت و فساد شد، به طوری که به یکباره تقاضا 
برای کالایی مثل مفتول به 5 برابر افزایش یافت. این مســائل 
در واقع نتیجه رانت بود. وی افزود: با قیمت گذاری دســتوری 
نظام بــورس را مختل کردیم، آن هــم در صنعتی که بخش 
زیادی از تولید آن باید به کشورهای دیگر صادر شود. شکوری 
تاکید کرد که مســوولان دولتی باید برای ارتقای بهره وری و 
تولید در صنعت ســرب و روی از نظرات کارشناســی فعالان 

بخش خصوصی استفاده کنند.  
یوسف مرادلو، رئیس هیات مدیره و دبیر انجمن صنایع و معادن 
ســرب و روی ایران نیز نبود یک استراتژی مشخص را یکی از 
آفات اصلی صنعت ســرب و روی عنوان کرد و گفت:  عدم ثبات 
و تصمیم گیری های ناگهانی باعث لطمه به تولیدکنندگان شده 
اســت. در شرایطی که فاقد استراتژی باشیم، مدیران متخصص 
و کارآمــد هم نمی توانند اثرگذار باشــند. مطالبه ما از متولیان 
به صورت شفاف این است که باید برنامه و استراتژی مشخصی را 
برای صنعت ســرب و روی تدوین کنیم،  چرا که در این صورت، 

می توان صادرات غیرنفتی را جایگزین صادرات نفتی کرد.
عباســعلی ایروانی، مدیرکل دفتر نظــارت امور معدنی وزارت 
صمت نیز مانند فعالان بخش خصوصی بر طراحی یک ســند 
راهبردی برای بخش ســرب و روی تاکید کرد و گفت:  عوامل 
مختلفی از جمله، ذی نفعان، دست اندرکاران، تکنولوژی، بازار، 
دولــت، تعاملات داخلی و مشــکلات بین المللی بر این بخش 
تاثیرگذار هســتند. نکته حائز اهمیت این است که باید تمام 
عواملی که در روند توســعه ســرب و روی اثرگذار هستند را 
شناسایی کنیم و مطابق آنها بخش های مختلف را اولویت بندی 
کنیم، به گونــه ای که بخش های که برای ســرمایه گذاری از 
اهمیت بیشتری برخوردارند مشــخص شود. به گفته او برای 
آنکه بتوانیم براساس اولویت بندی ها پیش برویم باید انسجام و 
تعامل بیشتری در میان دست اندرکاران و فعالانی که با صنعت 

سرب و روی در ارتباط هستند ایجاد کنیم.
وی با اشــاره به برخی از آمار و ارقام در حوزه ســرب و روی 
گفت: جمع کل معادن سرب و روی در کشور 89 معدن است 
که از این تعــداد 55 معدن فعال، 30 معدن غیرفعال و چهار 
معدن هم درحال تجهیز است. از سوی دیگر، 15 استان کشور 
از معــادن ســرب و روی برخوردارند که یــزد بالاترین میزان 
ذخیره را دارد. همچنین میزان تولید یک ساله استخراج واقعی 
معادن مان 5 میلیون و 140 هزار تن هست. همچنین در بخش 

سرب، تعداد 52 کارخانه به عنوان واحد فرآوری وجود دارد.
سیدرکن الدین سیدآقا میری، عضو هیات مدیره انجمن صنفی 
کارفرمایی تولیدکنندگان شــمش سرب ایران بر آمادگی این 
انجمــن برای حضــور در صنعت بازیافت تاکیــد کرد و گفت 
که فعالان این عرصه می توانند با تغییر کاربری و اســتفاده از 
ظرفیت بازیافت، به افزایش تولیــد اقدام کنند. به گفته او در 
کشــور ما 90 درصد از تولید ســرب از طریق صنعت بازیافت 
است. سیدآقامیری اضافه کرد: بیشتر سرمایه گذاری های انجام 
شــده در ســرب و روی توســط بخش خصوصی انجام شده و 
تکنولوژی ضروری هم توســط آنها وارد شده است. وی افزود: 
فعالان بخش خصوصی با انواع مشکلات ارزی، کمبود مواد اولیه 
و... دست و پنجه نرم می کنند،  دولت هم با مداخلاتی که انجام 

می دهد اجازه واردات را به شکل درست نمی دهد.

 مرادلو:
  عدم ثبات و 

تصمیم گیری های 
ناگهانی باعث لطمه 

به تولیدکنندگان 
 شده است. 

 در شرایطی که
 فاقد استراتژی 
باشیم، مدیران 

متخصص و کارآمد 
هم نمی توانند 

اثرگذار باشند. 
مطالبه ما از متولیان 

به صورت شفاف 
این است که باید 

برنامه و استراتژی 
مشخصی را برای 

صنعت سرب و روی 
تدوین کنیم،  چرا 

که در این صورت 
می توان صادرات 

 غیرنفتی را 
جایگزین صادرات 

نفتی کرد
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در میزگرد تخصصی با حضور صاحبنظران مطرح شد؛

 تکمیل زنجیره طلا 
نیازمند همکاری دولت

در این میزگرد ســخنرانان به چالش های 
موجــود در صنعت طــلا از اولین مراحل 
کشــف و اکتشــاف تا آخرین مراحل این 
صنعت یعنی فروش و بازار طلا پرداختند؛ 
براســاس اظهارات مطرح شــده »اعمال 
تحریم ها بر این صنعت«، »عدم دسترسی 
به تکنولوژی روز«، »فقدان بازار داخلی و 
خارجی« و »عدم تمایل ســرمایه گذاران 
خارجی برای سرمایه گذاری« در این بخش 
از جمله چالش هایی هستند که حاضران 
در این میزگرد به تشــریح آنها پرداختند. 
در ایــن میزگرد محمدرضا بهرامن رئیس 
خانه معــدن ایران، حســام مقدم علی از 
شــرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران، 
محمد فاضلی مدیرعامل شرکت خدماتی 
اکتشافی و ســیدرضا زیارت نیا مدیرعامل 
شــرکت معدنی صنعتــی زرمهر حضور 

داشتند.
حســام مقدم علی که از طــرف وجیه الله 
جعفری مدیرعامل شــرکت تهیه و تولید 
مواد معدنی ایران در این میزگرد شرکت 
کرده بود در این نشست ابراز امیدواری کرد 
که این نشست ها در آینده نتایج مطلوبی 
به همراه داشته باشد. مقدم علی در ادامه 
گفت: با حضور آقای جعفری در شــرکت 
تهیه و تولید مواد معدنی سیاست های این 
شرکت مورد بازبینی قرار گرفت و از سال 
93 به بعد تمرکز این شــرکت روی مواد 
پلی متال قــرار گرفت. البته این به معنای 
بی توجهــی به حوزه هایــی مانند زغال و 
سنگ آهن نبوده است، بلکه تمرکز شرکت 

بیشتر بر نرخ رشد تولیدات پلی متال قرار 
گرفته که خوشــبختانه در این چند سال 

نتایج خوبی نیز حاصل شده است.
معاون اکتشاف و بهره برداری شرکت تهیه 
و تولیــد مواد معدنی افزود: کشــورهایی 
مانند استرالیا، شــیلی، آمریکا و چین در 
حــوزه طلا از نظر تولید نرخ های بســیار 
بالایی دارند و نکته مهم اینجا اســت که 
این کشــورها در کنار افزایش حجم تولید 
توانسته اند حجم ذخایر خود را نیز حفظ 
کنند و در کشوری مانند استرالیا در فاصله 
10 ساله بین ســال های 2008 تا 2018 
حجم ذخایر دو برابر شــده اســت و این 
موضــوع در کنار حجم تولیــد بالای این 
کشورهاست و ما در کشــور اگر به دنبال 
توســعه پایدار در بخش طلا هستیم باید 
اکتشاف را کامل کنیم. طبق گزارش های 
مختلف تاکنون حدود 470 اندیس طلا در 
کشور مشاهده شده است که تنها 69 عدد 
از این اندیس ها مورد پیگیری و اکتشــاف 
قرار گرفته و این موضوع نشان می دهد که 
مناطق بســیاری در این بخش وجود دارد 
که هنوز کاری بــرای آنها صورت نگرفته 
اســت. وی در ادامه گفت: ما در کشــور 
حدود 10 زونینگ طــلا داریم که امکان 
کشــف طلای خوب در آنهــا وجود دارد 
که برای کشــف آنها احتیاج به زیرساخت 
است. در دنیا برای رسیدن از یک اندیس 
پلی متال تا یک معدن پلی متال 12 سال 
زمان نیاز اســت و در کشور ما این فاصله 
زمانی قطعا بیشتر است. او در ادامه گفت 

سال گذشته ســهم اکتشاف طلا در بین 
چشــمگیری  افزایش  پلی متال ها  تمامی 
داشته است و علاقه مندی زیادی در سطح 

بین المللی به این فلز وجود دارد.
محمد فاضلی مدیرعامل شرکت خدماتی 
اکتشــافی کشــور صحبت های خود را با 
ذکر یــک آمار درباره اکتشــاف طلا آغاز 
کــرد و گفت: هزینه فهمیدن این موضوع 
که منطقه پتانســیل اکتشــاف طلا دارد 
یــا خیر، در حدود 5 میلیون دلار اســت. 
فاضلی افزود: یکی از بزرگ ترین مشکلات 
معدنکاران نبودن بازار درست برای فروش 
محصولات تولیدی و طلا است. بزرگ ترین 
موانــع این کار قانون مالیات ارزش افزوده 
و عدم شــفافیت بازار طلا در کشور است. 
به دلیل نبودن خریدار مشــخص و بحث 
مالیات در کشــور تولیدکنندگانی وجود 
دارنــد که محصول آنهــا نهایتا به فروش 
نمی رسد و اجازه صادرات نداشتن و نبود 
بازار داخلی شــرایط کار را ســخت کرده 
است. این مشــکلات درحالی وجود دارد 
که در حدود 5 هزار نفر اشتغال مستقیم 
در این حــوزه وجود دارد و ظرفیت تولید 
طلا در کشور به 10 تن رسیده است. یکی 
دیگر از معضلات بخش طلا تحریمی بودن 
این کالاســت. فاضلی یکــی از مهم ترین 
اقدامات را تغییــر نگاه دولتمردان به طلا 
دانســت که می تواند تا حــدودی موجب 
بهبود اوضاع این صنعت شود و تا وقتی که 
وزارت صمــت به عنوان متولی بخش طلا 
وارد عمل نشود مشکلات بر سر جای خود 

میزگــرد تخصصی صنعت طلا در دومین روز همایش چشــم انداز صنایــع غیرآهنی ایران 
و فناوری های وابســته بــا حضور محمدرضا بهرامن رئیس خانه معــدن ایران و نمایندگان 

شرکت های فعال در بخش دولتی و خصوصی این صنعت برگزار شد.
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باقــی خواهد ماند. او در ادامه با تشــریح بحث مالیات 
ارزش افزوده در صنعت طلا کاربرد مالیات ارزش افزوده 
را در بخــش طلا برعکس بخش های دیگر دانســت و 
افزود: در دیگر صنعت ها تولیدکنندگان 9 درصد مالیات 
ارزش افزوده را به هزینه تمام شده اضافه می کنند، اما 
در صنعت طلا تولیدکننده مجبور اســت این مقدار را 
به خریدار تخفیف دهد زیرا قیمت داخلی تناســبی با 
قیمت جهانی ندارد. در مورد بحث مواد اولیه هم برخی 
از مواد مانند ســیانید سدیم جزو اقلام تحریمی است و 
کشــورهای دیگر به ســختی حاضر به فروش این ماده 
هستند. همچنین یکی دیگر از مشکلات بخش طلا عدم 
دسترســی به تکنولوژی های روز دنیا است که آن هم 

به دلیل تحریم فعلا دچار مشکل شده است.
فاضلی در ادامه صحبت های خود به بحث عدم دسترسی 
بــه بازار جهانــی پرداخت و گفت: اکنــون ما به عنوان 
تولیدکننده نمی توانیم طلای تولیدی خود را در بورس 
لندن به فروش برسانیم. یکی دیگر از معضلات موجود 
این اســت، طلایی که معدنکار تولیــد می کند معمولا 
طلای 70 یا 80 درصد اســت و این طلا در هر کجای 
دنیا تولید شود باید به معدود کشورهایی فرستاده شود 
که کارخانه های تصفیه در آن وجود دارد که این موضوع 

هم به دلیل تحریم به بن بست خورده است.
 ســیدرضا زیارت نیا مدیرعامل شرکت معدنی صنعتی 
زرمهــر نیــز در این مــورد گفت: اکنــون بزرگ ترین 
تولیدکننده معدنی طلا چین اســت که 401 تن تولید 
می کند.  بعد از این کشــور، اســترالیا، روسیه، آمریکا، 
کانادا، اندونزی، پرو و آفریقای جنوبی قرار دارند. چین 
ســرمایه گذاری زیادی در این بخــش کرده و در داخل 

چین و در کشورهای دیگر به دنبال اکتشاف طلاست.
مورد بعدی تولیدکنندگان شــمش جهانی اســت که 
پالایشگر طلا هستند. ترکیه، امارات متحده عربی، چین 

و ســوئیس کشورهای پیشــرو در زمینه تولید شمش 
محسوب می شــوند. زیارت نیا ادامه صحبت های خود را 
به اســتانداردهای جهانی در ایــن بخش اختصاص داد 
و گفت: زمانی که شــمش تولید می شــود و اصطلاحا 
عملیات پالایش روی آن انجام شده باشد برای ارائه در 
بورس های معتبر دنیا باید حتما دارای مهر اســتاندارد 
جهانی باشــد و به طور کلــی دو اســتاندارد Ipmi و 
Lbma وجــود دارد و تولیدکننــدگان ایرانی در هیچ 
کدام از این دو سازمان نمی توانند عضو شوند و به دلیل 
اینکه نمی توان شمش را بدون داشتن استاندارد در دنیا 

فروخت، عملا بازار صادراتی ما با مشکل مواجه است.
زیارت نیــا در ادامه صحبت های خود درباره چالش های 
بخش معــدن در این صنعــت گفت و در این راســتا 
بحث معارضان محلی را یکی از بزرگ ترین مشــکلات 
معــدن کاران عنوان کرد. او در ایــن باره گفت : تصویر 
اهالی کــه در نزدیکی معادن زندگی می کنند بســیار 
تصویر بدی اســت و به نوعی ایجاد معدن در بین آنها 
ایجاد ترس می کند و مشــکلاتی در زمینه نیروی کار و 
حمل مواد معدنی ایجاد کرده است. مدیرعامل شرکت 
معدنی صنعتی زرمهر مشکلات فروش در این بخش را 
از زاویه صنایع بالادستی مورد بررسی قرار داد و گفت: 
زمانی که محصول تولید شده را به کارخانه های پالایش 
بفرســتیم بعد از آن این محصول رســمیت می یابد و 
مشکل از اینجا شروع می شود که برای محصول رسمی 
در کشور مشــتری وجود ندارد. مشــکلاتی که باعث 
می شود خریداری وجود نداشته باشد اول بحث فاکتور 
رســمی اســت و دوم مالیات ارزش افزوده و ســومین 
مشــکل بحث اختلاط عیار در بین آزمایشگاه هاســت 
که هنوز اســتاندارد خاصی در آنها تعریف نشده است. 
مشتری دیگری که باقی می ماند بانک مرکزی است که 

بدون استاندارد جهانی هیچ گونه طلایی نمی خرد.

فاضلی: اکنون 
ما به عنوان 
تولیدکننده 

نمی توانیم طلای 
تولیدی خود 
را در بورس 

لندن به فروش 
برسانیم. یکی 

دیگر از معضلات 
موجود این 

است، طلایی 
که معدنکار 

تولید می کند 
معمولا طلای 

۷۰ یا ۸۰ درصد 
است و این طلا 

در هر کجای 
دنیا تولید شود 
باید به معدود 

کشورهایی 
فرستاده شود 

که کارخانه های 
تصفیه در آن 
وجود دارد که 

این موضوع هم 
به دلیل تحریم ها 

 به بن بست 
خورده است
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ایجاد و توســعه نامتقارن صنایع سرب 
و روی در کشــور و نبود اســتراتژی و 
مشــخص نبودن چشــم انداز روشن در 
توسعه و اســتقرار صنایع سرب و روی 
کشور، فقدان اهداف مشخص و از طرفی 
ایجاد ظرفیت های جدید این صنعت از 
توسعه ای معدن سرب  جمله طرح های 
و روی مهــدی آباد، لزوم توســعه این 
صنعت را بر اســاس یک طرح جامع و 
با در نظــر گرفتن همه جوانب و تبعات 
فنی، اقتصادی، زیرساختی، اجتماعی و 

زیست محیطی تداعی می کند.
بر این اســاس، طرح جامع سرب و روی 
با اهداف کلان ذیل با مدیریت سازمان 
توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران )ایمیــدرو( در دســتور کار قرار 

گرفت: 
1- توسعه صنایع پایین دستی و تبدیلی 

سرب و روی
 2- برنامه ریزی برای اســتقرار منسجم 
صنایــع این بخــش و با هــدف امکان 
تامین زیرساخت های مورد نیاز، کاهش 
هزینه های حمل و نقــل، افزایش بهره 
وری، کاهش آلودگی محیط زیســت و 
امکان برنامه ریزی برای مدیریت پسماند
3- تولید محصولات با مزیت نســبی و 
قیمت تمام شــده کمتر و رقابت پذیر و 

قابل عرضه در بازارهای بین المللی
4- تولید محصولات نهایی زنجیره تولید 
بخش ســرب و روی با هــدف ایجاد و 

افزایش ارزش افزوده
 5- جلوگیری خام فروشــی محصولات 

تولیدی در صنایع معدنی
 6- تولید محصــولات با کاربری خاص 

داخلی و جهانی و صنایع های تک.
در این راســتا و با انتخاب شرکت کوشا 
معدن به عنوان مشاور طرح و با محوریت 
مجتمع سرب و روی مهدی آباد به عنوان 
بزرگ ترین ظرفیت سرب و روی کشور، 
تیم پروژه شکل گرفت و اجرای طرح در 
دو فاز تعریف و فعالیت ها از اواسط سال 
96 آغاز شد.  فاز اول شامل جمع آوری 
اطلاعات پایــه از بخش های مختلف از 
جمله سازمان های صمت استان ها، دفاتر 
کل مرتبــط در وزارت صمت، اخذ آمار 
از گمرکات کشــور، بازدید از واحدهای 
معدنــی و تولیــدی فعــال و... صورت 
پذیرفت تا پایگاه داده جامعی از وضعیت 
ســرب و روی و جایگاه کشور در جهان 
ایجاد شود که نتایج کسب شده در پنل 
تخصصــی اولین همایش و نمایشــگاه 
صنایع غیرآهنی و فناوری های وابسته با 
نگاهی به تولید و بازار که از سوی گروه 
رسانه ای »دنیای اقتصاد« در مهر 1397 
برگزار شد، ارائه و مورد استقبال فعالان 
بخش خصوصــی مرتبط قــرار گرفت. 
فاز دوم مشــتمل بر امکان به کارگیری 
تکنولوژی های نویــن، ارزیابی انتظارات 
ذی نفعان، قیمت های تمام شده و بهره 
وری، ترســیم وضعیت مطلــوب و در 

نهایت تدوین چشم انداز، اهداف و نقشه 
راه از اواسط سال 97 آغاز شد.

 بنابراین از آنجا که تیم پروژه عمیقا بر 
این باور است که توسعه پایدار هر بخش 
نیازمند اجماع همه ذی نفعان آن حوزه 
و لحــاظ کردن انتظارات آنان اســت، 
برای ترسیم مسیر آینده و ارزیابی و در 
نظر گرفتن ملاحظات فعالان این بخش 
اعم از صاحبان صنایع، محیط زیست، 
سازندگان، دانشگاهیان و صاحب نظران 
جلسات متعددی برگزار شد و تاحصول 
نتیجه نهایی با راهبری معاونت معدنی 

وزارت صمت ادامه خواهد یافت. 
 بر این اساس با اتمام طرح جامع سرب 
و روی، اکتشــافات مورد نیــاز، توازن 
تولید، طرح های قابل اجرا در مســیر 
توسعه صنایع پایین دستی و تبدیلی و 
برنامه ریزی برای افزایش مصرف سرانه 
سرب و روی و زیرساخت های مورد نیاز 
از جمله آب و  انرژی گزینه های مطلوب 
جانمایــی صنایع مورد نظر بر اســاس 
گزینه برتر و با توجه به مسائل زیست 
محیطی و توسعه پایدار و... ارائه خواهد 

شد. 
 امید اســت با اجرای این طرح و اهداف 
عالیه آن که همان توســعه پایدار همه 
جانبــه این بخش و تولیــد محصولات 
رقابت پذیر در عرصه بین المللی اســت 
با همــکاری و هماهنگی همه ذی نفعان 

محقق شود.

 طرح جامع
 سرب و روی کشور

امین صفری 
مدیرعامل مجتمع سرب و روی مهدی آباد
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بررسی ســاختار صنعت مس کشور و چالش هایی که 
این صنعت در مســیر توســعه با آن دست به گریبان 
اســت، محوریت یکی از میزگرد های تخصصی دومین 
همایش چشم انداز صنایع غیرآهنی ایران و فناوری های 
وابسته بود. در این پنل تخصصی همچنین »مشکلات 
ناشی از تحریم«، »فرآیندهای تصمیم گیری و مدیریت 
ذی نفعان«،  »بومی ســازی«، »تورم داخلی و نوسانات 
ارزی« و »تکنولوژی« از سوی صاحب نظران این صنعت 

استراتژیک مورد ارزیابی قرار گرفت.
در این میزگرد »چالش ها و فرصت های توسعه« با حضور 
حسین ثقفی معاون توســعه مجتمع مس آذربایجان، 
کوروش باقری مدیر دفتر مدیریت پروژه شــرکت ملی 
صنایع مس ایــران، محمود خدادادی معاون توســعه 
مجتمع مس سرچشمه، حسین محمودی میمند معاون 
توسعه و مهندسی مجتمع مس شهربابک و محمدرضا 
پدیدار رئیس کمیســیون انرژی و محیط زیســت اتاق 
بازرگانی صنایع، معادن و کشــاورزی تهران به بحث و 

بررسی گذاشته شد.

سهم ایران از ذخایر مس
حسین ثقفی، معاون توسعه مجتمع مس آذربایجان در 
این میزگرد با اشاره به اینکه سهم ایران از ذخیره قطعی 
مس در کل دنیا 830 میلیون تن است که ایران از این 
میزان سهمی 34 میلیون تنی دارد، عنوان کرد: با توجه 
به ذخایر قطعی موجود در کشــور می توان گفت سهم 
ایران از ذخایر مس موجود در دنیا 4 درصد است؛ این 
در حالی است که با توجه به آمارهای موجود سهم ایران 
از تولید مس محتوی تنها 5/ 1درصد دنیا اســت و این 
به طور کلی نقشه راهی برای لزوم توسعه این صنعت در 
آینده محسوب می شــود.  معاون توسعه مجتمع مس 
آذربایجان در ادامه درخصوص عواملی که در دهه های 
آتی موجب افزایش مصرف در دنیا خواهد شد نیز عنوان 
کرد: استفاده از خودروهای برقی، انرژی های سبز، رشد 
اقتصاد جهانی و رشــد IT را می توان از جمله عوامل 
افزایش مصرف این صنعت در دنیا دانست. عواملی که 
موجب می شــود توسعه این صنعت به صورت جدی در 
دستور کار قرار گیرد. به گفته ثقفی، درخصوص صنعت 
مس دو تفکر کلــی وجود دارد که یکی به بحث تولید 
حداکثری بازمی گردد. عده ای بر این باورند که در آینده 
ایــن امکان وجود دارد که مــواد جایگزینی برای مس 

وجود دارد، به همین دلیل باید حداکثر استفاده از این 
صنعت را ببریم، در مقابل برخی بر این باورند که مس 
فلز غیرجایگزین اســت و باید برای همیشه این فلز را 
داشته باشیم. آنچه مسلم است ما به صورت سیاه و سفید 
نمی توانیــم به این فرضیه ها نگاه کنیم و باید تعادلی را 
در این خصوص درنظر بگیریم. به گفته معاون توســعه 
مجتمع مس آذربایجان، از جمله اســتراتژی هایی که 
صاحب نظران برای آینده صنعت مس در نظر گرفته اند، 
می توان به توسعه اکتشافات جهت تولید پایدار معدنی، 
افزایش بهره وری واحدهای تولیدی، توســعه فناوری و 
بازیافت سازمان یافته ضایعات مسی اشاره کرد، مواردی 

که هر دو تفکر کلی در آنها نهفته است.
افزایش ســرمایه گذاری در صنعــت مس یکی دیگر از 
مواردی است که ثقفی به آن پرداخت. به گفته وی، با 
توجه به افزایش تقاضا برای این صنعت، کاهش میانگین 
عیــار مس معادن و  پایان عمر برخی از معادن بزرگ و 
متوســط در حال حاضر نیازمند سرمایه گذار در صنایع 
معدنی از جمله مس هســتیم و براساس پیش بینی ها 
در دنیا بــرای دهه های آتــی به 250 میلیــارد دلار 
سرمایه گذاری نیاز است که این رقم برای ایران به 7/ 3 
میلیارد دلار با توجه به سهم فعلی در تولید پیش بینی 
شــده اســت. معاون توســعه مجتمع مس آذربایجان 
درخصــوص میــزان ســرمایه گذاری صورت گرفته در 
شــرکت ملی صنایع مس ایران نیز عنوان کرد: میزان 
سرمایه گذاری شرکت ملی مس ایران بیش از 32هزار 
میلیارد تومان اســت که برای 30 پروژه در نظر گرفته 
شــده اســت.چالش های موجود در اجرای پروژه های 
توســعه ای از دیگر مواردی است که ثقفی به آن اشاره 
کرد و در این خصوص 24 چالش را برشــمرد و گفت: 
رکود اقتصادی، بنیه اقتصادی سازمان، کمبود جریان 
نقدینگی، ارزان سازی پروژه ها، عدم شناخت پیمانکاران 
از توانایی هــای خود و بیم از بــازار، برنامه زمان بندی 
غیرواقعی، مهلت زمانــی غیرمنطقی، کمبود نیروهای 
توانمند در مهندسی و مدیریت پروژه، ضعف در دانش 
مدیریت پروژه، واضح نبودن اهــداف پروژه برای تیم، 
تغییرات در پروژه، ارتباطات نامناسب، مدیریت ریسک، 
ضعــف در مدیریت، عدم شــفافیت و مواضع مدیریت 
ارشد سازمان، تکنولوژی پایین، عدم تصمیم گیری، عدم 
توازن اختیارات و مسوولیت های مدیران پروژه، نوسانات 
بازار کالا، ریزش نیروهای کلیدی انســانی طی اجرای 

طرح، مشکلات ناشی از تحریم، چالش سرمایه گذاری، 
عدم توجه به زیست بوم، نوسانات نرخ ارز و تورم جهشی 
و اثر ذی نفعان از جمله چالش های این صنعت محسوب 
می شــود. محمدرضا پدیدار رئیس کمیسیون انرژی و 
محیط زیست اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران نیز در این میزگرد به موضوع »درک مشــترک 
صنعتی و توســعه« پرداخت. به گفتــه پدیدار، فلزات 
رنگی نقش زیادی در توسعه اقتصادی جوامع مختلف 
ایفا کرده و با رشد تولیدات صنعتی همبستگی زیادی 
دارند. از سوی دیگر، صنعت فلزات رنگی کشور می تواند 
با رشد تولیدات صنعتی کشورهای جهان، نقش مهمی 
در توسعه اقتصادی کشــور بازی کند و از این صنعت 
می توان به عنوان صنعتی ارزآور یاد کرد؛ از این رو، توجه 
به این صنعت امری ضروری و اجتناب ناپذیر اســت و 
می توان گفت چشم انداز فلزات غیرآهنی ایران می تواند 
مسیر فعلی و آینده اقتصادی این بخش از فعالیت های 

صنعتی را رونق دهد.
رئیس کمیســیون انرژی و محیط زیست اتاق بازرگانی 
صنایع، معادن و کشاورزی تهران همچنین درخصوص 
تاثیر اقتصاد چرخشــی در فلزات غیرآهنی عنوان کرد: 
اســتراتژی های اقتصاد چرخشی با هدف دسترسی به 
منابــع محدود مبتنی بر اســتفاده از یک روش پایدار 
تاکید دارنــد و این مفهوم در حــوزه فلزات غیرآهنی 
پررنگ است، از سوی دیگر از تولید تا مصرف و مدیریت 
ضایعــات و بــازار ثانویه مواد خام همه تحت پوشــش 
موضوع اقتصاد چرخشی هســتند و اقتصاد چرخشی 
خود می تواند موجب ارتقای سطح نوآوری، رشد و خلق 
اشتغال شود.به گفته پدیدار، فلزات غیرآهنی علاوه بر 
نقش کلیدی در اقتصاد چرخشــی، رکن اساســی در 
اقتصاد ســبز دارند و در پایــش آلودگی کربن و هدف 
بین المللی 2030 از موضوعات مهم محسوب می شوند. 
از ســوی دیگر، انرژی بری بالا و تولید کربن، آســیب 
و پیامدهــای منفی بر محیط زیســت وارد می کند و 
بزرگ ترین پتانسیل موجود در حوزه فلزات غیرآهنی، 
بازیافت ضایعات اســت که هنوز این حــوزه به اندازه 
کافی توسعه نیافته اســت. به گفته وی، این فلزات در 
تکنولوژی هایی نظیر پنل های خورشیدی، توربین های 
بادی و باتری، کاربرد دارند و در میان فلزات غیرآهنی 
لیتیــوم و کبالت از جمله مهم تریــن فلزات غیرآهنی 

هستند که کمبود آنها در آینده نگران کننده است.

در میزگرد »چالش ها و فرصت های توسعه« بررسی شد؛

چالش های توسعه صنعت مس
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در یک میزگرد تخصصی فرصت ها و چالش های صنعت فلز سرخ بررسی شد

دلایل ناکارآمدی بازار مس
در حاشیه دومین همایش و نمایشگاه چشم انداز 
صنایع غیرآهنی ایران و فناوری های وابســته 
میزگــردی با عنوان »فرصت هــا و چالش های 
صنعت مس« برگزار شــد که در آن به بررسی 
روند تولید محصولات بالادســت و پایین دست 
مــس در یک ســال گذشــته و مشــکلات و 
چالش های موجود در این صنعت پرداخته شد.

 در ایــن میزگــرد تمامــی کارشناســان از 
و دخالت   دولتی  دستورالعمل های خلق الساعه 
آن در مکانیزم عرضه و تقاضای بازار شــکایت 
داشــتند و معتقــد بودنــد در صــورت عدم 
دخالت های دولتی این صنعت می تواند مســیر 
خود را پیدا کرده و روندی رو به رشد را تجربه 
کند. در این پنل فرشید سلطان زاده، مدیرعامل 
شرکت مشاوره اقتصادی آرمان آتورپات به عنوان 
مجری میزگرد و همچنین علی هوشمند رئیس 
انجمن صنفی تولیدکننــدگان مقاطع برنجی، 
بهرام شــکوری رئیس انجمن مس ایران، ایوب 
باباسالاری مدیر فروش و بازاریابی شرکت ملی 
مس ایران، حسین حق بیان دبیر انجمن صنفی 
تولیدکنندگان ســیم و کابل ایران و جواد فلاح 
مدیر مطالعات اقتصادی و ســنجش ریســک 

بورس کالای ایران حضور داشتند.

چالش های تجارت مس در جهش ارزی
در ابتدای این نشســت، فرشــید سلطان زاده، 
مدیرعامل شــرکت مشــاوره اقتصادی آرمان 
آتورپات  بــا تاکید بر اینکه بخش بالادســت 
صنعت مس با مشکلات عدیده ای مواجه است، 

عنوان کرد: این مشکلات عموما ناشی از عملکرد 
و رویکرد دولت اســت که شاید در برخی موارد 
گریزی نیز از آن نباشــد و به ساختار سیاسی و 
اقتصادی کشور بازمی گردد. با این حال می توان 
اذعان کرد حاشیه سود در صنعت مس به قدری 
بالا است که این صنعت به نحو احسن فعالیت 
خــود را ادامه می دهد.وی بــا بیان اینکه بنا به 
شرایط اقتصادی کشور، تولید اغلب محصولات 
پایین دست ســودآور و اقتصادی نیست، گفت: 
ادامه فعالیت در صنایع پایین دســت همچون 
ذوب و پالایش و اقتصادی شدن این فعالیت ها 
به شــرایطی مشابه شرایط دنیا همچون تامین 
مالی کم هزینــه، جابه جایی ارزان پول و تامین 
اعتباری و مواردی از این دســت وابسته است 
که در کشور ما وجود ندارد.سلطان زاده تصریح 
کرد: پس از افزایش شــدید نرخ ارز در ابتدای 
ســال گذشــته به دنبال دخالت های دستوری 
دولــت، اختلاف قیمت مس در بــورس با بازار 
آزاد به شــدت افزایش یافت کــه مازاد تقاضا، 
صادرات محصــولات و قاچاق مــس و بحران 
در تامین مواد اولیه صنعــت، از پیامدهای آن 
بودند. در ادامه با تغییــر مبنای ارز در فرمول 
قیمت گذاری و اصلاحات انجام شــده در روند 
عرضه و همین طور، نزدیک تر شــدن قیمت ارز 
نیمایی به بازار آزاد، بازار دوباره به شرایط ثبات 
و حتی افت تقاضا برگشت که دلیل آن تشکیل 
ذخایر قابل توجه مــس در انبارهای خریداران 
بود. در حال حاضر به نظر می رسد این ذخایر به 
اتمام رسیده و روند عرضه و تقاضا در بورس به 

شرایط ثبات سابق خود برگشته است.

مواد اولیه؛ خونی در شریان تولید
در ادامه این نشســت، علی هوشــمند، رئیس 
انجمــن صنفی تولیدکننــدگان مقاطع برنجی 
بــا تاکید بــر اینکه صنعت مس بــا چالش ها و 
مشکلات عدیده ای در خصوص مواد اولیه مواجه 
است، اظهار کرد: آنچه که به صنایع پایین دستی 
کمک می کند دریافت مواد اولیه از صنایع ملی 
مس ایران اســت. چیزی که برای وی مشکلات 
شدیدی طی یک سال گذشته ایجاد کرده است. 
به علت وجود رانتی که تا سیزدهم شهریور ماه 
ادامه داشــت، قیمت ها نصف قیمت بازار بوده و 
تولیدکنندگانی که به این مواد اولیه دسترســی 
داشتند، مواد اولیه را دریافت و تبدیل به میلگرد 
می کردند. حتی بســیاری از فعــالان این حوزه 
میلگــرد را جای مواد اولیــه می گرفتند و ذوب 
می کردند.  وی با تاکید بر رانت صد درصدی این 
موضوع برای بســیاری از افراد گفت: این مساله 
تقریبا 6 ماه به طول انجامید و بسیاری از کسانی 
که در صنعت معــدن ســرمایه گذاری کردند، 
نتوانســتد با صنایع ملی مس ایران رقابت کنند 
و دچار مشــکلات عدیده ای شدند. علاوه بر این 
در صنایع پایین دستی وجود مشکلاتی همچون 
کمبود مواد اولیه، گرانــی و وجود بی عدالتی ها 
موجب شــده بود تا افرادی که از رانت استفاده 
می کنند، فعالیت خیلی بهتری داشــته باشند.  
هوشمند ادامه داد: »مواد اولیه« برای یک واحد 
تولید کننده در حقیقت مثل خون در شریان های 
تولید اســت که اگر نباشــد نمی تواند هرگز به 
جایگاه اســتانداردی دســت پیدا کند. وی در 
ادامه با ارائه آماری درخصوص مصرف کنندگان 
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صنایع تبدیلی عنوان کرد: در کل ایران 700 واحد سری تراش 
وجود دارد که 500 واحد در تهران بوده و مابقی در استان های 
خراســان، اصفهان، آذربایجان شــرقی و فارس قرار دارند. این 
واحدها میلگرد برنــج را خریداری و به قطعات تبدیل می کنند 
که این قطعات در حوزه شیرآلات، اتصالات، خودرو، مخابرات و 
الکترونیک مصرف می شود. هوشمند تاکید کرد: میزان اشتغالی 
که این صنعت می تواند ایجاد کند بســیار بالا اســت. شیرآلات 
بهداشــتی در ایران چه از لحاظ قیمت و چه از لحاظ کیفیت به 
خوبی توانسته در مقابل تولیدات چینی ها بایستد. مهم تر از همه 
توانسته واردات را کاهش و صادرات را به کشورهای آفریقایی و 
عــرب افزایش دهد. بنابراین در صورتی که مواد اولیه خوبی در 
اختیار این واحدها قرار بگیرد میزان اشــتغال زایی و درآمدزایی 

بیشتری نیز صورت خواهد گرفت.

دستورالعمل های نابجا؛ گریبانگیر صنعت مس
ایوب باباسالاری، مدیر فروش و بازاریابی شرکت ملی مس ایران نیز 
در ادامه این میزگرد وضعیت عرضه محصولات در بازار و مشکلات 
موجود را مورد بررسی قرار داد و گفت: فروش شرکت ملی صنایع 
مس در 6ماه ابتدایی سال جاری از کل فروش سال گذشته بیشتر 
بوده و موفق به فروش 102 هزار و 933 میلیارد ریال در این بازه 
زمانی شده اســت. همچنین صادرات امسال ما 9 درصد افزایش 
داشــته و نرخ فروش شــرکت مس در سال 98 به واقعیت بیشتر 
نزدیک شــده اســت. در واقع هرچه رقم فروش به سمت نرخ ارز 
آزاد نزدیک تر شــود، ما محصول را به قیمت تر فروخته و بنابراین 
سود مناسب تری کسب می کنیم.  وی افزود: به نظر می رسد اولین 
کسی که باید شاکی شرایط موجود باشد، شرکت ملی مس است 
که می توانست سود بیشتری از آن سهامداران خود کند اما از حق 
طبیعی خود محروم شــد. نقدینگی فوق العاده زیادی وجود دارد 
اما در یک دوره زمانی گاه ســه تا 5 ساله، به سبب سیاست های 
نادرســت شاهد فشرده شــدن فنر نرخ ارز و عدم رشد متناسب 
آن با نرخ تورم هســتیم. در ادامه اما با هر گونه رخداد سیاسی و 
اقتصادی این فنر به یکباره آزاد شده که تبعات آن گریبان صنایع 
را می گیرد، چراکه در این مواقع عموما شــاهد دستپاچگی دولت 
و ابلاغ دســتورالعمل هایی عموما نابجا و بی موقعی هستیم که در 

نهایت سبب ضرر تولیدکنندگان واقعی می شود.

ایجاد رانت  نتیجه دخالت های دولتی
بهرام شکوری، رئیس انجمن مس ایران نیز با بیان اینکه مس 
و روی جزو فلزاتی هستند که در کوتاه مدت و بلندمدت جاذبه 
زیادی برای سرمایه گذاری دارند، عنوان کرد: قیمت های جهانی 
نشــان می دهد تا ســال 2030 نرخ ها روند صعودی خواهند 
داشــت ولی نه با شیب تند و حداقل به 7هزار دلار هم خواهد 
رسید.وی افزود: اگر دولت دست از سر معدن و صنایع معدنی 
بردارد، شاهد تعادل در بازار با ابزار عرضه و تقاضا خواهیم بود. 
در صورتی که دولت به تشــکل های صنفی و فعالان اقتصادی 
اعتماد کند، قیمت های عادلانه ای در بازار به وجود خواهد آمد. 
شــکوری تصریح کرد: بورس کالا یکی از ابزارهایی اســت که 
می توانــد به عرضه و تقاضا کمک کند تا قیمت های عادلانه ای 
تعیین شود. هر چند در برخی صنایع مانند روی، بورس کالا به 
تنهایی چاره ساز نیست اما در حوزه مس می توان بورس را فعال 
کرد. وی خاطرنشــان کرد: ما هرچه بتوانیم صنایع بالادست و 

پایین دســت را تقویت کنیم به نفع کشــور است ولی باید به 
فعالان اقتصادی اجازه دهیم کــه بتوانند در هر بخش آزادانه 
محصول خود را بفروشند.  شکوری با تاکید بر این موضوع که 
ثبات در سیاســت گذاری ها از اهمیت زیادی برخوردار است، 
گفت: صاحبان سرمایه به ویژه سرمایه گذاری خارجی تحولات 
حوزه مالیات را مورد رصد قرار می دهند. دولت نمی تواند تمام 
ســرمایه گذاران خارجی را برای سرمایه گذاری جذب کند اما 
هر روز یک تصمیم جدید بگیرد. گزارش ها نشــان می دهد هر 
جا که دولت دخالت داشته یک رانت ایجاد شده است و نهایتا 
منجربه مختل شدن کارکرد اصلی عرضه و تقاضا و افزودن پول 
به جیب دلال ها شــده است. هر جا که دولت دخالت نداشته، 
مکانیزم بازار به درستی حرکت کرده و با تعیین قیمت عادلانه 

رانت کاهش یافته است.

حال و روز بیمار صنعت سیم و کابل
حسین حق بیان، دبیر انجمن صنفی تولیدکنندگان سیم و کابل 
ایران دیگر شــرکت کننده این میزگرد، صنعت ســیم و کابل را 
پرمصرف ترین مشتری مفتول مس دانست و گفت: با وجود آنکه 
در 6 مــاه اخیر حداکثر خرید مفتول مــا از بورس کالا 80 تن 
بوده اما تا به امروز کســی دلیل این کاهش تقاضا را جویا نشده 
اســت. وی ادامه داد: میزان تولید سیم و کابل در حال کاهش 
اســت. پروژه های دولتی یکی پــس از دیگری در حال تعطیلی 
است و بازار کشش ندارد.  در توضیح یکی از دلایل آن می توان 
به ارگان های دولتی اشاره کرد که هیچ گونه پیش پرداختی را به 
ازای سفارشــی که می دهند تسویه نمی کنند.  حق بیان تصریح 
کرد: دلیل دیگر این اســت که در معامله با کشــورهایی مانند 
عراق و افغانستان، محصول را به دلار می فروشیم و ریال دریافت 
می کنیــم، در حالی که بانک مرکزی تکیــه بر ارزآوری دارد. با 
نبود دلار صادرکنندگان چندین سال است 9درصد ارزش افزوده 
خود را نگرفته اند. کارخانه های ما فعالیت زیادی ندارند و تعدیل 
نیرو دارند و کسی نمی پرسد مشکل از کجاست.وی خاطرنشان 
کرد: پیش از این می توانســتیم مبالغ مفتول مسی را در بازه 4 
ماهه پرداخت کنیم که در حال حاضر، نبود این شــرایط باعث 
کمبود نقدینگی در تولید ســیم و کابل شده است. با وجود این 
مشکلات ارزی چگونه می توانیم در عرصه صادرات حضور داشته 

باشیم؟ ما روز به روز در حال افت هستیم.

عدم شفافیت عامل خروج معاملات از بورس کالا
جواد فلاح، مدیر مطالعات اقتصادی و ســنجش ریسک بورس 
کالای ایران در انتهای این میزگرد عنوان کرد: تا زمانی که ارز 
4200 تومان بود، در بورس کالا مازاد تقاضا و عرضه نداشتیم. 
با افزایش قیمت ارز، تقاضای مازاد نیز افزایش یافت که کاملا 
مشــخص است این نوع تقاضا، تقاضای رانت است و با به وجود 
آمدن این شــرایط سهمیه بندی  مواد اولیه در بورس کالا آغاز 
شد. در حال حاضر، نرخ دســتوری قیمت  کاتد و مفتول مس 
باعث ایجاد تقاضای کاذب در بورس کالا شــده است. پریمیوم 
مفتــول در بورس کالا برابر بــا 200 دلار بر تن در نظر گرفته 
شده و این امر باعث خروج معاملات مفتول از بورس کالا شده 
است. به طور کلی عدم شــفافیت در کشور و روابط بلندمدت 
بین عرضه و تقاضا در بازار آزاد، باعث خروج معاملات از بورس 

کالا شده است.

 زمانی که ارز 
۴۲۰۰ تومان 
بود، در بورس 

کالا مازاد 
تقاضا و عرضه 

نداشتیم. با 
افزایش قیمت 

ارز، تقاضای 
مازاد نیز افزایش 

یافت که کاملا 
مشخص است 
این نوع تقاضا، 

تقاضای رانت 
است و با 

به وجود آمدن 
این شرایط 

سهمیه بندی  
مواد اولیه در 

بورس کالا 
آغاز شد. در 

 حال حاضر
نرخ دستوری 
قیمت  کاتد و 
مفتول مس 
باعث ایجاد 

تقاضای کاذب 
در بورس کالا 

شده است
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در میزگرد تخصصی و در غیاب مدیران دولتی بررسی شد؛

چالش های توسعه صنعت آلومینیوم

صنعت آلومینیوم را می تــوان از جمله صنایع 
پیشتاز در دنیا دانست؛ صنعتی که در سال های 
اخیــر مورد توجه متولیان و سیاســت گذاران 
اقتصادی قرار گرفته و جایگاه ویژه ای را به خود 

اختصاص داده است.

اهمیت این صنعت استراتژیک در حالی است که 
به گفته فعالان این بخش در حال حاضر صنعت 
آلومینیوم در کشور ما با چالش های بسیاری از 
جمله کمبود مواد اولیه دست به گریبان است 
و این امر موجب شــد تا چشم انداز پیش بینی 
 شــده برای این صنعت که رســیدن به تولید

5/ 1 میلیون تن تا سند چشم انداز 1404 را با اما 
و اگر روبه رو کند. فعالان اقتصادی در میزگرد 
تخصصی »مروری بر صنعت آلومینیوم« که در 
روز دوم دومین همایش و نمایشگاه چشم انداز 
صنایع غیرآهنی ایران و فناوری  های وابســته 
برگزار شــد، به بررسی چالش های این صنعت 

پرداختند و راهکارهای عبور از چالش های این 
بخش را ارزیابی کردند؛ هرچند در این نشست 
متولیان دولتی برای شــنیدن مشکلات فعالان 
این بخش در این میزگرد حضور نیافته بودند، 
اما خــود تولیدکنندگان ایــن بخش، به طرح 

شرایط موجود در این صنعت پرداختند.

عقب افتادن از کشورهای خاورمیانه 
در صنعت آلومینیوم

در این نشســت هوشــنگ گــودرزی رئیس 
ســندیکای صنایع آلومینیوم ایران با مروری به 
وضعیت این صنعت عنوان کرد: تولید آلومینیوم 
در دنیا در حال حاضر به 64 میلیون تن رسیده 
که از مجموعه تمام فلزات غیرآهنی دیگر بیشتر 
است و میزان تولید آلومینیوم در ایران در حال 
حاضر 400 هزار تن است، این رقم باید به 465 
هزار تن در سال برســد که با توجه به شرایط 
کنونی پیش بینی می شــود ایــن رقم محقق 

نخواهد شد. رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم 
ایــران در ادامــه درخصوص وضعیــت تولید 
آلومینیوم در منطقه افزود: ایران در دهه چهل 
اولین تولیدکننده آلومینیوم بوده و به تدریج در 
40 سال اخیر از ســایر کشورهای تولید کننده 
 خاورمیانــه جامانده ایــم و در برابــر بیــش از 
5 میلیــون و 200 هزار تن تولید کشــورهای 

حاشیه خلیج فارس قرار داریم.
مقرون به صرفه بودن تولید آلومینیوم یکی دیگر 
از موارد مطرح شده از سوی گودرزی است. به 
گفته رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم ایران، 
بســیاری از کشــورها در حال حاضر با وجود 
اینکه هیچ ماده اولیــه ای ندارند با وارد کردن 
مواد اولیه از ســایر کشورها به تولید آلومینیوم 
می پردازند، اگر تولید برای این کشورها مقرون 
به صرفه و جذاب اســت چرا برای کشور ما این 
پتانسیل وجود نداشته باشد.  رئیس سندیکای 
صنایع آلومینیوم ایــران در ادامه به طرح این 
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پرســش پرداخت که چرا ایران در بین پنج کشور منطقه در 
جایگاه پنجم قرار دارد و نقش دولتی ها در این عقب ماندگی ها 
چیســت؟ جوابی که وی در پاســخ به آن به اظهارات معاون 
معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت استناد کرد که پیش از 
این عنوان کرده بود »از بغل دســتی های خود که پیش از این 
تولید آلومینا را متوقف کرده اند بپرســید«.  به گفته گودرزی، 
ما در مجموع یک تامین کننده در کشور بیشتر نداریم که آن 
هم جاجرم اســت میزان تولید آن هم حدود 260 هزار تن در 
سال اســت، اگر حتی تولید آلومینیوم را 400هزارتن در نظر 
بگیریم می توان گفت که مــواد اولیه اولین چالش این بخش 

محسوب می شود.
نکته بعدی که رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم ایران به آن 
اشــاره کرد به تحقق یا عدم تحقق تولید یک میلیون و 500 
هزار تنی آلومینیوم که در سند چشم انداز پیش بینی شده باز 
می گردد؛ نکته ای که به گفته گودرزی در پاسخ به آن متولیان 
دولتی به تولید سالکو اشاره می کنند و این تضمین را می دهند 
کــه با آغاز به کار ســالکو 800 هزار تن بــه تولید آلومینیوم 
کشــور افزوده خواهد شد، پاســخی که وی معتقد است با اما 
و اگر روبه رو اســت. گودرزی در ادامه عنوان کرد: وقتی که باز 
می گردیم به اتفاقاتی که در دهه های گذشــته بر این صنعت 
گذشته به این نتیجه می رســیم که با زور نمی شود به نتیجه 
رســید و باید به یک تعادل در بازار رسید و برای این صنعت 
یک فرمول در نظر گرفت.  رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم 
ایران در ادامه به اثرگذاری تحریم ها در این صنعت اشاره کرد 
و افزود: آلومینیوم یک محصول دو کاربردی اســت به همین 
دلیــل آلومینیوم در رده محصولات تحریمی قرار گرفت و این 
امر موجب شد تا مشــکلات جدید به تولیدکنندگان تحمیل 
شــود؛ در این خصوص می تــوان به تامین مواد اولیه اشــاره 
کرد، تحریم های اعمال شــده موجب شد تا تامین مواد اولیه 

بنگاه های تولیدی به مشکل برخورد.

چشم انداز بدون زیرساخت
تورج زارع مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران نیز با اشــاره به 
اینکه براســاس چشم انداز پیش بینی شــده تولید آلومینیوم 
تا ســال 1400 به یک میلیون و 500 هزار تن برســد، گفت: 
پیش بینی صورت گرفته در حالی اســت که زیرســاخت های 
مورد نیاز برای رســیدن به این رقم دیده نشده است. به گفته 
مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران، در بخش تامین مواد اولیه 
برنامه ریزی مشخصی نداریم، بوکسیت عمده ماده اولیه تولید 
آلومینیوم است که ما در این خصوص فقیر محسوب می شویم 
و با توجه به ساختار زمین شناسی که داریم می توان گفت این 
مساله درست است، اما فعالیت هایی که ما در این زمینه صورت 
داده ایم این امید را به ما داد که بتوانیم ماده اولیه این صنعت 
را تامین کنیم. وی افزود: ذخایر آلومینا پیش از این 7 میلیون 
تن بوده که با توجه به اکتشافاتی که در سال های اخیر صورت 

داده ایم این رقم به 38 میلیون تن رسید.
 مدیرعامل شــرکت آلومینای ایران درخصوص مشکلاتی که 

صنعــت آلومینیوم با آن روبه رو اســت، عنوان کــرد: یکی از 
مشــکلاتی که در حال حاضر گریبــان این بخش را گرفته به 
محیط زیست باز می گردد،  محیط زیست در بخش معدن مرز 
مشخصی ندارد و لازم است که سیاست گذاران در این خصوص 
ورود کنند تا مرز این صنعت با محیط زیست مشخص شود. به 
گفته زارع، یکی دیگر از مشــکلات به حوزه بازار باز می گردد، 
تولید در حال انجام است، اما در بازار نمی توانیم فروش داشته 
باشــیم و این هم به شــرایطی که در کشــور حاکم است باز 
می گردد و این امر می طلبد که سیاســت ها تغییراتی داشــته 

باشد که این مشکل نیز برطرف شود.

عرضه آلومینیوم آزاد شود
احمد مجیدی مدیرعامل شرکت آلومینیوم ایران نیز با اشاره 
بــه اینکه در حال حاضر بیــش از 80 درصد مواد اولیه مورد 
نیاز این صنعت از طریق واردات تامین می شــود، عنوان کرد: 
بزرگ ترین مشکل تولیدکنندگان داخلی به تامین مواد اولیه 
باز می گردد و ما مواد اولیه مورد نیاز خود را از طریق کشورهای 
هند، چین،  ترکمنســتان، اردن و... تامین می کنیم. به گفته 
مدیرعامل شــرکت آلومینیوم ایران، برخلاف مس و فولاد که 
بیشترین مواد اولیه آنها در داخل کشور وجود دارد، آلومینیوم 
با چالش کمبود مواد اولیه مواجه اســت که با توجه به شدت 
گرفتن تحریم ها این چالش نیز تشدید شده است. جابه جایی 
پول یکی دیگر از مشــکلاتی اســت که مدیرعامل شــرکت 
آلومینیوم ایران به آن اشاره کرده و در این خصوص می گوید: 
اعمــال تحریم ها موجب شــد تا در این زمینه با مشــکلات 
بسیاری مواجه شــویم؛ این در حالی است که بانک هایی که 
امکان نقل و انتقال پول دارند نیز در این زمینه با ما همکاری 
نمی کنند و ما مجبوریم خودمان با روش هایی تحریم ها را دور 
بزنیــم. مجیدی چالش های به وجــود آمده در عرضه کالا در 
بورس کالا را دیگر مشــکل این بخش خواند و افزود: در حال 
حاضر برای عرضه در بورس کالا ســقف تعیین شده و این امر 
برای تولیدکنندگان مشکلات بسیاری را به وجود آورده است 
و از متولیان دولتی می خواهیم تا خرید و فروش آزاد شــود و 
در صورتــی که در بازار با کاهش مواجه شــدیم مجدد اقدام 
به چارچوب گذاری کنند.  حسنعلی رضایی مقدم مدیر عامل 
شرکت گروه کارخانه های تولیدی نورد آلومینیوم نیز با اشاره 
به اینکه فضای ســرمایه گذاری در این بخش مناسب نیست، 
عنوان کرد: عدم فضای مناســب برای سرمایه گذاری موجب 
شده تا امکان توسعه برای تولیدکنندگان وجود نداشته باشد و 
تولیدکننده ناچار است تولید خود را روی ظرفیت موجود نگه 
دارد.  به گفته مدیر عامل شــرکت گروه کارخانه های تولیدی 
نــورد آلومینیــوم، کار وزارت صنعت، معــدن و تجارت باید 
سیاســت گذاری برای صنایع باشد نه اینکه با قوانین مختلف 
دســت و پای تولید را ببندد. به گفته وی، زمانی می توانیم با 
ظرفیت بالا تولید کنیم که بتوانیم 70 درصد محصولات خود 
را صادر کنیم این در حالی که با توجه به شــرایط کنونی این 

امر امکان پذیر نیست.

بسیاری از 
کشورها در حال 

حاضر با وجود 
اینکه هیچ ماده 

 اولیه ای ندارند
 با وارد کردن 

مواد اولیه از 
 سایر کشورها

 به تولید 
آلومینیوم 

می پردازند، 
اگر تولید برای 

این کشورها 
مقرون به صرفه 

و جذاب است، 
چرا برای کشور 
ما این پتانسیل 

وجود نداشته 
باشد
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معاون وزارت صمت در پاسخ به منتقدان 
عوارض صادرات مواد معدنی:

صادرات 8 میلیون تن 
سنگ آهن چه ارزی را 
وارد کشور کرده است؟
 امکان تجديدنظر درعوارض صادرات
 مواد معدنی وجود دارد

 از ابتدای مهر ماه بخشــنامه ای به گمرکات ابلاغ شــد که طبق آن اغلب صنایع 
معدنی برای صادرات مشمول پرداخت عوارض شدند. طبق این بخشنامه که اواخر 
شهریور ماه به گمرک ابلاغ گردید. عوارض صادراتی محصولات صنایع معدنی بین 
10 تا 25 درصد تعیین شــد؛ این درحالی است که شورایعالی اقتصاد در خردادماه 
سال گذشته وضع عوارض بر صادرات کلیه مواد معدنی خام را تصویب کرد و طبق 
آن عوارض را برای ســال اول )1397( 5 درصد، سال دوم )1398( 8 درصد و سال 
ســوم )1399( 10 درصد تعیین کرده بود، اما به گفته جعفرســرقینی، معاون امور 
معادن و صنایــع معدنی وزارت صنعت تعیین میزان 8 درصدی عوارض برای اقلام 
معدنی نقش بازدارندگی نداشــت و شرایط به گونه ای شد که انواع مواد معدنی برای 
صادرات به بندرعباس انتقال و از آنجا راهی بازارهای صادراتی به ویژه چین شــدند.

از این رو طی دستورالعملی که توسط معاون اقتصادی رئیس جمهوری با تایید سران 
ســه قوه بر پایه تصمیم کمیته پنج نفره )با ترکیب بانــک مرکزی، وزارتخانه های 
صنعــت، امور اقتصادی، جهادکشــاورزی و اتاق ایران( اتخاذ شــد، میزان عوارض 

صادراتی محصولات معدنی افزایش یافت.

 در همین خصوص سرقینی پیرامون نارضایتی تشکل های مختلف معدنی با سیاست 
وضع عوارض گفت: واقعیت این است که تشکل های صنفی همواره از منافع خود یا 
صنف دفاع می کنند، درحالی که دولت، منافع مردم را به عنوان اولویت خود در زمینه 
پیاده سازی سیاست های گوناگون موردتوجه قرار می دهد. وی همچنین اظهار کرد: 
بخشنامه اخیر درخصوص وضع عوارض بر صادرات صنایع معدنی به مدت شش ماه 
و از ابتدای مهرماه تا پایان ســال 1398 اعتبار دارد و قرار است بازارها در این مدت 
پایش شوند و در صورت لزوم این موضوع اصلاح می شود. وی تصریح کرد: ظرف دو 
ماه اگر مشکلی باشد مشخص خواهد شد، اما تا پایان سال این تعرفه ها به قوت خود 
باقی است ولی امکان بازنگری و تجدیدنظر درخصوص تعرفه ها پس از دو ماه وجود 
دارد. ســرقینی تاکید کرد: با وضع عوارض بر صادرات، صنعت سرب، روی، فولاد و 

صنایع نسوز دیگر نگرانی تامین مواد اولیه را ندارند.
وی همچنین افزود: ذوب آهن اصفهان و گل گهر نیز رسما اعلام کردند که سنگ آهن 
کلیه معادن کوچک را به صورت نقدی خریداری می کنند و این فرصت خوبی برای 
معادن کوچک اســت که با فروش ســنگ آهن و تهاتر آن با شمش، در بازارهای 
بین المللی نیز با عرضه شــمش فولاد حضور پیدا کنند. طبق این بخشنامه میزان 
عوارض صادرات سنگ آهن و کنسانتره های آن 25 درصد، سنگ منگنز و کنسانتره 
آن از جمله سنگ های منگنز آهن دار و کنسانتره های آن که بر حسب وزن خشک 
حاوی بیســت درصد یا بیشتر منگنز باشد 25 درصد، سنگ مس و کنسانتره آن 

10 درصد، سنگ سرب و روی و کنسانتره های آن هر یک 20 درصد، سنگ کروم 
و کنسانتره های آن 25 درصد، اکسیدها و هیدرواکسید های آهن، خاک های رنگی 
که بر حسب وزن هفتاد درصد یا بیشتر آهن ترکیب شده به صورت Fe۲O۳ داشته 
باشــد 20 درصد، کربنات منیزیم طبیعی )منیزیت( 20 درصد، سنگ های مرمر، 
 سنگ های تراورتن و سنگ های آکوسین 20 درصد، سنگ های خارا و سنگ سماق 
و ســنگ رخام سیاه 20 درصد تعیین شــدند.جعفر سرقینی، معاون وزیر صمت 
در معدن و صنایع معدنی اعلام کرد: ما می توانیم بر اســاس خواســته تشکل ها و 
بخش خصوصی رفتار کنیم و مانعی برای صادرات نداشــته باشیم اما با این روال 
کارخانجــات معدنی و صنایع معدنی یکی پس از دیگری از گردونه فعالیت خارج 

شوند و یا اینکه باید برای حفظ چرخه معدن و صنایع معدنی تعرفه وضع کنیم.

امید این است که روزی صادرات سنگ آهن خام در این مملکت صفر شود
وی افزود:  اخذ عوارض 25 درصدی برای صادرات سنگ آهن  به گمرک اعلام شد. 
با تعرفه وضع شده شرکت  ها و بخش هایی که به دنبال تولید در کشور هستند هیچ 
یک معترض نیستند اما آن ها که به دنبال خام فروشی هستند مخالف این ابلاغیه 
هستند. سال پیش 8 میلیون تن سنگ آهن خام صادر شد. من دوست دارم روند 
صادرات مواد معدنی خام را بنویسد، صادرات سنگ آهن خام در سال 1391 برابر با 
23 میلیون تن بوده است. بالاخره در سایه تلاش و زحمات سال پیش به 8 میلیون 
تن کاهش یافت. ما به تفاوت بین 23 میلیون تن و 8 میلیون تن چه شد؟ به دریا 
که ریخته نشــد، این 15 میلیون تن را دور نریختیم در صنعت فولاد کشور تبدیل 
به شمش شد و با ارزش افزوده بالا صادر شد. پس همانگونه که توانستیم برای 15 
میلیون تنی که مانع از خام فروشی آن شویم برنامه در نظر بگیریم و ارزش افزوده 
برای آن ایجاد کنیم، برای این 8 میلیون تن نیز می توانیم برنامه داشته باشیم. امید 

این است که روزی صادرات سنگ آهن خام در این مملکت صفر شود.

از 8 میلیون تنی که سنگ آهن صادر شده چقدر ارز به کشور بازگشته
وی در ادامه روی ســخن خود را با طرفداران صادرات مواد معدنی این گونه ادامه 
داد: مگر همه نمی گویید ســال پیش 8 میلیون تن ســنگ آهن خام صادر شده 
است؟ اگر 8 دلار در سامانه نیما آورده اید بیاید به ما اعلام کنید. درست است که 
این سخن اغراق دارد اما بخش خصوصی در پاسخ به این پرسش ساکت می شود. 
من از خانه معدن خواستم اعلام عمومی و فراخوان بدهند  که صادرکنندگان سنگ 
آهن دانه بندی خام آن ارزی که در شــش ماه دوم 97 و شــش ماه اول 98 در 

سامانه نیما عرضه کردید را به ما اعلام کنید.
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صادراتی که مملکت را تهی می کند و ارز  آور نیست

 به چه دردی می خورد؟
معــاون وزیر صمت ادامه داد: این چه صادراتی اســت که مملکت را 
تهی می کند، ارز آن داخل کشــور نمی آید بــه کجای این صادرات 
باید بنازیم. اینها می  گویند که شــما خود می  گویید که شــمش هم 
که خام است شمش هم از منظر فنی نگاه کنیم خود خام است ولی 
آیا صادرات شمش با ســنگ آهن تفاوت نمی کند؟ آیا اشتغال زایی 
ندارد؟ فولادی ها از جمله فولاد مبارکه و فولاد هرمزگان اشتغال زایی 
نداشــته اند؟ ذوب آهن اصفهان به تنهایی 19 هزار نفر اشتغال ایجاد 
کرده اســت. آیا تامین نیاز داخل نداریم؟ ایران همان کشوری است 
که سال 91 شش میلیون تن واردات فولاد داشتیم این واردات فولاد 
کجا رفته اســت که امروز 9 میلیون تن صادرات فولاد داریم؟ همین 
ایستادگی همین فحش خوردن   ها باعث این نتایج مثبت شد. اگر من 
ایســتادگی نمی  کردم و اگر فحش نمی  خوردم و اگر در می   رفتم الان 
شــاهد این اتفاقات نبودیم. این برنامه ابلاغیه ادامه خواهد داشت و 
مبنای آن دستورالعملی است که به تایید سران سه قوه رسیده است.

دستورالعمل ها بر اساس قوانین ابلاغ می شود
وی در ادامه با اشــاره به اعتراض برخی نســبت به دســتورالعمل ها 
و ابلاغیه هــای وزارت صمــت گفت: وضع عوارض بــر صادرات مواد 
خام معدنی بنابر دســتورالعملی است که توســط معاون اقتصادی 
رییس جمهوری با تایید سران ســه قوه و مقام معظم رهبری برپایه 
تصمیم کمیته پنــج نفره )با ترکیب بانک مرکــزی، وزارتخانه های 
صنعت، امور اقتصادی، جهاد کشاورزی و اتاق ایران( اتخاذ شده و این 
کارگروه می تواند میزان عوارض را مشخص یا اخذ آن را متوقف سازد. 
برخــی مخالفان این ابلاغیه )اخذ عوارض 25 درصدی برای صادرات 
مواد خام معدنی )سنگ آهن( به گمرک( به گونه ای سخن می گویند 
که گویا این ابلاغیه یک سخن من درآوردی است که شخص من آن 
را وضع کرده ام. خوشــبختانه این ابلاغیه مبنای قانونی دارد و هیچ 

مشکلی هم ندارد.

با بخش خصوصی تعامل داریم
سرقینی  در پاسخ به این پرسش که آیا در تصمیم گیری های وزارت 
صمت نســبت به معدن وصنایع معدنی بخــش خصوصی از جمله 
تشکل ها و اتاق نقش دارد، گفت: امسال چهاردهمین سالی است که 
در ایــن وزارت به مردم خدمت می کنم. در تمام این دوران با بخش 
خصوصی و تشکل ها جلسات بسیاری داشته، داریم و خواهیم داشت. 
بخش خصوصی همراه هستند و نســبت به موضوع معدن و صنایع 
معدنــی همکاری می کند اما گاهی وقتی که پای منافع صنفی پیش 
می آید نامه نگاری ها و اعتراض هایی از عملکرد صمت از سوی بخش 

خصوصی انجام می شود.
مبنای تصمیم گیری منافع ملی است

معاون وزیر صنعت معدن و تجارت افزود: مشــورت بخش خصوصی 
لازم است و ما در تصمیمات از نظرات این بخش استفاده می کنیم اما 
مبنای تصمیم گیری نهایی منافع ملی اســت. قطعا وزارت صمت در 
مسائل مربوط به معدن و صنایع معدنی نظرات بخش های مختلف را 
می  گیرد، بررسی و لحاظ می کند اما اگر یک تضادی بین تشکل ها و 

منافع ملی پیش بیاید قطعا ما منافع ملی را انتخاب می  کنیم.
عوارض صادراتی درحالی بر موارد مذکور اعمال می شود که بسیاری 
از آیتم های اعلامی نظیر کنسانتره روی و مس با مازاد مصرف روبه رو 
هستند یا درخصوص سنگ آهن هماتیتی کمتر مصرف داخلی دارند، 
از این رو این بخشنامه اعتراضات زیادی داشته و بسیاری از تشکل ها 

و انجمن های حوزه های فعال و مرتبط با صنایع معدنی به این رویکرد 
وزارت صنعت که از نظر آنها برخورد بازدارنده در حوزه صادرات دارد 
معترض هستند. در این خصوص تشکل ها معتقدند اگرچه مدیریت 
بــازار و تامین نیازهای تمامی صنایع داخلــی از جمله وظایف ذاتی 
سازمان های مرتبط حاکمیتی است و در برخی حوزه ها به دلیل عدم 
بالانس زنجیره تولید، نیاز به اتخاذ برخی تصمیمات اســتراتژیک با 
مشــورت همه فعالان مرتبط حوزه مذکور دارند ولی لازم اســت به 
منظور جلوگیری از تلاطم بازارهای مختلف کشور به ویژه بازار اوراق 
بهادار که دماســنج وضعیت اقتصادی کشــور است، از پیچیدن یک 
نســخه واحد برای حوزه های مختلف که تعادل میان عرضه و تقاضا 
در آنها از شرایط بسیار متفاوتی برخوردار است، جلوگیری شود و در 
این راستا از دولت تقاضا دارند از حجم بخشنامه های خلق الساعه نظیر 
نرخ ارز 42 هــزار ریالی، افزایش حقوق دولتی معادن، وضع عوارض 
بــر صادرات مواد معدنی که زیان های غیرقابل انکاری را در این برهه 
زمانی حساس که کشور و حوزه معدنی با تحریم ها دچار محدودیت 

شده بکاهد تا بیش از این آسیب نبیند.
در ایــن بین فعالان صنعت ســرب و روی درخصوص وضع عوارض 
بر صــادرات این ماده معدنی معتقدند وضع عــوارض با وجود مازاد 
تولید سولفور روی در کشور یکی از چالش ها است و درحالی که باید 
مشــوق هایی ایجاد کرد که تولید شمش روی در کشور دچار مشکل 
نشود، با وضع عوارض، توسعه فعالیت ها مخدوش و پروژه ها از توجیه 
فنی و اقتصادی خارج می شــوند. اگر توازنی در زنجیره فعلی وجود 
ندارد و کمبود و مازادی مشاهد می شود، مقصر دولت است و ارتباطی 
به تولیدکننده ندارد. اگر نیــاز واحدهای تولیدی داخلی در زنجیره 
وجود دارد، حتما باید در اولویت قرار گیرد، اما بعضا چرا تولیدکننده 
در زنجیره رغبتی به تامیــن نیاز داخل ندارد؟ اگر علت این موضوع 
شناسایی نشود و فقط وضع عوارض صورت گیرد، در این صورت فقط 
بخشی از این مجموعه را تنبیه می کنیم و امکان سرمایه گذاری بیشتر 

را از آن واحد تولیدی سلب می کنیم.
آنها می گویند در صنعت ســرب و روی هم مازاد تولید وجود دارد و هم 
دولت در قیمت گذاری ها دخالت می کند. 20 درصد عوارض، سوددهی 
بنگاه هــا را از بین برده و آنها را غیراقتصــادی می کند. در همین حال 
فعالان صنعت مس نیز می گویند درحال حاضر و طی حدود 14 ســال 
گذشــته عموما به دلیل مازاد تولید مس ایــران در حدود 40 درصد از 
تولیــد به دلیل مازاد بودن بر نیاز داخلی بــه بازارهای بین المللی صادر 
می شــود و در سال جاری نیز حدود 300 هزار تن مس محتوی معدنی 
در کشــور به تولید رسیده که کمتر از 50 درصد آن مورد نیاز بازارهای 
داخلی است بنابراین چاره ای جز صادرات مازاد بر نیاز داخل و کمک به 
دولت به منظور تامین ارز مورد نیاز کشور نخواهد داشت.در همین حال 
فعالان عرصه سنگ های ساختمانی نیز می گویند اینکه خام فروشی مورد 
انتقاد قرار گرفته، اقدام درستی است اما در وضع و ایجاد محدودیت های 
صادراتی بهتر اســت به میزان ذخایر و نیاز داخل و تغییرات تکنولوژی 
توجه شود. در صنعت سنگ های ساختمانی تا امروز 4 میلیارد تن ذخیره 
قطعی شناســایی و 2 هزار پروانه بهره برداری صادر شده و 6 هزار واحد 
ســنگ بری فعال هســتند و از 10 میلیون و 500 هزار تن تولید حدود 
یک میلیون تن صادر شده است. در زمان دولت نهم نیز با وضع عوارض 
بر صادرات ســنگ به میزان 50 درصد کاهش در صادرات داشتیم، اما 
این تجربه موفقی نبود و نه تنها باعث ســرمایه گذاری واحد ها در عرصه 
فرآوری نشد بلکه عاملی برای واگذاری بازارها به رقبای بین المللی نظیر 
ترکیه شد. این درحالی است که فعالان عرصه سنگ آهن نیز گلایه های 
خود را دارند و می گویند ســنگ های هماتیتی در بازار داخلی متقاضی 
چندانی ندارند و با وضع عوارض بر صادرات معادن کوچک مقیاس که بر 

پایه صادرات ایجاد شدند از بین خواهند رفت.

وضع عوارض 
بر صادرات مواد 
خام معدنی بنابر 

دستورالعملی 
است که توسط 
معاون اقتصادی 
رییس جمهوری 

با تایید سران 
سه قوه و مقام 
معظم رهبری 
برپایه تصمیم 

کمیته پنج 
نفره )با ترکیب 
بانک مرکزی، 
وزارتخانه های 

صنعت، امور 
اقتصادی، جهاد 

کشاورزی و اتاق 
ایران( اتخاذ 

شده و این کار 
گروه می تواند 

میزان عوارض را 
 مشخص یا 

 اخذ آن را 
متوقف سازد
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متولی بخش معدنی وزارت صمت چندی اســت 
به دلایل متعددی نظیر جلوگیری از ارزان فروشی 
و خام فروشی مواد معدنی و شفاف سازی میزان 
و حجم صادرات و ساماندهی آن اقدام به صدور 
بخشنامه ای کرده که طی آن دو محصول گندله 
و کنسانتره نیز مشمول پرداخت عوارض  20 تا 

25 درصدی صادراتی شده اند. 
در این میان تولیدکنندگان بخش معدنی زنجیره 
ارزش فــولاد که خود به تکمیــل زنجیره فولاد 
اقدام کرده و در زمینه صادرات این دو محصول 
فعالیت زیــادی ندارند چندان دچار تضییع حق 
نخواهند شــد. اما در این میان تولید کنندگانی 
نظیــر sme  ها که واحد هــای کوچک تولیدی 
سنگ آهن هســتند و از سال 92 به بعد آنها نیز 
به فرآوری مواد خام یعنی همان سنگ دانه بندی 
شــده اقدام کرده و ارزش افزوده مناســب تر با 
سرمایه گذاری های متکی به خود صورت داده اند، 
اکنون با بحران عدم توانایی در پرداخت عوارض 
صادرات، معضل تعطیلی واحد ها و بیکاری نیروی 
انسانی و خواب دستگاه ها و ماشین آلات در این 

بخش از زنجیره ارزش مواجه خواهند شد.
آنها اکنون تولید کننده کنسانتره و گندله هستند 

و به تعهدات خــود به متولی بخش معدن پایند 
بوده اند. متولی بخش معدن این بخشــنامه را در 
راستای اولویت قراردادن تامین نیاز داخل صادر 
کرده امــا موانعی پیش روی این دســتورالعمل 
وجــود دارد کــه یکــی از آن ها این اســت که 
»براساس مصوبه شورای عالی اقتصاد اخذ عوارض 
ســنگ آهن تا 5 ســال قانونی نیست.« در سال 
96 شــورای عالی اقتصــاد مصوب کــرده که به 
مدت 5 سال هیچ گونه عوارضی از سنگ آهنی ها 
اخذ نشــود. در ماده 35 قانون رفع موانع تولید 
وآیین نامه اجرایی ماده 37 نیز این مســاله بیان 
شده اســت. از ســوی دیگر این تولید کنندگان 
برای فــروش داخل نیز دچار معضل خرید ارزان 
خواهند شد یا به عبارتی محصولات آنها به قیمت 

خریداری نخواهد شد. 
این امر نیز دیگر عامل رو به تعطیلی گذاشــتن 
این واحد ها خواهد شد. بنابر این مطابق آیین نامه 
یادشــده اخذ عوارض با توجه بــه پابرجا بودن 
مصوبه شــورای عالی اقتصاد در سال 96 و عدم 
اتمام مدت زمان تعیین شده، فاقد وجاهت قانونی 
است. در همین راســتا به پشتوانه جلوگیری از 
مشــکلات و چالش هایی که این تصمیم مقابل 

قرار  بخش خصوصی  تولیدکننــدگان  فعالیــت 
می دهد، رییس خانه معــدن ایران طی نامه ای، 
خواســتار بازنگری در تصمیم اخذ شــده اخیر 
وزارت صمــت درخصــوص اخذ عــوارض 25 
درصدی از تولیدکنندگان بخش معدنی زنجیره 
ارزش در صورت انجام صادرات شــد. محمدرضا 
بهرامن در این نامه مفصل حول محور مشکلات 
و چالش هــای پدید آمده درخصــوص تصمیم 
یادشــده در زمینه اخذ عوارض، بــه نهاوندیان 
معاون اقتصادی ریاست جمهوری، جزییات موانع 
پیش روی این تصمیم گرفته شده از سوی وزارت 
صمت را بازگو کرده است. در ادامه متن نامه به 
تفصیل موانع و مشکلات پیش روی بخش معدن 

را در صورت وضع عوارض تشریح می کند.
در ایــن نامه آمده اســت: »هــدف از تکمیل 
زنجیره ارزش فلزات اساســی )فــولاد، مس و 
آلومینیــوم( اجــرای طرح های نوین تســهیل 
فرآیندهای تجارت داخلــی و خارجی، افزایش 
حجم و تنوع محصولات صادراتی به کشورهای 
همسایه )ترکیه، افغانستان، امارات متحده عربی، 
عراق، پاکستان، عمان، قطر، روسیه، آذربایجان، 
ترکمنســتان، ارمنســتان، کویت، قزاقســتان 

رئیس خانه معدن به معاون اقتصادی رئیس جمهوری درباره عوارض صادرات مواد معدنی نامه نوشت؛

مانع جديد برای صادرات معدنی
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عمده معادنی که 
امروز و با افتخار 

بهره برداران 
آن توانستند 
در این مسیر 
موفق شوند، 

بهره برداران خرد 
بخش خصوصی 

بودند که با 
سرمایه گذاری 
خود در معادنی 

که ریسک 
بالایی داشته و 
مطلقا انگیزه ای 

برای فعال 
کردن آن معادن 

وجود نداشت، 
براساس شواهد 
و مستنداتی که 

سوابق آن موجود 
است، با عملکرد 

کاملا مطالعه 
شده و استفاده 

از مشاوران 
تخصصی از داخل 

و خارج کشور 
و سرمایه خود 

توانستند، امروز 
منابع و ثروت 
ملی کشور را 
افزایش دهند

و ســوریه( و تقویت، توانمندســازی و توســعه بنگاه های خرد، 
کوچک و متوســط با هدف افزایش صادرات غیرنفتی اســت و 
از آنجا که یکی از سیاســت های اصلی دولت های دهم و یازدهم 
نیز جلوگیری از خام فروشــی و تولید محصولات با ارزش افزوده 
بیشتر بوده، خانه معدن ایران نیز با همین هدف، حمایت کامل 
خود را از این سیاســت متولی از طریق تشویق تولیدکنندگان 
مواد معدنی خصوصا فعالان سنگ آهن، به این امر که با فرآوری 
مواد معدنی ارزش افزوده بیشتری نصیب فعالان معدنی خواهد 
شــد، اعلام کرد. با تبدیل محصول ســنگ آهن دانه بندی شده 
به محصول فرآوری شــده در زنجیره تولید فولاد از کنســانتره 
و گندله، ضمن ایجاد اشــتغال های جدیــد در طول زنجیره و 
تاثیرگــذاری در تولید ناخالص ملی کشــور، فعالان این بخش 
)واحدهای کوچک و متوســط( با ســرمایه گذاری های خود در 
این مسیر به توانمندی های جدیدی نیز دست یافتند و در واقع 
با تعهدات خود توانســتند سیاست های دولت را در دستیابی به 

اهداف مندرج در سند راهبردی فولاد تحقق بخشند. 
عمده معادنی که امروز و با افتخار بهره برداران آن توانســتند در 
این مسیر موفق شوند، بهره برداران خرد بخش خصوصی بودند که 
با سرمایه گذاری خود در معادنی که ریسک بالایی داشته و مطلقا 
انگیزه ای برای فعال کردن آن معادن وجود نداشــت، براســاس 
شواهد و مستنداتی که سوابق آن موجود است، با عملکرد کاملا 
مطالعه شــده و استفاده از مشــاوران تخصصی از داخل و خارج 
کشور و ســرمایه خود توانستند، امروز منابع و ثروت ملی کشور 
را افزایش دهند. در این راســتا، تبدیل محصول خام سنگ آهن 
به محصولات فرآوری شــده و از ســوی دیگــر، افزایش قیمت 
این محصول در روند ســوددهی این زنجیره موثرتر خواهد بود، 
به طوری که از ســویی در جهت ایجاد اشتغال پایدار عمل خواهد 
کرد و از سویی دیگر تولید ناخالص داخلی را نیز تقویت می کند.
 آمــار تولید و صــادرات در زنجیره فولاد در پایان ســال 97 
نشــان دهنده کاهش صادرات ســنگ آهن دانه بندی شده از 
حدود 22 میلیون تن در ســال 92 به 8 میلیون تن و صادرات 
کنســانتره از یک میلیون تن در سال 96 به 5/5 میلیون تن و 
گندله از 360 هزار تن در ســال 96 به حدود 3 میلیون تن در 
سال 97 افزایش یافته است که این نشان از عزم و اراده منطقی 
متولی بخش معدن و تولیدکنندگان برای دسترســی به یک 
انسجام ناگسستنی در مسیر زنجیره تولید سنگ آهن از معدن 

تا فولاد در کشور است.
جناب آقای دکتر نهاوندیان، پیرو مذاکرات انجام شده در جلسه 
مذکور از آنجایی که بســیاری از واحدهای کوچک و متوســط 
فعال در صنعت سنگ آهن کشــور از اواخر سال 96 توانسته اند 
با ســرمایه گذاری بالای خود در این صنعت به تولید کنسانتره و 
گندله دست یابند، متاسفانه و به طور ناگهانی، با صدور بخشنامه 
اخذ عوارض 25 درصدی از صادرات کنســانتره و گندله توسط 
متولی بخش معدن که از اول مهرماه ســال جاری نیز قابل اجرا 
اســت، مواجه شــده اند، باید پذیرفت که اخذ چنین تصمیمات 
ناگهانی می تواند شوک بزرگی را به سرمایه گذاران در این بخش، 

خصوصا واحدهای کوچک و متوسط که در شرایط خاص کنونی 
نیازمند ارز حاصــل از صدور تولیدات واحد متعلق به خود برای 
تامین گردش نقدینگــی و احیانا انجام تعهدات ارزی قبلی خود 

هستند، وارد  کند.
 نباید فراموش کرد در صورت از دســت دادن بازارهای صادراتی، 
کســب این بازارها دوباره و به راحتی به خصوص برای واحدهای 
SME میســر نخواهد شــد و همان گونه که آن مقام محترم به 
درســتی به آن واقفند، براســاس مهم ترین اهداف مندرج شده 
در قانون بهبود مســتمر فضای کســب وکار کشور که با رویکرد 
رفع موانع تولید و ســرمایه گذاری در قالب 29 ماده و 53 حکم 
تدوین شــده، الزام مســئولان به مشــورت با فعالان اقتصادی 
پیــش از تصمیم گیری اقتصادی، ایجاد دسترســی به بازار برای 
تولیدکنندگان کوچک، با ثبــات و قابل پیش بینی کردن تغییر 
سیاست ها، تصمیم ها و رفتارهای مسئولان اقتصادی احکامی مهم 
و راهگشا برای برقراری شفافیت، افزایش امنیت سرمایه گذاری و 
بهبود محیط کســب وکار است که متاســفانه در شرایط کنونی 
اقتصاد کشور، درحالی که نیازمند انسجام در ثبات سرمایه گذاری 

هستیم هیچ کدام از موارد فوق رعایت نمی شوند. 
متاسفانه فشار دولت به شرکت های سنگ آهن برای ارزان فروشی 
کنســانتره در داخل، همزمان با محدود کردن صادرات به همراه 
مصوبه محدودیت در صــادرات محصولات زنجیره فولاد، مانعی 
بزرگ را برای بخش خصوصی در شرایط تحریم فراهم کرده است. 
بخش خصوصی معتقد اســت که وضع عوارض بــرای صادرات 
ســنگ آهن با هدف حمایت از تولیدکنندگان فولاد در کشــور، 
می توانــد اثــرات نامطلوبــی را به دلیــل عدم اطمینــان برای 
سرمایه گذاران در زنجیره، برای تامین خوراک واحدهای فولادی 

در افق 1404 ایجاد کند. 
جنــاب آقای نهاوندیان؛ »ضمن تشــکر مجــدد از جنابعالی در 
برگزاری جلسه مشورتی با حضور جناب دکتر سرقینی و فعالان 
این بخش، با توجه به مباحث مطرح شــده در جلسه حضوری و 
موارد قیدشده در این یادداشت و همچنین گزارش کمی انجمن 
سنگ آهن ایران که به پیوست تقدیم می دارد، موافقت فرمایند، 
دستورالعمل و بخشنامه صادره جهت اخذ عوارض صادراتی برای 
واحدهای کوچک و متوسط تولیدکننده کنسانتره و گندله که در 
عین حال دارای اشتغال زایی بالا و توان مالی کمتر هستند، پیش 
از، از دســت دادن بازار و مشتریان خود برای یک دوره سه ساله 

مجددا مورد بازبینی قرار گیرد. 
بــرادر ارجمندم، انتظار مــی رود سیاســت گذاری ها در جریان 
فعالیت های اقتصادی در شرایطی که تحریم های ناجوانمردانه ای 
به کشــور عزیزمان تحمیل شده، متناسب با وضعیت روز تعریف 
شــوند تا هم بتوانیم منابع ارزی موردنیاز کشور را تامین کنیم 
و هم بتوانیم با فعال نگه داشــتن واحدهای تولیدی برای حفظ 

اشتغال موجود برنامه ریزی کنیم. 
باید به تشکل های معدنی که همیشه در جریان امور صنفی خود 
فعال هســتند، اعتماد کرد تا دراین مسیر با کمترین هزینه، به 

اهداف خود در توسعه بخش معدن نائل شویم.
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مرکز پژوهش های مجلس،  میزان فعلی صادرات 
مواد خام معدنی را قابل توجیه ندانست و تاکید 
کــرد دولت باید از دخالت غیراصولی در بازار و 
قیمت گذاری محصولات معدنی خودداری کند.

بررسی آمار مربوط به تولید و تجارت محصولات 
مختلف در زنجیره ارزش فولاد کشــور نشــان 
می دهد ســهم صــادرات مواد معدنــی خام، 
کنســانتره و گندله در کل زنجیره ارزش فولاد 
کشــور کمتر از 6 درصد اســت و بیش از 94 
درصد مواد معدنی اســتخراج شــده از معادن 
کشــور )بدون در نظر گرفتن استخراج شن و 
ماســه( در زنجیره ارزش محصــولات معدنی 
و فلــزی و به عنوان ماده اولیه مورد اســتفاده 
قــرار گرفته و محصولات بــا ارزش افزوده بالا 
تولید شــده اند. هرچند همین میزان صادرات 
مواد خام معدنی قابل توجیه نیســت و وزارت 
صنعت بایــد با مدیریت زنجیــره ارزش فولاد 
کشور و اتخاذ سیاست های اصولی تنظیم بازار 
ضمن جلوگیری از تعطیلی واحدهای کنسانتره، 
گندله و سنگ آهن دانه بندی، امکان جذب این 
سهم حدود 6 درصدی را در داخل فراهم سازد.

 راهکارهای پیشنهادی
در ایــن زمینه مرکز پژوهش هــای مجلس به 
منظور تشــویق صنایع پایین دســتی و توسعه 
زنجیــره ارزش محصــولات معدنــی و فلزی، 
راهکارهای زیر به ترتیب اولویت پیشنهاد داده 
اســت: برنامه ریزی اصولی برای اصلاح قیمت 
حامل های انرژی و استفاده بهینه از منابع آزاد 
شــده از محل یارانه پنهانِ انرژی در راســتای 

توسعه زنجیره ارزش محصولات معدنی و فلزی 
به  ویژه اکتشافات معدنی.

خودداری دولــت از دخالت غیراصولی در بازار 
و قیمت گذاری محصــولات معدنی و فلزی به 
منظور کاهش شــکاف میان قیمت های داخلی 
و جهانی )در صورت تداوم شکاف قیمتی میان 
داخل کشــور و قیمت هــای جهانی، همچنان 
صادرات مواد خام و نیمه خام جذابیت خواهد 
داشــت و تولیدکننــدگان تمایلــی به عرضه 
محصــولات خــود در داخل کشــور نخواهند 
داشــت.( وضع عوارض و مالیات برای صادرات 
مــواد خام و نیمه خام به صورت ســالیانه و با 
در نظر گرفتن راهبردها، شــرایط و اقتضائات 
کشور و رعایت ماده 35 قانون رفع موانع تولید 
رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشور به طوری 
که لیست مواد خام و مواد اولیه بخش صنعت و 
معدن به همراه میزان عوارض و مالیات به طور 
سالیانه و با مشورت کارشناسی بخش خصوصی 
مورد بازنگری قرار گرفته و به تصویب شــورای 

اقتصاد برسد.
سیاســت گذاری برای عرضــه همه محصولات 
زنجیره ارزش فولاد از سنگ آهن تا محصولات 
فــولادی در بــورس کالا و کشــف قیمت بر 
مبنای مکانیســم های عرضــه و تقاضا )صدور 
دســتورالعمل های الزم بــرای تنظیم بازارهای 
انحصــاری در زنجیره فولاد منحصرا توســط 
شــورای رقابت( سیاست گذاری به منظور ورود 
جدی بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری در 
بخــش معدن و صنایع معدنی به ویژه در حلقه 

اکتشافات معدنی و کاهش تصدی گری دولت.
اتخاذ سیاســت های کوتاه مــدت برای جبران 

کمبود مواد اولیــه در واحدهای بزرگ فولادی 
مانند شــرکت ســهامی ذوب آهن اصفهان از 
طریق واگذاری پهنه ها و محدوده های اکتشافی 
در اختیــار ایمیــدرو بــه شــرکت ذوب آهن 
اصفهان )توجه به این نکته ضروری اســت که 
وضعیت فعلی شرکت ذوب آهن اصفهان نتیجه 
مجموعه ای از اقدامات نادرست و غیرکارشناسی 
مدیریتی و دخالت های دولت است که در طول 
سال های گذشــته منجر به آسیب پذیر شدن 
این واحد فولادی در کشور شده است، بنابراین 
انتظار مجموعــه ای از اقدامات حمایتی دولت 
برای جبران آسیب های وارد شده به این واحد 
منطقی به نظر می رسد و نمی توان خام فروشی 
را به عنــوان دلیل اصلی وضعیــت فعلی این 

شرکت عنوان کرد.(
معادن کوچک و متوسط به دلایل متعدد فنی 
و اقتصــادی، عمدتا امکان عقــد قراردادهای 
میان مــدت و بلندمــدت با واحدهــای بزرگ 
مصرف کننده ســنگ آهــن و کنســانتره را 
ندارند، بنابراین در شــرایطی کــه تولید مواد 
خام و کنسانتره در کشــور از تقاضای داخلی 
پیشــی گیرد، این معادن با صادرات ســنگ 
آهــن و محصولات فرآوری شــده، راهی برای 
تــداوم فعالیت معدنی خــود ایجاد می کنند و 
از غیرفعال شــدن و تعطیلی معادن جلوگیری 
می شــود. بنابراین ایجاد امکانی برای صادرات 
محــدودِ معــادن کوچک و متوســط یکی از 
راه های زنده نگه داشــتن تولید در این حوزه 
اســت که نیازمند ارتقای سیستم های نظارتی 
هوشمند بر تولید و استخراج معادن و انعطاف 

در سیاست گذاری ها است.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس درباره اهمیت مدیریت صادرات مواد خام معدنی؛

دولت از دخالت غیراصولی پرهیز کند



Jahane Madan

Jahane Madanماهنامه جهان معدن  شماره سی وسوم  مهر 98 

23

ایران از جمله کشــورهایی اســت کــه از لحاظ 
منابع طبیعی در دنیا بی نظیر اســت؛ کشــوری 
که از یک ســو دارای معادن متعدد در حوزه های 
مختلف اســت و از ســوی دیگر گاز و نفت بسیار 
در اختیار دارد. یکی دیگر از مزیت ها، دسترســی 
ایران به تمام دنیا از طریق دریا است؛ این موضوع 
سبب شده کشورمان جایگاه استراتژیکی در روابط 
اقتصادی داشــته باشــد؛ بنابراین باتوجه به این 
مزیت ها می توان گفت ایران به عنوان یک کشــور 
معدنی شانس بســیار بزرگی برای توسعه و رشد 
دارد. از سوی دیگر، با توجه به اینکه مواد معدنی 
تجدیدناپذیر است، ایران می تواند نیازهای بسیاری 
از کشــورها را به ویژه در برخی از مواد معدنی که 

بسیار کمیاب است تامین کند.
صنایعی مانند آلومینیوم، مس، روی و... این روزها 
در دنیا جای بیشتری برای عرضه خود باز کرده اند. 
به طور مثال، آلومینیوم به دلیل استحکام و سبکی 
در مقایسه با فلز و فولاد در این سال ها محبوبیت 
بیشتری در طیف های مختلف اقتصادی پیدا کرده 
اســت. این تغییر جهت حتی در برخی از حوزه ها 
مانند صنعت خودروســازی هم دیده می شــود و 
آلومینیوم به قوت غالب این صنعت تبدیل شــده 
اســت. به یــاد دارم که در اجلاس هیات رئیســه 
ورد استیل که در مسکو حدود 2 سال پیش برگزار 
شد، یکی از بحث های بسیار جدی این کنفرانس 
این بود که آلومینیــوم چگونه می تواند جایگزین 
باشد. مس نیز هر روز جایگاه بهتری در دنیا پیدا 
می کند و خوشــبختانه ایران هــم دارای معادن 
ارزشمندی از مس است. البته باید اذعان کرد که 
ایران در فلزاتی مانند نیکل و فلزات مشابه آن، در 
حال حاضر حرف زیادی برای گفتن در دنیا ندارد. 
این موضوع یک دلیل مشخص دارد. باید بپذیریم 
به دلیل اینکه در حوزه اکتشاف یک عقب ماندگی 
تاریخی وجود دارد، شاید اگر این عقب ماندگی ها 
برطرف شــود، در این حوزه ها هــم دارای فلزات 
گران بها و ارزشــمند زیادی باشیم. بنابراین بحث 
اکتشــاف بســیار مهم اســت و باید پذیرفت که 
موضوع اکتشاف در حوزه صنایع غیرآهنی در چند 

سال گذشته مغفول مانده است.
نکته بســیار مهمی که وجود دارد این اســت که 

کشور ما با داشــتن این معادن ارزشمند و ذخایر 
زیرزمینی می تواند جایگاه ویژه ای را در دنیا کسب 
کند و برای رشــد اقتصادی کشور موثر باشد. اگر 
بخواهم مثالی در این رابطه بزنم، اقداماتی اســت 
که طی 6ســال گذشته در حوزه مس، آلومینیوم، 
کروم یــا روی رخ داده اســت. در حــوزه روی، 
پیش بینی می شود ذخایر معدن »انگوران«، ظرف 
9 تا 10 ســال آینده به اتمام برسد. خوشبختانه 
ظرف چهار ســال گذشــته اقدامــات موثری در 
زمینه اکتشــاف و حتی اقدامات زیرزمینی برای 
این معدن صورت گرفته اســت. اما در هر صورت 
هنــوز عددهای بزرگی به دســت نیامده اســت. 
بنابراین مساله راه اندازی و گام برداشتن به سمت 
معدن بزرگ روی »مهدی آباد« با کنسرســیومی 
از بخش خصوصی آغاز بــه کار کرد و امید می رود 
که تا ســال آینده به بهره برداری برسد. این معدن 
روی در حقیقت یکــی از بزرگ ترین معادن دنیا 
اســت. بنابراین در حوزه روی با داشــتن نزدیک 
به 400 هــزار تن ظرفیت کارخانه های ذوب روی، 
مواد اولیه مهدی آباد می تواند بســیار ارزشــمند 
باشــد. در حوزه مس هم خوشبختانه ظرف چند 
سال گذشــته، اقداماتی در دستور کار قرار گرفته 
اســت. را ه اندازی کارخانه های کنسانتره مس در 
»سونگون«، همچنین در کرمان موجب شد که در 
این حوزه کار عظیمی صورت بگیرد. خوشبختانه 
با تلاش هایی که در حال حاضر انجام شــده است، 
می توان پیش بینی کرد که رقم در نظر گرفته شده 
برای این فلز در ســال 1404 محقق شــود و در 
حقیقت ظرفیت فعلی به دوبرابر افزایش پیدا کند. 
در حوزه آلومینیوم هم اقدامات روبه جلویی انجام 
شــده یا در حال انجام است. در هر صورت منبع 
اصلی آلومینیوم به جز پودر آلومینیوم، بحث انرژی 
اســت. ایران با داشــتن گاز و برق به اندازه کافی 
می تواند تولیــد آلومینیوم را به جایگاه ویژه ای در 
دنیا برســاند. البته باید بپذیریم که در این حوزه 
سرمایه گذاری ها بسیار دیر و به کندی انجام شده 
است. اما در آینده نزدیک که سالکو به بهره برداری 
برســد تا حدی می توان ایــن عقب ماندگی ها را 
جبران کرد، اما همچنان از برنامه ها عقب هستیم. 
همچنین با راه اندازی کارخانه 40هزار تن »شمش 

جاجرم« و آینده ای که برای این حوزه پیش بینی 
شــده اســت، می توان برای بحث آلومینیوم هم 
جایــگاه ویژه ای قائل بــود. در حوزه کرومیت نیز 
در سال های گذشته اقداماتی صورت گرفته است، 
اما در آنجا هم عقب ماندگی ها دیده می شــود که 
دلیل عمده آن بیشتر به خام فروشی ها بازمی گردد. 
براســاس برآوردهایی که صورت گرفته اســت، با 
تاســیس کارخانه هایی که اخیرا در کرمان توسط 
سرمایه گذار خارجی وارد مدار تولید شده است از 

حوزه خام فروشی عبور خواهیم کرد.
در کنار این موضوعات باید بپذیریم که زغال سنگ 
نیــز از جایگاه ویژه ای برخوردار اســت. ارزیابی ها 
نشــان می دهد با بیش از 3 میلیــارد تن ذخیره 
در حوزه زغال ســنگ، می توان سرمایه گذاری های 
بســیار خوبــی در ایــن حــوزه عملیاتــی کرد. 
خوشــبختانه با راه اندازی کوره بلند »میدکو« در 
کرمان و ذخایر زغالی سنگ که از حوزه »طبس« 
به دست آمده اســت، می توان گفت آینده  روشنی 
در انتظــار زغال سنگی هاســت. در کل می توان 
گفت افرادی که در چند ســال گذشته در حوزه 
معدن و صنایع معدنی ســرمایه گذاری کرده اند، 
توانســته اند سودهای کلانی به دســت آورند؛ هم 
در حوزه فلــزی و هم غیرفلزی، زیــرا این اقلام 
تجدیدناپذیر هســتند. بنابراین سرمایه گذاری در 
این حوزه توســط دولت یا بخش خصوصی بسیار 
مهم اســت. بایــد بپذیریم که این حــوزه نیاز به 
ســرمایه گذاری بالا دارد و جذب ســرمایه گذاری 
خارجی یکی از محورهایی است که باید در دستور 
کار قرار گیرد. متاسفانه در طول سال های گذشته، 
این اقدام انجام نشــده است که یکی از دلایل آن 
تحریم ها و دلیل عمده دیگر آن هم این است که 
دولت هــا در تمام تاریخ بعــد از انقلاب، راجع به 
جذب ســرمایه گذاری خارجی تصمیمات قاطع و 
جسورانه ای نگرفته اند. بوروکراسی بسیار سنگینی 
که در حوزه سرمایه گذاری و کسب وکار در کشور 
وجود دارد، برای سرمایه گذاری داخلی سنگین و 
سخت است چه برسد به خارجی ها. ثبات و امنیت 
دو محور و پیش نیاز اصلی برای سرمایه گذاری در 
این حوزه  است تا آینده درخشانی را برای صنایع 

غیرآهنی رقم بزند.

بازیگران اصلی صنایع 
فلزی غیرآهنی

مهدی کرباسیان
رئیس سابق هیات عامل ایمیدرو 
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دکتر روحانی رئیس جمهور: 

 بورس طی شش ماه اخیر 
بیش از 75 درصد رشد داشته است

امروزبازارسرمایه؛بازاریپرنشاطویکیازشاخصهایبزرگکشورمحسوبمیشود

حجت الاســلام و المســلمین دکتــر حســن روحانــی 
رئیس  جمهور در سیزدهمین نشست مطبوعاتی خود گفت: 
خوشــبختانه امروز بازار سرمایه؛ بازاری پرنشاط و یکی از 
شاخص های بزرگ کشور محســوب می شود. به گونه ای 
که طی این 6 ماه بورس کشــور بیش از 75 درصد رشد 
داشته که این موضوع برای مردم خیلی مهم است؛ چراکه 
مردم در این بازار حضور خوبی دارند و امیدواریم مسئولان 
بورس این موضوع را به خوبی هدایت کنند. بنابراین اصل 
این حرف درست است که همه حواس ما باید جمع بوده و 

به فکر باشیم که نقدینگی درست هدایت شود.
رئیس جمهوری گفت: از دی ماه 96 وارد شرایط جدیدی 
شدیم. کبریت این شرایط ابتدا در داخل و سپس در خارج 
زده شــد و وارد سال 97 شدیم با شرایط سخت و مشکل. 
در ســال 97 پیش بینی های هم خارجی ها و هم برخی از 
تحلیلگران اقتصادی داخلی این بود که سال بسیار سختی 
داریم و سال بسیار سخت تری در سال 98 پیش رو خواهیم 
داشــت. حتی برخــی از تحلیلگران اقتصــادی در برخی 
رسانه ها  بحث تورم سه رقمی را برای ایران مطرح کردند، 
اما خوشبختانه طی این 18 ماه ملت بزرگ ایران، دولت و 

سایر ارکان نظام توانستند از این طوفان عبور کنند.
وی یادآور شد: از اردیبهشــت ماه سال 98 شاخص های 
اقتصادی مسیر و حرکت درســتی را طی می کند. یعنی 
امروز تورم نقطه به نقطه از 52 درصد به 34 درصد رسیده 
اســت؛ بنابراین طی این چند مــاه تورم نقطه به نقطه به 
ســرعت کاهش پیدا کرده و پیش بینی ما این اســت که 
تا پایان ســال روند کاهشــی خود را ادامــه خواهد داد.

رئیس  جمهــوری گفت: البته در تــورم 12 ماهه حرکت 
کندتر آغاز شــده اســت. در عین حال تورم 12 ماهه هم 
بــا تاخیری از تــورم نقطه به نقطه تبعیــت خواهد کرد. 
پیش بینی ها این اســت که رشد اقتصادی کشور که طی 

ســال گذشته منفی بود؛ 6 ماهه اول امسال که هنوز آمار 
نهایی اعلام نشده است، مثبت خواهد بود.

دکتر روحانی در ادامه افزود: اشــتغال در تابستان امسال 
رکورد بســیار خوبی را به نمایش گذاشــت. در تابستان 
امسال نســبت به پارسال 843 هزار اشتغال خالص داریم 
و بیکاری مــا از بالای 12.3 دهم به  10.5 درصد کاهش 
پیدا کرده است؛ یعنی یک وهشت دهم منفی شده و این به 

معنای موفقیت ایران در بخش اقتصادی است.
وی ادامــه داد: در زمینــه صــادرات و واردات شــرایط 
مناســب تری نسبت به سال گذشــته داریم؛ هم صادرات 
رشد بیشــتری دارد و هم تراز اگرچه طی 6 ماهه مثبت 
نیســت، اما نسبت به پارسال بهتر شده است. طی 6 ماهه 
سال گذشــته 1.5 میلیارد تراز منفی داشتیم  که امسال 
این عدد کمتر از 300 میلیون دلار است.  بنابراین شرایط 
واردات و صادرات ما در مســیر درستی قرار گرفته است.
رئیس  جمهوری گفت: نرخ ارز که شــاخص حائز اهمیتی 
اســت؛ از سال گذشته نســبت به امسال حرکت کاهشی 
داشــته و به ســمت تعادل حرکت کرده است. طبق آمار 
بانک مرکزی طی این یک  ســال گذشته از  مهر سال قبل 
تا مهر امســال حدود 40 درصد بر ارزش پول   ملی افزوده 
شــده اســت.وی افزود: همه آمارها و ارقام و شاخص های 
اقتصادی به ما می گوید که در مسیر آرامش اقتصادی در 
حال حرکت هستیم. البته دولت انتظارات بیشتری برای 
تغییر در برخی ساختارها داشت که بتواند بیشتر به مردم 

در رفع مشکلات کمک کند.
وی با بیان اینکه بودجه جاری در سال 99 را باید از درآمد 
نفتی جدا کرد، تصریح کرد: بودجه و نفت دوقلو هســتند، 
اما جدا کردن آنها نیازمند جراحی دقیقی است که آغازش 
سخت اســت. کشــوری که تکیه  آن بر نفت بوده، وقتی 
می خواهد دیگر بر نفت تکیه نکند؛ باید به اوراق، عوارض و 

مالیات تکیه کند؛ لذا در ابتدا مشکلاتی ایجاد می شود. ما 
باید در خصوصی سازی و واگذاری سهام حرکت صحیح، با 

دقت و حساب شده ای داشته باشیم.
رئیس شــورایعالی هماهنگی اقتصادی قوا در ادامه افزود: 
هم باید جلوی فرار مالیاتی گرفته شــود، هم پایه مالیاتی 
گســترش یابد و هم معافیت های مالیاتی باید کم شــود. 
صادرات و تولید برای ما مهم اســت. اگر صادرات افزایش 

یابد؛ درآمد ارزی ما مثبت می شود.
دکتــر روحانی با تاکید بر اینکه برنامه ریزی ها بر این مبنا 
است که سال 99 تکیه بر نفت نداشته باشیم، خاطرنشان 
کرد: در این زمینه هم دولت و هم ستاد اقتصادی دولت در 
حال بحث و انجام اقداماتی است. در شورای هماهنگی سه 
قوه نیز این موضوع در دستور کار قرار گرفته و تصمیماتی 
اتخاذ شده است که در صورت نیاز تصمیمات لازم گرفته 
می شــود. تا زمان تقدیم بودجه سعی می کنیم تلاش ها را 
به نتیجه برســانیم تا در بودجه منعکس شود.وی اضافه 
کرد: برجام باعث شــده بود شرایط اقتصادی بسیار خوبی 
پیش روی ایران باشــد. سال بعد از اجرای برجام بالاترین 
رشد اقتصادی دنیا را داشــتیم که این موضوع نشان داد 
شرایط ما بسیار عالی است. آنچه من به مردم وعده دادم؛ 
کوشــش کردم از طرف ایران به برجام صدمه وارد نشود. 
چراکه آمریکایی ها طرح اول شــان این بود که ایران برای 
ترک برجام پیشــقدم شــود، اما با همه مشکلات چنین 
نکردیم.دکتر روحانی تصریح کرد: ما مســائل اقتصادی را 
با شــرایط مردم پیش بردیم، اما با شرایط جدیدی مواجه 
شدیم. پیش بینی نمی کردیم در سال 96 افراد کم خرد در 
داخل کشور مسائلی به وجود بیاورند که ضد انقلاب از آن 
اشتباه موج ســواری کند. به ترامپ چراغ سبز نشان داده 
شــود و او هم از برجام خارج شــود. شدیدترین تحریم ها 
طی ســال های 97 و 98 بر ایران وارد شد؛ طوری که در 
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هیچ زمانی سابقه نداشته است.
رئیس  جمهور با اشــاره به وقوع برخی حــوادث طبیعی غیرقابل پیش بینی 
اظهارداشــت: حوادث طبیعی هم بود که پیش بینــی نمی کردیم؛ نه زلزله 
کرمانشــاه و نه سیل عظیمی که  فروردین 98 روی داد را پیش  بینی نکرده 
بودیــم و اینها هم به طور طبیعی مشــکلاتی را برای مــردم و دولت ایجاد 
می کنــد.وی اضافه کرد: از آن طرف فکر نمی کردیم در منطقه عده ای تا این 
حد دنبال شرارت باشند و همه اینها دست به دست هم داده است. کاری که 
امروز دولت بعد از 18 ماه انجام داده؛ این است که دولت توانمند و برنامه ریز 
قادر اســت از ســخت ترین بحران های اقتصادی خارج شود. همانطور که در 
سال 96 ظرف 5 روز از بحران اجتماعی خارج شد؛ بحرانی داشتیم هفت ماه 
طول کشید و این کارآمدی دولت است که ظرف 5 روز بحران پایان یابد. در 
زمینه اقتصادی از شبه بحران خارج شدیم؛ البته هنوز مردم مشکلاتی دارند.

باید زمان مسکن دار شدن مردم را کوتاه تر کنیم 
دکتر روحانی در مورد اقدامات دولت در ساخت مسکن برای اقشار کم درآمد 
گفت: مســاله مسکن برای مردم مساله  مهمی است. تمام تلاش ما در دولت 
باید این باشــد که این انتظار را کوتاه کنیم. در ایران هر فردی که تشــکیل 
خانواده می دهد؛ به دنبال تهیه مسکنی برای خود است که گاهی تا 10 سال 
و گاهی هم تا 20 سال و حتی تا پایان عمر برای تهیه مسکن باید صبر کند. 
در حالی که وظیفه ما این اســت که باید این زمــان را کوتاه کنیم تا افراد 

بتوانند در فاصله کوتاهی به حداقل ممکن برسند.
رئیس  جمهوری خاطرنشــان کرد: دولت در زمان آغاز به کار با دو گرفتاری 
مواجه بــود؛ اول اینکه از جیب بانک مرکزی 43 هــزار میلیارد تومان برای 
ســاخت مسکن مهر برداشت شــده بود و باعث ایجاد تورم و گرفتاری های 
اقتصادی زیادی شــده بود. برداشتن پول از جیب بانک مرکزی کار ساده ای 
اســت و ما می توانیم فردا 60 هزار میلیارد تومان از بانک مرکزی برداشــت 
کنیم تا مســکن بســازیم. اما مردم باید بدانند این کار یعنی از جیب مردم 
پول برداشته ایم. وقتی که دولت دست در جیب بانک مرکزی می  کند؛ یعنی 
دست در جیب مردم کرده است. زیرا هر چه پایه پولی بالاتر برود؛ تورم بالاتر 

می رود و مردم باید هزینه بیشتری بپردازند.
وی در ادامه افزود: مشــکل بعدی ما این بود که این خانه ها همه نیمه کاره 
مانده بودند. امکان رها کردن آن ســاختمان ها وجود نداشت و برای تکمیل 
آنهــا هم بودجه زیادی نیاز بود. ما یک میلیــون و صدهزار از این خانه های 
نیمه کاره را تا الان تکمیل کرده ایم که این بیش از آماری است که دولت قبل 
مدعی ساخت آنهاست. مساله بعدی این بود که این خانه ها آب، برق، پاسگاه، 
مدرسه، مسجد، تلفن، جاده و هیچ زیرساخت دیگری نداشت و پول عظیمی 
خرج فراهم کردن این زیرساخت  ها شــد.رئیس دولت دوازدهم خاطرنشان 
کرد: در دولت یازدهم تلاش ما این بود که مســکن بیشــتری بســازیم، اما 
وزارت راه  وشهرسازی در آن مقطع بیشتر متمرکز بر توسعه بندرگاه ها، راه ها 
و جاده ها و راه آهن بود. اما در دولت دوازدهم تلاش خوبی آغاز شــده است. 
آنچه وزیر راه وشهرسازی به مردم قول داده؛ ساخت 900 هزار واحد مسکونی 
تا پایان این دولت است که کارهای زیادی در این خصوص انجام شده است. 

به خصوص در زمینه بافت های فرسوده قدم های خوبی برداشته ایم. 

از مهر ماه امسال فروش اوراق را شروع می کنیم
دکتر روحانی درباره راهــکار و برنامه های دولت برای جایگزینی درآمدهای 
نفتی گفت: بودجه 99 برای ما مهم اســت. بودجــه 99 باید متکی به نفت 
نباشــد. وقتی می گوییم متکی به نفت نباشد؛ یعنی متکی به مالیات، اوراق، 
فروش ســهام و بانک مرکزی شود که البته این آخری، بدترین مورد است و 

باید راهکارهای دیگری را پیدا کنیم که به بانک مرکزی متکی نباشیم.
وی افزود: در زمینه اوراق فرصت خوبی داریم و دولت از همین مهرماه انتشار 
اوراق را شــروع می کند که این خود راه و مســیر درستی برای حل معضل 
بودجه است. مساله دوم فروش سهام است که این کار امسال سرعت بیشتری 

پیدا کرده و باید ادامه یابد تا به نتیجه مطلوب برسد.
رئیس جمهوری درباره احتمال افزایش قیمت حامل  های انرژی و ســوخت 
گفت: اما نسبت به مسائل سوخت و حامل های انرژی آنچه امروز با آن مواجه 

هســتیم؛ یک مسیر عادلانه و مناسبی نیست که باید روی آن فکر شود. وی 
در ادامه افزود: ما دنبال این نیســتیم بخواهیم قیمت بنزین یا به طور کلی 
حامل هــای انرژی را افزایش دهیم و یارانــه آن را برداریم و قیمت را واقعی 
کنیم؛ این کار نه امکانپذیر است و نه برای مردم ما در شرایط اقتصادی فعلی 
قابل تحمل. اما در عین حال فکر می کنیم تغییراتی در این زمینه انجام شود 
که به تصمیم نهایی برســیم و ســپس آن را به اطلاع مردم می رسانیم.وی 
دربــاره مالیات و جلوگیری از فرار مالیاتی هم گفت: باید جلوی فرار مالیاتی 
گرفته شود و کاملا عادلانه باشد و به مردم فشار نیاید. واقعا در شرایط سختی 
قرار گرفتیم که باید بین این شرایط سخت راه  حل مناسبی انتخاب کنیم که 
معتقدیم این راه حل باید با همکاری ســه قوه باشد؛ برای اینکه کار راحت تر 

انجام شود. البته کار دولت است و می  تواند خود این کار را انجام دهد.

به باد رفتن ارز ۴200 تومانی حرف کاملا غلطی است
رئیس جمهور در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه در مجموع 18 هزار دلار 
ذخایر ارزی کشــور در قالب ارز 4200 تومانی به باد رفت، مســئولیت آن با 
چه کسی است؟ گفت: این سوال چون سوال شایعی در برخی روزنامه هاست؛ 
به اختصار پاســخ می دهم و بانک مرکزی هم پاســخ مفصل می دهد.وی با 
بیان اینکه چیزی به باد نرفته اســت، افزود: 18هــزار میلیارد به باد نرفته؛ 
بلکه 18 هزار میلیارد ثبت سفارش کردند. همانطور که امسال هم 19 هزار 
میلیارد ثبت سفارش کردند؛ پس باید بگوییم 19 هزار میلیارد تومان به باد 
رفته اســت؟ ثبت سفارش کردند و گفتند ارز را برای وارد کردن این جنس 
می خواهیم. حالا باید بررســی شــود آیا کسی که پول را گرفته؛ جنس وارد 
کرده یــا نکرده که قوه قضائیه هم موضوع را بررســی می کند.رئیس دولت 
دوازدهم خاطرنشــان کرد: اینکه می  گویند بــه باد رفته؛ حرف کاملا غلطی 
اســت. رفتند خرید کردند و جنس را به مردم دادند. در نیمه نخست امسال 
19 هزار میلیارد ارز پرداخت کردیم.دکتر روحانی با  طرح این پرســش که 
چرا قیمت ارز اینطور بود؟ تصریح کرد: می   دانید اوایل سال 97 در کشور ما 
بحران ارزی ایجاد شد. قیمت ارز ساعتی تغییر می کرد. ارز 3000 تومان بود. 
نیم ساعت بعد 3500 تومان و نیم ساعت بعد 3800 تومان، 4000 تومان و 

بیشتر می شد. می دانید آن روزها در بازار و پاساژها چه خبر بود؟
وی ادامه داد: در دولت بحث شــد چه کنیم؟ دولت اتفاق نظر داشت ارز را با 
نرخ واحد برای کالاها ایجاد کنیم، اما من مخالف بودم. این جلســات ادامه 
یافت؛ جلسه ای به طور مفصل در حضور من و با شرکت کارشناسان اقتصادی 
و غیراقتصــادی برگزار و در آنجا روی این موضوع بحث شــد. شــیوه های 
مختلفی برای آرامش بازار مطرح شد که یک نظر این بود نرخ واحد در نظر 
گرفته شود. روزنامه کیهان این موضوع را تعریف کرد و گفت: چرا زودتر این 
کار را نکردند و مقام معظم رهبری فرمودند: »این کار خوبی بود، کاش زودتر 
انجام می دادید.«دکتر روحانی اضافه کرد: اصل تصمیم در مقطع خود اشکال 
نداشت. عده ای سوءاستفاده کردند و از بانک مرکزی پول گرفتند، اما ممکن 
است آن جنس را نیاورده باشند. به بانک مرکزی اعلام کردم همه این موارد 
را بررســی و به هر کسی پول داده شده است؛ محکم اعلام کنید. اگر کسی 
ســفارش داده؛ پول گرفته و جنس را وارد کشور کرده  است؛ کار خوبی کرد. 
اما اگر جنس را نیاورده؛ مسئول است و باید با او برخورد شود.رئیس جمهوری 
گفــت: ارز 4200 تومانی در زمان خــود با وجود اینکه من مخالف بودم کار 
خوبی بود. هیچ ارزی هدر نرفته و همه اینها سفارش تجار و کارفرینان بود و 
اینکه شاید کسی جنس وارد نکرده درست است و باید با آنها برخورد شود.

باید مراقب باشیم نقدینگی درست هدایت شود
دکتر روحانی اظهارداشــت: البته خود نقدینگی چیز بدی نیست که زیاد یا 
کم شــود، اما منبع آن خیلی مهم است. اگر منبع نقدینگی پایه پولی باشد؛ 
بسیار مضر و خطرناک است، اما اگر اینچنین نباشد، خیلی خطرناک نیست. 
رئیس جمهوری بیان کرد: به  هر حال خود نقدینگی می تواند پتانســیل یک 
تخریب بزرگ را داشته باشــد و این حرف درست است. ما باید مشوق های 
لازم را بــرای جذب این نقدینگی ایجاد کنیم. اگــر این نقدینگی در جای 
درســتی استفاده شود؛ مشکلی نیســت، اما اگر این نقدینگی رها شده و به 

سمت سکه، دلار یا چیزهای دیگر برود؛ بسیار خطرناک است.

 دکتر روحانی :
در زمینه 

صادرات و 
واردات شرایط 

مناسب تری 
نسبت به سال 
گذشته داریم؛ 

هم صادرات 
رشد بیشتری 

دارد و هم 
تراز اگرچه 
طی ۶ ماهه 

مثبت نیست، 
اما نسبت به 
پارسال بهتر 

شده است. طی 
۶ ماهه سال 
گذشته ۱.۵ 
میلیارد تراز 

منفی داشتیم  
که امسال این 

عدد کمتر از 
۳۰۰ میلیون دلار 

است.  بنابراین 
 شرایط واردات
  و صادرات ما 

در مسیر درستی 
قرار گرفته است
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رئیس  کل بانک مرکزی بر اساس 
عملکرد 230 شرکت صنعتی:

رشد شرکت های 
صنعتی بورسی 
در شهریور ماه 
مثبت شد

رئیس کل بانک مرکزی در یک پیام اینستاگرامی یک خبر 
خوب داد و یک هشدار؛ خبر خوب از تولید بخش صنعت 

و نگرانی درباره تبخیر سوخت رشد اقتصادی بود.

دکتر عبدالناصر همتی با استناد به گزارش های پژوهشکده 
پولی وبانکی اعلام کرد: از ابتدای سال 98 رشد شرکت های 
صنعتی بورســی نزولی بوده؛ اما این روند در شهریور ماه 
مثبت شــده اســت. این شــاخص از تعداد 230 شرکت 
صنعتی اســتخراج می شود و به همین دلیل می تواند یک 
معیار مناسب از وضعیت بهبود صنعت ارائه کند. بر اساس 
این شــاخص رشد تولید صنعتی شهریور نسبت به مرداد 
1/2 درصد مثبت بوده است. انتشار شاخص مدیران خرید 
)PMI( موسوم به شامخ نیز این تغییر شرایط را در انتهای 
تابستان تائید می کند. شامخ شهریور ماه به میزان 50/43 
واحد ثبت شــده که نسبت به ماه قبل رشد 10 درصدی 
را ثبــت کرده اســت. اما انتهــای صحبت های رئیس کل 
بانک مرکزی با یک نگرانی همراه بود و آن کاهش رشــد 
سرمایه گذاری در اقتصاد است. دکتر همتی در انتهای پیام 
خود هشــدار داده خبر خوب داده شده به معنای جبران 
کاهش تولیدات صنعتی نیســت و باید درباره تشــکیل 
ســرمایه ثابت در کشــور و نرخ ســرمایه گذاری که روند 
نگران کننده ای دارد نیز چاره جویی کرد. نگرانی که آخرین 

آمارهای رسمی نیز در اسفند 97 آن را تائید می کند.
رئیس کل بانک  مرکزی در یک پســت اینســتاگرامی یک 

نکته مثبت و یک نگرانی را عنوان کرد.
 بر اســاس آمارهای ارائه شده از سوی دکتر همتی روند 
کاهشــی رشد شرکت های بورســی پس از ثبت 5 ماه در 
نیمه نخســت سالجاری تغییر مســیر داده و در شهریور 
ماه 1/2 درصد شــده اســت. دکتر همتی این شاخص را 
به  عنوان نمادی از تغییرات بخش صنعت ارزیابی کرده و 
تاکید می کند که این روند طی سه ماه نخست سالجاری 
نیز رویت شــده است.رئیس کل بانک  مرکزی علاوه بر این 
نکته؛ کاهش رشد سرمایه گذاری و تشکیل سرمایه گذاری 
را یک نگرانی برای آینده رشد اقتصادی توصیف می کند و 
معتقد است که باید درباره روند کاهشی سرمایه گذاری در 
اقتصاد به دنبال راهکاری گشت.دکتر همتی همچنین آمار 

مهمی را از تولیدات شرکت های صنعتی عنوان کرد. وی در 
صفحه شخصی خود نوشت: »بر مبنای گزارش پژوهشکده 
پولی وبانکی بررســی ها نشــان می دهد که از ابتدای سال 
98 روند رشد منفی شــرکت های صنعتی به  طور ماهانه 
کاهنده بوده و در ماه شــهریور نســبت به مردادماه 1/2 
درصد بیشتر شده اســت. شاخص استخراج شده از 230 
شرکت صنعتی بورسی همســو با شاخص تولید صنعتی 
کل کشــور اســت. با توجه به اینکه شاخص های رسمی 
کل کشــور با تاخیر منتشر می شود؛ این شاخص بورسی 
می تواند جایگزین خوبی بــرای تغییرات ماهانه صنعت و 
حمایت کننده ای مناســب از مثبت شدن رشد غیرنفتی 
کشور باشد که در آمار سه ماهه نخست امسال نیز مشهود 
بود.« وی در نوشته خود یک نکته مهم را ضمیمه کرد که 
گزارش به معنای جبران کاهش تولیدات صنعتی نیســت 
و باید در خصوص تشــکیل سرمایه ثابت ناخالص داخلی 
کشور و نرخ ســرمایه گذاری که روند نگران کننده ای دارد 

نیز چاره جویی کرد.

چه شرکت هایی در بورس فعالند؟ 
رئیس کل بانک  مرکزی شاخص شرکت های صنعتی بورسی 
را معیار مناســبی برای تغییــرات ماهانه صنعت می داند. 
بررسی ها نشــان می دهد که مهمترین صنایع در بورس 
ایران از سرمایه گذاری ها،  صنایع پتروشیمی و پالایشگاهی، 
صنعــت فلزات اساســی آهن و فــولاد، کانی های فلزی، 
بانک ها و موسســات اعتباری، مخابرات، فلزات گرانبهای 
غیرآهن، خودرو و ساخت قطعات، صنعت سیمان، آهک، 
گچ و ... تشــکیل شده است. تغییر در تولید این شرکت ها 
را می توان معیاری برای تحولات صنعت دانســت. بخش 
صنعت برای سیاســتگذاران بسیار مهم است؛ زیرا بخش 
مهمی از اشــتغال در این بخش شکل می گیرد و رشد آن 
نشانه بهبود وضعیت اقتصادی برای هر کشوری محسوب 
می شود. در کشورهای غیرنفتی بار رشد اقتصادی عمدتا 

بر عهده بخش صنعت است. 
بر اســاس آمارهای مرکز آمار ایران حــدود 20 درصد از 
وزن تولید ناخالص داخلی در بخش صنعت شکل می گیرد. 
بنابراین مثبت شدن رشد بخش صنعت می تواند بر رشد 

اقتصادی کل نیز تاثیر مثبتی داشته باشد. اما نکته دیگر 
اینکه به واسطه رابطه زنجیره ای این گروه با سایر بخش ها 
نظیر حمل ونقل، بازرگانی، بیمه، خدمات مالی و ... بهبود 
بخش صنعت چهره کل اقتصاد کشــور را متحول خواهد 
کرد. اصولا طی دهه های گذشته کشورهایی که توانسته اند 
رشد بالای درآمد سرانه را کسب کنند؛ سیاست های خود 
را بر بهبود صنعت متمرکز کرده اند. در کشــور ما عمدتا 
رشد صنعت به دلیل عواملی مانند نامساعد بودن محیط 
کسب وکار، نبود سرمایه گذاری خارجی و نوسانات فضای 

اقتصاد کلان همواره مورد تهدید قرار گرفته است.

رشد مثبت پس از چند ماه؟ 
یکی از نکاتی که در صحبت های دکتر همتی عنوان شده؛ 
این است که رشد شرکت های صنعتی بورسی در شهریور 
ماه پس از چند ماه ثبت رشــد منفی، نهایتا مثبت شده 
است. نکته نخســت اینکه مقدار رشد مثبت در شهریور 
ماه تنها 1/2 درصد اعلام شــده اســت. نکته دیگر اینکه 
آیــا پس از 6 ماه منفی شــدن متوالی یک رشــد مثبت 
ایجاد شــود؛ این موضوع اثر قابل توجهی در فضای اقتصاد 
کلان می گــذارد؟ به علت اینکه آمارها به  طور دقیق ارائه 
نمی شود؛ نمی توان تحلیل دقیقی از این موضوع ارائه کرد 
و اینکه این رشد مثبت در شهریور ماه ما را به کدام نقطه 
از ماه های گذشــته می رســاند. اما نکته مثبت اینکه در 
صورت تداوم این رشــد مثبت طی ماه های آتی می توان 
گفت اقتصاد کشــور با یک تغییر مسیر روبه رو بوده است 
و می توان با سیاســتگذاری مناسب شرایط را برای بهبود 

فضای اقتصاد کلان فراهم کرد.

سوخت رشد اقتصادی روی باک؟
اگرچــه گزارش رئیس کل بانک مرکزی شــامل یک نکته 
مثبت اســت، اما دکتر همتی به یک نگرانی بســیار مهم 
اشاره کرد که آن کاهش نرخ رشد سرمایه گذاری و تشکیل 
سرمایه ناخالص اقتصادی اســت؛ موضوعی که آمارهای 
رشــد اقتصادی در سال 97 نیز این موضوع را تائید کرده 
بود. بر اســاس آمارهای منتشر شده رشد تشکیل سرمایه 
ناخالص طی سه فصل نهایی، منفی گزارش شده؛ به نوعی 
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گزارش اخیر 
بانک مرکزی 

حکایت از 
بازگشت رشد به 

بخش غیرنفتی 
اقتصاد کشور 

دارد.طی سه ماه 
اول سال ۹۸ 

بخش غیرنفتی 
که بخش مولد 
اقتصاد است؛ 

حدود ۰/۴ 
درصد نسبت 

به مدت مشابه 
۹۷ رشد داشته 

است. هرچند 
که این رشد 
کمتر از توان 
بالقوه است، 

اما با توجه به 
رشد منفی سه 
فصل قبل از آن 
و در کنار شروع 

کاهش تورم 
امیدوارکننده 

است

که در زمستان سال قبل رشــد تشکیل سرمایه به منفی 10 درصد رسیده 
است.

این در حالی اســت که در برخی سال ها رشد ســرمایه گذاری حتی به رقم 
30 درصد نیز رســیده است. بررسی ها نشــان می دهد که این کاهش رشد 
ســرمایه گذاری از دو حالت خارج نیست؛ نخست به این دلیل که نرخ رشد 
سرمایه گذاری بخش خصوصی به دلیل نبود چشم انداز مثبت در آینده کند 
شده و موضوع دیگر اینکه سرمایه گذاری دولتی نیز به دلیل افت درآمدهای 
نفتی با مشــکل روبه رو شده اســت و دولت بیشــتر درگیر پاسخ دادن به 
هزینه های جاری اســت. ادامه این موضوع در آینده نگران کننده اســت؛ به 
نحوی که در صورتی که رشد استهلاک از رشد سرمایه گذاری اثرگذار شود، 
این موضوع بر حجم ســرمایه اقتصادی اثر منفی خواهد گذاشت که تهدید 
مهمی برای تولید اقتصادی آینده به  حساب می آید. بررسی های یک پژوهش 
نشــان می دهد که حتی در صورت ثبت رشد ســرمایه گذاری دو رقمی در 
بین ســال های 96 تا  99 رشد اقتصادی سالانه در سطح حدود 2/6 درصد 
ثبت خواهد شــد؛ این در حالی است که طی ســال گذشته این رقم منفی 
ثبت شــده و نمی توان امیدوار شد که این ســطح از رشد سرمایه گذاری در 
ســال آینده مثبت شود. بنابراین به  نظر می رسد رشد سرمایه گذاری یکی از 
مهمترین تهدیداتی است که فضای تولید کشور را در سال های آینده تهدید 

خواهد کرد.

بازگشت رشد به بخش غیرنفتی اقتصاد کشور
رئیس کل بانک مرکزی تاکید کــرد که گزارش اخیر بانک مرکزی حکایت از 
بازگشت رشد به بخش غیرنفتی اقتصاد کشور دارد.دکتر همتی نوشت: طی 
ســه ماه اول ســال 98 بخش غیرنفتی که بخش مولد اقتصاد است؛ حدود 
0/4 درصد نسبت به مدت مشابه 97 رشد داشته است. هرچند که این رشد 
کمتر از توان بالقوه اســت، اما با توجه به رشــد منفی سه فصل قبل از آن و 
در کنار شــروع کاهش تورم امیدوارکننده است.وی افزود: این مهم در سایه 
بازگشــت آرامش و ثبات نســبی بازار ارز و تخلیه اثرات شوک های خارجی 
ناشی از تحریم و فشار حداکثری تحقق یافته است.دکتر همتی اظهارداشت: 
برای تقویت این رشــد در فصول آینده و رونق بخش های مولد؛ نظام بانکی 
خود را متعهد به کمک در تامین نیازهای نقدینگی بنگاه ها می داند.رئیس کل 
بانک مرکزی اظهارداشــت: در این خصوص در جلسه ای با حضور معاون اول 
رئیس جمهور، وزرای بخش تولید و برخی مدیران عامل بانک ها توافق شــد 
بانک های کشور برای نیمه باقیمانده سال در حدود 100 هزار میلیارد تومان 

تسهیلات برای بخش های پیشران اختصاص دهند.
وی خاطرنشان کرد: فعالان اقتصادی و مردم مطمئن باشند که اولویت اصلی 
کشور، احیای تولید و اشتغال است؛ لذا همکاران من در نظام بانکی علیرغم 
دشواری های ناشی از تحریم های بی سابقه همانند سابق و با تمام توان خود 

در کنار آنها و در خدمت رشد و تعالی کشور خواهند بود.

تقویت سامانه های نظارتی اولویت بانک مرکزی است
دکتر همتی همچنین در مراســم تودیع و معارفه معاونان فناوری های نوین 
ســابق و جدید این بانک با ابراز رضایــت از عملکرد مهندس ناصر حکیمی 
گفت: طی یکســال و نیم گذشته اقدامات مهمی در حوزه فناوری های نوین 
بانکی انجام شد که شایســته تقدیر است.وی از نظارت و کنترل بخش های 
ارزی و ریالی از طریق ســامانه های جدید، اصلاح نظام کارمزد در سیســتم 
بانکی کشور، نظارت بر شــرکت های پرداخت الکترونیک و تقویت سیستم 
بانکداری متمرکز به عنوان انتظارات خود از معاون فناوری های نوین جدید 

بانک  مرکزی نام برد.
دکتر همتی با بیان اینکه تغییر و تحولات در لایه های مدیریتی طبیعی است، 
افزود: انتخاب دکتر محرمیان به هیچ عنوان به معنای نفی خدمات مهندس 
حکیمی نیســت و کماکان از تجربیات و توانمندی ایشان بهره خواهیم برد. 
وی ادامه داد: در این حوزه به دنبال یک نیروی تازه نفس بودیم که از زوایای 
جدید به موضوع نگاه کند که خوشــبختانه دکتر محرمیان دارای تخصص 

علمی و اجرایی لازم در این خصوص است.

رئیس کل بانک مرکزی افــزود: با توجه به آرامش حاکم بر بازار ارز؛ پیگیری 
ســایر اولویت ها به ویژه راه اندازی عملیات بازار باز و نظارت بر نظام بانکی و 
تراکنش ها از طریق سامانه های نظارتی در دستور کار بانک  مرکزی قرار دارد. 
وی تصریح کرد: در خصوص تقویت کارآمدی و به روزرســانی ســامانه های 
نظارتی به ویژه در زمینه پولشویی و دسته بندی تراکنش های بانکی امیدوارم 
این ســامانه ها به زودی تکمیل شــود. دکتر همتی ضمــن آرزوی موفقیت 
برای محرمیان از او خواســت تا با خرد جمعــی و همکاری با فعالان حوزه 

فناوری های بانکی نسبت به انجام ماموریت ها اقدام کند
.

تحریم مجدد بانک مرکزی نشان می دهد که دست آمریکا
 تا چه حد خالی است

دکتر همتی در ادامه در واکنش بــه تحریم مجدد بانک مرکزی تاکید کرد: 
تحریم مجدد بانک  مرکزی توسط دولت آمریکا نشان می دهد که دست آنها 

برای پیدا کردن اهرم فشار علیه ایران تا چه حدی خالی است.
وی افزود: اگر اینگونه اقدامات می توانســت در پیشبرد خواسته های ظالمانه 
آن دولت موثر باشد؛ وضعیت اقتصادی کشور بسیار متفاوت با وضعیت فعلی 
بود.رئیس کل بانک مرکزی تاکید کــرد: ناکامی های مکرر دولت آمریکا طی 
یک ســال و اندی گذشته نشــان می دهد این تحریم ها بی اثرتر از هر زمان 
دیگری شــده اند و اقتصاد ایران تاب آوری خود مقابل تحریم ها را به همگان 
اثبات کرده است.وی افزود: موفقیت های اخیر بانک مرکزی و ثبات بازار نشان 
می دهد که خوشــبختانه تجارت و مبادلات مالی کشــور از راه هایی انجام 

می شود که از سوی آمریکا غیرقابل تحریم است.
دکتــر همتــی گفــت: خوشــبختانه از دوره دور زدن تحریم هــا به دوره 
تحریم ناپذیری تجارت خارجی عبور کرده ایم و وقت آن رســیده اســت که 
دولت آمریکا از واقعیت  ها درس بگیرد.دکتر همتی با مرور شرایط ویژه کشور 
به دلیل اعمال تحریم های ناعادلانه گفت: علیرغم فشار حداکثری دشمنان 
خوشــبختانه با همت و تلاش مجموعه دولت و اقدامات بانک مرکزی ثبات 
نســبی در بازار ارز و اقتصاد کشور ایجاد شده اســت. وی افزود: اگرچه این 
اقدامات در شــرایط فعلی حائز اهمیت است، اما نباید به این حد قائل شویم 
و لازم است تلاش ها مضاعف تر شود.وی با بیان اینکه بهبود وضعیت معیشت 
مردم به خصوص اقشــار دارای حقوق ثابت و با درآمد پایین و ارتقاء فضای 
کسب وکار از اولویت های بانک مرکزی است، گفت: به دلیل تحریم های آمریکا 
منابع ارزی کشــور نیازمند مدیریت صحیح است و باید با اتخاذ تصمیم های 
مناســب منابع محدود ارزی کشــور در محل هایی هزینه شود که بیشترین 

کارایی و بهره وری را دارد.
رئیس شورای پول واعتبار خواســتار ارائه برنامه های مدون و کارشناسی در 
انجام پروژه های اقتصادی شد و گفت: انجام کارهای کارشناسی قبل از تدوین 
پروژه ها از الزامات است؛ ضمن آنکه تشکیل کارگروه ویژه پیگیری مصوبات 
ستاد اقتصاد مقاومتی و تعیین کارشناس مسئولی دربانک مرکزی در پیگیری 

و پیشبرد تصمیمات ستاد بسیار مفید خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به انتظارات و توقعات فراوان از سیستم بانکی 
تاکید کرد: شــرایط کشور ویژه اســت و منابع سیستم بانکی باید به صورت 
صحیح و بهینه تخصیص یابد. همچنین باید انتظارات از نظام بانکی منطبق 
با واقعیت و شرایط کنونی اقتصاد باشد.دکتر همتی کنترل نقدینگی را از اهم 
سیاســت های بانک مرکزی برشمرد و گفت: کنترل نقدینگی از سیاست های 
اصلی و ویژه بانک مرکزی اســت؛ چراکه با مدیریت این موضوع بالطبع تورم 
نیز کنترل می یابد. وی در ادامه به موضوع بازگشــت ارز حاصل از صادرات 
پرداخت و گفت: اکنون ابزار مهم تجارت خارجی کشــور صادرات غیرنفتی 

است و ارز حاصل از صادرات به خوبی در سامانه نیما عرضه می شود.
دکتر همتی موضوع بدهی به بانک ها را مورد اشــاره قرار داد و گفت: بدهی 
به بانک ها در واقع بدهی به مردم اســت؛ چراکه منابع بانک ها از سپرده های 
مردمی تامین می شــود و لازم اســت بدهکاران بانکــی در ایفای تعهدات 
خود مســئولانه تر عمل کنند. رئیس کل بانک مرکزی در ادامه به موضوعات 
چک های برگشتی و ســازوکار ارزیابی وثائق بانکی پرداخت و اصلاحات در 

این زمینه ها را لازم و ضروری 
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دکتر دژپسند وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات دولت اعلام کرد:

 روان سازی و تسهیل مقررات بورس
 برای کمک به تامین  مالی بنگاه های اقتصادی

 نوسانات بازار بورس کوتاه مدت است 

وزیر اقتصاد در حاشیه جلسه هیات  دولت در گفتگو 
بــا خبرنگاران اعلام کرد: نوســانات بازار بورس باید 
پذیرفته شــود؛ اگرچه این نوســانات پس از مدت 

کوتاهی به ثبات خواهد رسید.
دکتر فرهاد دژپســند گفت: در زمان رشد شاخص 
بــورس، برخی از صاحبنظران دلســوز با من تماس 
می گرفتند و نگرانی های خود را اعلام می کردند که 
این رشد خیلی ســریع، تند و مستمر رخ می دهد و 
حبابی اســت؛ در حالی که اینگونه نبود. وی افزود: 
ما با عرضه ســهام تلاش کردیم عمق بازار را افزایش 
دهیم و الان هم موضوع مدیریت می شــود تا به یک 

سطح قابل قبول در بازار بورس برسیم.
دکتر دژپسند با اشاره به اقدامات وزارت اقتصادودارایی 
در زمینه حمایت از بنگاه های اقتصادی اظهارداشت: 
مجموعه تلاش هــای این وزارتخانه به این ســمت 
مــی رود که بنگاه های اقتصــادی از نظر تامین مالی 
دچار مشــکل نشــوند. در این زمینــه وزارت امور 
اقتصادی ودارایی به عنوان رئیس مجمع بانک ها مقرر 
کرده تا همه طرح هایی که در آســتانه بهره برداری 
قرار دارند؛ برای اعطای تسهیلات تکمیلی در اولویت 

قرار گیرند.

وی بــا تاکید بر اهمیت تامین ســرمایه در گردش 
بنگاه هــای اقتصادی گفت: در بــازار بورس در حال 
روان ســازی و تســهیل قوانین  ومقررات به گونه ای 
هستیم که بنگاه های بیشــتری برای تامین  مالی از 
ظرفیت این بازار استفاده کنند و از این طریق از نظر 

تامین مالی به بنگاه های تولیدی کمک شود.
وزیر امور اقتصادی ودارایی درباره اصلاح قانون مالیات 
بر ارزش افزوده نیز اظهارداشــت: بخشی از مشکلات 
که نیازمند اصلاح قانون اســت؛ در مجلس در دست 
بررســی قرار دارد که این مــوارد در صحن مجلس 
مطرح شــد، اما به علت برخی مشــکلات دوباره به 

کمیسیون اقتصادی ارجاع داده شد.
دکتر دژپســند افزود: پیگیری ها نشان می دهد این 
موارد به زودی در دســتور کار کمیسیون اقتصادی 
مجلس قــرار می گیرند و چنانچــه نیازمند اصلاح 
باشــند؛ مورد بازبینی قرار خواهنــد گرفت که به 
تبع آنها شــیوه ها و آئین نامه ها نیــز اصلاح خواهد 
شــد. وی خاطرنشان کرد: این روند به رفع بسیاری 
از مشــکلات این نوع مالیات کمــک خواهد کرد. 
وزیر امور اقتصادی ودارایــی همچنین در خصوص 
وضعیت رســیدگی بــه کالاهای رسوب شــده در 

گمرکات نیز خاطرنشــان کرد: درباره کالاهایی که 
اظهارنامه گمرکی برای آنها پر شــده باشــد؛ به آن 
معنا رســوبی در گمرکات وجود نــدارد. بحثی که 
امروز وجــود دارد؛ درباره واردکنندگانی اســت که 
در مهلت مقــرر کار ترخیص کالاهای خود را انجام 
نداده اند که این کالاها حدودا شامل یک  هزار خودرو 
می شــود.دکتر دژپسند گفت: از نظر قانون ومقررات 
مقصر باقی ماندن بیش از یک هزار دســتگاه خودرو 
در گمرکات کشور واردکنندگان آنها هستند که در 
مهلت پیش بینی شده اقدام به ترخیص آنها نکرده اند 
و از جانب نهادهای حکومتی نیست. ترخیص برخی 

کالاهای دیگر نیز نیازمند دستور قضایی است.
وزیــر امــور اقتصادی ودارایی همچنیــن درباره 
کالاهایی کــه اظهارنامه گمرکــی ندارند، گفت: 
کالاهــای گروه چهار که واردات آنها ممنوع بوده، 
کالاهایــی که ثبت ســفارش نشــده و همچنین 
کالاهایی که منشاء ارزی آنها تامین نشده است؛ از 
جمله کالاهایی هستند که همچنان در پایانه های 
بــاری و گمرکات قرار دارنــد؛ بنابراین اظهارنامه 
گمرکی برای آنها پر نشده و بر همین اساس کلمه 

رسوب به آنها اطلاق نمی شود.
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40 شــرکت برتر بورس در سال گذشته از 
سوی سازمان بورس واوراق بهادار اعلام شد. 
این انتخاب به علت بهبود قابل ملاحظه در 
عملکرد مالی شرکت  ها نسبت به سال قبل و 
از میان شرکت های پذیرفته شده نزد بورس 

تهران و فرابورس ایران صورت گرفته است.

به همین منظور جلسه ای با حضور دکتر علی 
آقا محمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و دکتر شــاپور محمدی رئیس سازمان 
بورس واوراق بهادار به منظور ارائه دستاوردها 
و اقدامــات مثبت انجام شــده که منجر به 
بهبود عملکرد شــرکت های مذکور شــده 
است؛ در سازمان بورس واوراق بهادار برگزار 

می شود.
گفتنی اســت در این جلســه مدیــران 40 
شــرکت برتر که بــه دعوت دکتر شــاپور 
محمدی در ســازمان بــورس واوراق بهادار 
حضور بهم رساندند؛ گزارشی از موفقیت های 
شرکت های مذکور در عملکرد مالی که منجر 
به این انتخاب شــدند را ارائــه دادند.لازم به 
ذکر اســت؛ با توجه به تجربیات بورس های 
اوراق بهادار در ســطح بین الملل، شناسایی 
شــرکت های ممتاز یــا دارای موقعیت برتر 
اغلب بر پایه معیارهای نقدشــوندگی سهام، 
میزان تاثیرگذاری شــرکت بر بازار و برتری 

نسبت های مالی انجام می شود.گفتنی است؛ 
بر همین اساس شناسایی شرکت های فعال تر 
در بــورس اوراق بهادار تهران بر پایه ترکیبی 
از قدرت نقدشوندگی سهام و میزان دادوستد 
سهام در تالار معاملات )تعداد و ارزش سهام 
دادوستد شــده(، تناوب دادوستد سهام در 
تالار معاملات )تعداد روزهای دادوستد شده 
و دفعات دادوستد شده( و معیار تاثیرگذاری 
شرکت بر بازار )میانگین تعداد سهام منتشر 
شده و میانگین ارزش جاری سهام شرکت در 

دوره بررسی( است.
اسامی ۴0 شرکت برتر عبارتند از:

بانک خاورمیانه 
شرکت فولاد کاوه جنوب کیش 

شرکت ملی صنایع مس ایران 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان 

شرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
شرکت معدنی وصنعتی گل گهر 

شرکت صنعتی بوتان 
شرکت پتروشیمی شازند 
شرکت پتروشیمی پارس 
شرکت تولیدی ایران تایر 

شرکت صنایع پتروشیمی کرمانشاه 
شرکت پتروشیمی پردیس 

شرکت نفت ایرانول
شرکت پالایش نفت تهران 

شرکت پتروشیمی خارک
شرکت ارتباطات سیار ایران

شرکت گلتاش
شرکت سیمان هرمزگان 
شرکت سیمان فارس نو

شرکت صنایع کاشی وسرامیک سینا
شرکت نیرو ترانس

شرکت مواداولیه داروپخش
شرکت فرآورده  های تزریقی و دارویی ایران

شرکت فرآورده  های غذایی و قند پیرانشهر
شرکت صنایع پتروشیمی خلیج  فارس 

شرکت پالایش نفت اصفهان
شرکت فولاد خوزستان 

شرکت گروه صنعتی پاکشو
شرکت نفت بهران

شرکت کارخانجات قند قزوین 
شرکت پتروشیمی زاگرس 
شرکت پتروشیمی مارون 

شرکت تولید و صادرات ریشمک 
شرکت توسعه خدمات دریایی وبندری سینا 

شرکت آهن و فولاد ارفع 
شرکت فولاد هرمزگان جنوب

شرکت ذوب  آهن اصفهان 
شرکت بیمه کوثر 

شرکت پتروشیمی غدیر
شرکت سرمایه گذاری غدیر

درخشش شرکت های صنعتی و معدنی در بازار سرمایه
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امروزه به نظر بســیاری از کارشناســان و 
تحلیل گران اقتصادی، اصلی ترین ریســک 
کســب  و کارهای حوزه سنگ  آهن و فولاد 
در دنیا، ناپایــداری قیمتی به دلیل جنگ 
تجاری و تعرفه ای آمریکا و چین می  باشد. 
در ایــن میان مدیریــت هزینه های معادن 
سنگ آهن، زغال سنگ و سنگ آهک، گندله 
و آهن قراضه به  عنــوان مواد اولیه صنعت 
فولاد کشور، استفاده از فناوری های نوین در 
تولید کالاهای فولادی، ارائه خدمات جدید 
بر اســاس نیازهای این صنعت و در نهایت 
افزایــش بهره وری می تواند برای کســب  و 

کارهای این حوزه مزیت بالایی باشد.
در ایــن میــان اســتارتاپ ها بــه دلیــل 
شکل گیری بر اساس نیازهای پیدا و پنهان 
بازار و نــوآور و فناور بودن به خودی خود، 
مزیت های رقابتی فراوانی را به همراه دارند 
که در شرایط ناپایداری قیمت ها، می توانند 
در توســعه سنگ  آهن و فولاد کشور نقش 
بسزایی داشته باشند. لذا استارتاپ ها و سایر 
بنگاه های کوچک و متوسط می توانند نقشی 
بسیار موثر در نوآوری در صنعت سنگ آهن 

و فولاد کشور ایفا نمایند.
بــرای  رقابتــی  مزیت هــای  جملــه  از 
اســتارتاپ های این بخــش، کاهش قیمت 
برای مصــرف کننــده، افزایــش کیفیت 
محصول، تضمین قیمــت و کیفیت کالا و 
خدمات و در نهایت سهولت و در دسترس 

بودن کالا و خدمات ارائه شده می باشد.
نــوآوری در کســب  وکارهای  زمینه های 

صنعت فولاد کشور عبارتند از:
- نوآوری در محصول مانند سیســتم های 
مانیتورینگ، کنترل از راه دور، مشــارکت 
تولیدکنندگان مواد اولیه در تهیه و فروش 
فولادی، سیســتم های  نهایی  محصولات 

فرآوری و گندله سازی سیار و...
- نوآوری در خدمات مانند سیســتم های 
تهاتر کالاهای فــولادی و مواد اولیه فولاد، 
تهیه بانک های اطلاعاتــی جامع و فروش 
اطلاعات حاصل از آنالیز داده ها، استفاده از 
سیستم های حمل و نقل ترکیبی جاده ای، 
دریایی و ریلی، بهره گیری از فناوری بلاک 
چین جهت شبکه سازی و تهیه شناسنامه 
الکترونیــک واحدهــای فولادی کشــور، 
اســتفاده از ارزهای رمزنگاری شده مانند 
ایتریوم و بیت کوین جهت تجارت خارجی 

به خصوص با کشور چین و ...
- پایداری: کاهش مصرف انرژی، مدیریت 

پسماندها، اقتصاد چرخشی
- منابع انســانی: آموزش های مستمر، 

ایمنی و بهداشت کارکنان و...
- محصول: طراحــی صنعتی، روش های 

جدید تولید محصول و...
قراضه، پســماند  جمع آوری  بازیافت:   -

معادن و بازیافت زباله های الکترونیکی
- طراحی و راه اندازی شبکه های اجتماعی 
متخصصین حوزه ســنگ آهن، زغال سنگ، 
سنگ  آهک و فولاد، پلتفرم های مشاوره ای، 
آنالیز داده های بزرگ، سیستم های تضمین 

کیفیت محصول و.... 

چاپ ســه بعدی، آنالیزهای پیــش بینانه، 
امنیت سایبری، واقعیت بصری، هواپیماهای 
بدون سرنشین، ســنجش از دور و تصاویر 
ماهواره ای، رباتیک، سیســتم  های حسگر 
و مانیتورینگ، پلتفرم های آنلاین مبتنی بر 
وب و برنامه های کاربردی موبایل، اینترنت 

اشیا و...
 از دیگر زمینه های نوآوری در استارتاپ های 
تامیــن مواد اولیــه صنعت فولاد کشــور 

می باشند.
 در ایــن میان فناوری چاپ ســه بعدی و 
رباتیک و هواپیماهای بدون سرنشــین از 
اهمیت بیشتری برخوردار هستند، زیرا در 
طراحی صنعتی، سیســتم های  حوزه های 
انبارداری، بهره برداری از معادن سنگ آهن، 
زغال سنگ و سنگ  آهک به خصوص معادن 
کم عیار و یا معادن عمیق، ماشــین آلات، 
حمــل و نقل و لجســتیک و... کاربردهای 

بیشتری دارند. 
همچنین می توان گفت استارتاپ هایی که 
به ســه کلید توســعه پایدار یعنی توسعه 
اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی توجه 
بیشتری داشته باشــند، آینده روشن تری 
پیــش روی خواهند داشــت. به طور مثال 
شکل گیری اســتارتاپ های حوزه بازیافت 
پســماند معــادن و بازیافــت زباله هــای 
الکترونیکــی، علاوه بر کاهش مســائل و 
مشــکلات محیط زیستی، نقش موثری در 
تامین مواد اولیه صنایع فولاد کشور خواهد 

داشت.

 نقش استارتاپ ها 
در تامین مواد اولیه فولاد 
و صنایع معدنی

سید رضا عظیمی
 مدیر اجرایی و دبیر شورای هماهنگی طرح احیا

 فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس
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 مهم  ترین برنامه های ایمپاسکو برای شش 
ماه دوم سال 98 چیست؟

80.500 متر حفاری و 32.500 مترمربع پی جویی 
و شناسایی پهنه ها، اســتحصال عناصر کمیاب و 
مواد معدنی ارزشمند از باطله های فسفات فرآوری 
باطله هــای ســنگ آهن فلات مرکــزی، برگزاری 
فراخوان های جذب ســرمایه گذار بــرای راهبری 
زغالســنگ  پیربکران،  ســنگ آهک  مجتمع های 
گلندرود و آنتیموان سفیدابه، تولید شمش طلای 
هیرد تارگت 3، طــلای خونیک، طلای کهدلان، 
مس جانجا A2 ، ســرب وروی خانه سرمه، باطله 
فسفات، کربن اکتیو،  بلوک 2 کوچکعلی شمالی، 
مجتمع پتاس طرح های سنگ آهن چاه باشه، سرب 
و روی گردنه شیر، تیتانیوم کهنوج و پترولیوم کک، 
استحصال عناصر کمیاب و موادمعدنی ارزشمند از 
باطله های فسفات و فرآوری باطله های سنگ آهن 
فلات مرکزی از جمله برنامه های ایمپاسکو در سال 

98 است. 
 چشم انداز ایمپاسکو برای 1۴0۴ چیست؟

ایران  چشم انداز شــرکت تهیه وتولید موادمعدنی 
تــا ســال 1404؛ تبدیل شــدن به یک شــرکت 
معدنی مرجع و نوآور در حوزه اکتشــاف و توسعه 
مواد و محصولات معدنی در کشــور اســت. نقطه 
شــروع کار ما بهره برداری از معادن نیســت؛ بلکه 
اکتشافات معدنی اســت. در واقع اگر اکتشافی در 
کار نباشــد؛ بهره برداری هم محقق نمی شود. اگر 

بخش خصوصی حاضر به فعالیت و مشــارکت در 
مسائل اکتشــاف باشــد؛ آماده ایم حضور خود را 
کمرنگ کرده و مسئولیت اجرایی را به آنها واگذار 
کنیم. ما معتقدیم بخش دولتی باید در کنار بخش 
خصوصی باشد و نظارت عالیه را هم برعهده داشته 
باشد. در توسعه واحدهای معدنی هزینه نمی کنیم 
و ســرمایه گذاری را بــه بخش خصوصــی واگذار 
می کنیــم و نهایتاً از انتفــاع فعالیت های معدنی؛ 

حق السهم دریافت می کنیم.
 بزرگترین برنامه اجرایی ایمپاســکو که 

افتخارآفرین بوده است؛ چیست؟
از آنجایــی کــه وظایــف ایمیدرو حســب قانون 
سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساسی توسعه 
معدن وصنایع معدنی در کشــور، اجرای طرح های 
معدن و صنایع معدنی و واگذاری به بخش خصوصی، 
اجــرای طرح هــا در مناطق کمتر توســعه یافته، 
طرح هــای با فناوری بــالا و طرح های پرخطر که 
بخش خصوصی تمایلی به انجام آنها ندارد، است؛ 
این شرکت اجرای وظایف مربوطه را برعهده دارد. 
در همین راستا طی ســال های 92 تا 97 شرکت 
تهیه و تولید موادمعدنــی ایران واگذاری تعداد 5 
مجتمــع و 6 طرح از برنامه واگذاری 7 مجتمع  و 
12 طرح به بخش خصوصی را اجرا کرد. با اجرایی 
کردن  سیاست واگذاری و برون سپاری مدیریت و 
راهبری مجتمع ها به بخش خصوصی؛ تعداد نیروی 
انسانی شاغل در شرکت تهیه و تولید موادمعدنی 

ایران طی سال های 95 و 96 کاهش یافته و باعث 
انتقال اشتغال از بخش دولتی به بخش خصوصی 
شــده است. اجرای سیاســت واگذاری به گونه ای 
بوده که ضمن افزایش اشــتغالزایی؛ اشــتغال از 
بخش دولتی به بخش خصوصی منتقل شده است. 
همچنین اجرای سیاست واگذاری در مجتمع  های 
فسفات اسفوردی، نفلین سینیت کلیبر، فروکروم 
جغتای، پتاس خور و بیابانک و سرب نخلک منجر 

به افزایش تولید نیز شده است. 
 بهترین راهکار برای توانمندسازی معادن 

کوچک را چه می دانید؟
ارائه خدمات مشــاوره مالی، بازرگانی طرح  احیا، 
فعال ســازی و توســعه معادن کوچک مقیاس در 
زمینه های ایجاد زیرساخت های لازم برای مجموعه 
معادن کوچــک، آمــوزش نیــروی   کار بومی، رفع 
موانع اداری به کمک وزارت صمت و شــورایعالی 
 معــادن، تامیــن ســرمایه لازم از طریق صندوق 
بیمه فعالیت های معدنی و بانک ها ، مشــارکت با 
ســرمایه گذارانی که تاکنون به ایــن طرح اعلام 
آمادگــی کر ده انــد، تامین نیازهای پژوهشــی از 
طریق مراکز پژوهشی و دانشگاه هاست. روش های 
جدید تامین مالی با استفاده از مزایای بازار بورس 
و تامین مالی جمعی نیز در دســت بررسی برای 
امکان جهت دهی به نقدینگــی موجود در بازار و 
هدایت آن در بسته های سرمایه گذاری فرصت های 
موجود در فعال سازی معادن کوچک مقیاس است.

بخش معدن در ایران به دلیل پتانسیل  های فراوان و نیز قیمت موادمعدنی، مورد توجه بسیاری از سرمایه گذاران و فعالان این بخش قرار گرفته 
اســت. در سالجاری نیز شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران )ایمپاســکو( به عنوان بازوی اجرایی سازمان توسعه ونوسازی معادن وصنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( توانســت بخش عمده ای از اهداف تعیین شده مانند اکتشــافات موادمعدنی، تحقیق وپژوهش و نیز واگذاری راهبری 
برخی از طرح ها و مجتمع های تابعه را محقق سازد. برای بررسی اقدامات ایمپاسکو در زمینه معدن طی سال 98 و نیز چشم انداز این بخش تا 

افق 1۴0۴؛ با وجیه  اله جعفری مدیرعامل این شرکت به گفت وگو نشستیم که شرح آن در پی می آید: 

 مدیرعامل تهیه و تولید مواد معدنی ایران: 

 «»ايمپاسکو« مرجع و نوآور 
درحوزه اکتشـاف و توسعه 
 مـوادومحصـولات  
معدنی می شود
 انتقال اشتغال از بخش  دولتی به خصوصی با اجرایی کردن سیاست
  واگذاری و برون سپاری مدیریت و راهبری مجتمع ها
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معــاون طرح و برنامه گفت: تحول جدی در 
بخش معدن ،نیازمند توسعه اکتشاف است و 
به همین علت در برنامه های اصلی وزارتخانه 
در ســال 98 یکی از محورهــای اصلی را، 

توسعه فعالیت های اکتشافی قرار دادیم.

دکتر ســعید زرندی در جلسه پایش برنامه 
های ســازمان زمین شناســی و اکتشافات 
معدنی کــه در محل این ســازمان برگزار 
شــد، افزود: نــگاه های جدید و نــو را باید 
بخش اکتشاف داشــته باشیم و زمینه ورود 

استارتاپ ها را در این زمینه هموار نماییم.
معــاون طرح و برنامه تصریــح کرد: یکی از 
موضوعات مهم سازمان، مشکلات بودجه ای 
برای پروژه های اکتشــاف است لذا در کنار 
بودجــه های دولتی باید مــدل های جدید 

تامین مالی برای این بخش تعریف کرد.
وی افزود: تیم قوی و توانمندی برای موضوع 
تامین مالی در ســازمان زمین شناســی و 

اکتشافات معدنی شکل بگیرد.
زرندی ضمن تاکید بر این که تهیه اطلاعات 
پایه وظیفه حاکمیت اســت گفت: بیزینس 
مدلی باید برای بخش اکتشاف طراحی شود 
تا رغبت بخش خصوصی خصوصا استارتاپ 

ها برای ورود این بخش انجام شود.
وی افــزود: باید از تجربیــات جهانی برای 

توســعه اکتشاف بهره گرفت که یکی از این 
راهها، صندوق های جســورانه است که در 

زمینه اکتشاف فعال هستند.
معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینکه سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور جزو مجموعه های 
موثر در کشــور با دانش اندوخته بالا است، 
گفت: سال هاســت اطلاعات و دستاوردهای 
کشور در زمینه علوم زمین در این مجموعه 
اندوختــه شــده کــه امیــد اســت از این 
دســتاوردها در بخش های اقتصادی کشور 

مورد بهره برداری قرار گیرد.
به گفتــه وی، در وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت نگاه جدید به بخش معدن و اکتشاف 
وجــود دارد و با توجه به نــگاه مثبت مقام 
عالی این وزارت به ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور، بایستی تلاش کرد 
تا از مطالعات زمین شناسی و اکتشاف عقب 
نمانــد و بتوان در این حــوزه تحول جدی 

ایجاد کرد.
معاون طرح و برنامه همچنین گفت: تبادل 
اطلاعات و همکاری بین بخش های مختلف 

در زمینه اکتشاف ضروری است.
زرنــدی تاکید کــرد: برنامه های توســعه 
اکتشــاف در سال 98 بطور مستمر پایش و 
رصد می شود و این موضوع برای وزارتخانه 

بســیار اهمیت دارد.در این نشست شهیدی 
رئیس ســازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی نیز گفت: ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور در دو بخش زمین 
شناسی و اکتشــافات مواد معدنی به عنوان 
وظیفــه حاکمیتی سالهاســت بــه فعالیت 

مشغول است.
رئیس ســازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشور با بیان اینکه متاسفانه مخاطرات 
طبیعی 6 تا 10درصد GDP کشور را صرف 
می کند، افزود: جبران خسارات مالی و جانی 
هزینه سنگینی را به اقتصاد کشور وارد می 
کند که توجه به مطالعات پایه انجام شده در 
این سازمان در کاهش اثرات این مخاطرات 

تاثیرگذار خواهد بود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان 
اینکه اکتشاف مواد معدنی زیربنای اقتصاد و 
صنعت هر کشور را تشکیل می دهد، تصریح 
کرد: این سازمان وظیفه انجام کلیه مراحل 
اکتشــاف مواد معدنی در مرحله شناسایی، 
پی جویــی عمومی، اکتشــافات تفصیلی و 
بررسی فنی و اقتصادی را بر اساس تکمیل 
زیرساخت های اکتشــافی و نمونه برداری 
سیســتماتیک، حفر ترانشــه و گمانه های 
اکتشافی و مطالعات آزمایشگاهی آنالیز مواد 

معدنی به عهده دارد.

معاون طرح و برنامه وزارت صمت تاکید کرد :

 تحول جدی دربخش معدن با توسعه
 برنامه های اکتشافی
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دکتر فرخ قبادی

کمتر کشــوری را در جهان می تــوان یافت که 
مســئولان آن بیش از زمامداران کشــور ما در 
ضــرورت حمایــت از تولید و صنعت ســخن 
بگویند. اعضــای کابینه و نمایندگان مجلس در 
ســخنرانی ها و مصاحبه های خــود تلاش برای 
رونــق تولید و صنعت را اولویت نخســت کاری 
خود قلمداد می کنند. مسئولان قوه قضائیه مدام 
از لطماتی که قاچاق کالا و اقتصاد زیرزمینی به 
تولید و صنعت داخلی می زنند سخن می گویند 
و متخلفــان را تهدید به مجازات های ســخت 
می کننــد. در حقیقت هیــچ صاحب منصبی را 
خواه در ســطح ملی و خواه در اســتان ها سراغ 
نداریم که رونق تولید و صنعت کشــور را کلید 
رهایی از نابسامانی های اقتصادی کشور قلمداد 
نکند.پــس چرا کشــتی صنعت کشــور به گل 
نشسته و صاحبان سرمایه از ورود به حوزه تولید 
گریزانند؟ این کدام نیروی جادویی است که در 
مقابل جبهه گسترده و قدرتمندی که عملا همه 
اهرم های اقتصادی کشور را در دست دارد و برای 
حمایت از تولید و صنعت تلاش می کند؛ قد علم 

کرده و تصمیمات آن را نقش بر آب می سازد؟
البته در شرایط کنونی بخشی از وضعیت نابسامان 
تولیــد و صنعت کشــور ناشــی از تحریم های 
ظالمانه اســت. اما آمار و ارقام نشــان می دهد 
وضعیت اســفبار تولیــد و صنعت ما منحصر به 
دوره های تحریم نیست. ناکامی متولیان اقتصاد 
کشــور ما در رونق بخشیدن به تولید و افزایش 
ســرمایه گذاری در صنعت نیز ربطی به سحر و 
جادو ندارد. شاید واقعیت امر این باشد که نیت 
خیر برخی از مسئولانی که خواستار حمایت از 
تولیــد و صنعت هســتند؛ در مقابل انگیزه های 
نیرومندتری که »مطلوبیت« بیشــتری برایشان 

به ارمغان می آورند، رنگ می بازد.
آمار و اطلاعات موجود این فرض آخری را تائید 
می کننــد. به گفته معــاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ســهم بخش صنعت در کشور ما 12 
درصد تولید ناخالص داخلی ما اســت، اما بیش 
از 60 درصد کل مالیات کشــور توســط همین 
بخش صنعت پرداخت می شود. در مقابل بخش 
خدمات که سهم 51 درصدی از تولید ناخالص 
داخلــی کشــور را دارد؛ فقــط 22/1 درصد از 
مجموع مالیات کشور را می پردازد )این در حالی 
اســت که ســهم صنعت در پرداخت مالیات در 

مالــزی 3/2  درصد، در کره جنوبی 13/6   درصد 
و در فرانسه 16/5 درصد است( و بخش خدمات 
که بیشترین ســهم را در تولید ناخالص داخلی 
کشــورهای صنعتی پیشــرفته دارد؛ بیشترین 
مالیات )گاه بیش از 70 درصد از کل مالیات ها( 

را می پردازد.
به یک روایــت دیگر »نظام مالیاتی کشــور ما 
برای اخــذ مالیات از بخش های متعدد خدماتی 
از جمله سازندگان مسکن )بســازو بفروش ها(، 
تجار بدون شناسنامه، برخی اصناف پردرآمد در 
شهرهای بزرگ، ســپرده های بانکی و ... توانایی 
لازم را نــدارد. در حقیقت بین 40 تا 50 درصد 
از فعالیت های اقتصادی خارج از تور مالیاتی قرار 
دارند«، اما دیوار صنعت کوتاه و نام و نشــانش 
معلوم اســت و این اســت که حتــی »مالیات 
ارزش افــزوده اگرچه مالیات بر مصرف اســت، 
اما از تشکیل ســرمایه یعنی سرمایه گذاری در 
ماشین آلات و تجهیزات... نیز مالیات ارزش افزوده 
اخذ می شــود.«آیا کســانی غیر از دولتمردان و 
نمایندگان مجلــس قوانین مالیاتی ما را تدوین 
و تصویب می کنند؟ البته پاسخ این سوال منفی 
است و با این حساب آیا نمی توان حمایت زبانی 
از تولید و صنعت توسط برخی از متولیان امر را 

»مصلحت اندیشی حساب  شده« تلقی کرد؟
بانک ها نیز با صنعت نامهربانند و با اکراه به صنایع 
وام می دهند؛ تــا اندازه ای به دلیل طویل المدت 
بــودن اغلب وام های صنعتــی و تا حدی نیز به 
دلیل آشــنایی بانک ها با شرایط اسفبار صنعت. 
از دیدگاه آنها چرا باید به جای پرداخت وام های 
کوتاه مــدت و کم خطر برای خرید و فروش های 
مقطعی برای احــداث کارخانــه ای وام بدهند 
که هم بلند مدت اســت و هم می دانند در پس 
گرفتن آن با مشــکل مواجــه خواهند بود؟ این 
اســت که گرچه قانون سهم 40 درصدی از کل 
تسهیلات را برای صنعت تعیین کرده، بر اساس 
آمار موجود فقط 27 درصد از تســهیلات بانکی 
به صنعت تعلق می گیرد. در کشــور ما فعالیت 
در بخش صنعت به شنا کردن در مسیر مخالف 
جریــان آب در رودخانه ای خروشــان می ماند. 
چالش ها و دافعه های آن فراوان و بازده آن بسیار 
نازل یا منفی اســت. بنابراین تعجبی ندارد که 
سال ها اســت ســرمایه گذاری در صنعت رو به 
کاهش دارد. از ســال 90 نرخ تشــکیل سرمایه 

ثابت ناخالص با شــیب تندی رو به کاهش بوده 
است؛ به نحوی که »مقدار مطلق تشکیل سرمایه 
ثابت ناخالص سالانه به قیمت های ثابت در سال 
97 کمتر از 70 درصد مقدار تشکیل سرمایه در 
سال 90 بوده است. بررسی سری زمانی تشکیل 
سرمایه ثابت نشان می دهد میزان سرمایه گذاری 
در اقتصاد ایران در سال 97 به قیمت های ثابت 
تقریبا به ســطح اوایل دهه 80 بازگشته است.« 
ســقوط ســرمایه گذاری در بخش ماشین آلات 
)مهمترین جزء ســرمایه گذاری ثابت در بخش 
صنعت( به ویژه بســیار شدید بوده است. میزان 
سرمایه گذاری در بخش ماشــین آلات در سال 
91 به قــدری کاهش یافت کــه قدرمطلق آن 
حتی از ســال های ابتدایی دهه 80 نیز پایین تر 
بود. ســقوط آزاد تشکیل سرمایه ثابت ناخالص 
در ماشــین آلات صنعتی در طول دهه 90 این 
وضعیت را بســیار وخیم تر ساخته است. اقتصاد 
کشــور در آینده تــاوان ســنگینی از این بابت 
پرداخت خواهد کرد. کاهش ســرمایه گذاری در 
صنعت دلایل متعــددی دارد که ابهام در مورد 
آینــده و بی اعتمادی به سیاســت های دولت از 
جمله آنها اســت. با این همــه مهمترین دلیل 
بی رغبتی صاحبان سرمایه به سرمایه گذاری های 
صنعتی؛ چالش های بی شمار و نرخ بازده ناچیز 
)یا منفی( فعالیت های صنعتی در کشور ماست؛ 
در غیــر این صورت چه دلیلی دارد که برخی از 
»سرمایه گذار نماها« تمام یا بخشی از تسهیلاتی 
کــه ظاهرا برای صنعت دریافــت کرده اند را در 
حوزه هایی دیگر )که قاعدتا چالش کمتر و بازده 

بالاتری دارند( به کار اندازند؟

چرا سرمایه گذاران از صنعت گریزانند؟
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مجموع طرح های نیمه تمام کشور تا پایان تیر 
ســال جاری به 56 هزار و 232 فقره رســید؛ 
طرح هایی که از پیشــرفت فیزیکی صفر تا 99 

درصد برخوردارند.

 مقایســه این آمــار با پایان خرداد ماه نشــان 
می دهــد کــه در فاصله یک ماه بیش از ســه 
هزار طرح جدید به مجموع نیمه تمام ها اضافه 
شده اســت. رصد طرح های نیمه تمام صنعتی 
نشــان دهنده آن اســت که بیشــترین تجمع 
طرح های در دست اجرا به تفکیک اشتغال برای 
طرح های 10 تا 50 نفرکارکن و بعد از آن کمتر 
از 10 نفر کارکن اختصاص داشته است. تجمع 
مجوزهای صادر شده برای طرح  های نیمه تمام 
صنعتی 10 تا 50 نفرکارکن در حالی است که 
پیش از این صنایع کوچــک )کمتر از 10 نفر 
کارکن( ســکاندار طرح  های نیمه تمام صنعتی 
در کشور محسوب می شــدند؛ اما اجرای طرح 
ابطال جوازهای تاســیس صادره کــه تا پایان 
اســفند 92 از پیشرفت فیزیکی صفر برخوردار 
بودند از یکسو و حذف ثبت برند برای طرح  هایی 
که تنها به دریافت جواز اکتفا می کنند از سوی 
دیگر و اعمــال برخی محدودیت ها برای صدور 
جواز موجب شــد تا بخشی از جوازهای صادره 

برای این گروه ابطال شــود که این امر کاهش 
تعداد طرح  های نیمــه تمام صنعتی کوچک را 

به همراه داشت.
روند رو به رشــد صدور جواز تاسیس در حالی 
اســت که وزارت صنعــت، معــدن و تجارت 
به عنوان متولی این بخش سعی دارد تا تکمیل 
طرح  های نیمه تمام موجود را جایگزین صدور 
جواز تاســیس جدید کند. در این زمینه وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت برای صدور جوازهای 
جدید سه پیش  شرط »واگذاری واحدهای نیمه 
تمام«، »کمک برای افزایش ظرفیت واحدهای 
موجود« و »صدور جواز تاسیس برای طرح  هایی 
که تولیــد داخل ندارند )به طور مثال طرح های 
دانش بنیان(« را در نظر گرفته تا به این طریق از 
صدور جوازهای تاسیس بدون اولویت جلوگیری 
شــود. در نظر گرفتن پیش  شــرط برای صدور 
جواز در حالی اســت که متولیان این وزارتخانه 
همواره براین نکته تاکید کرده اند که طبق قانون 
تسهیل رقابت و منع انحصار، هیچ وزارتخانه  ای 
حق ندارد به دلیل اشــباع بازار، از صدور مجوز 
خودداری کند؛ قانونی که مشکلات بسیاری را 
در این باره ایجاد کرده است که در این خصوص 
می توان به انباشت مجوز صادره و طرح های نیمه 
تمام اشاره کرد؛ مشکلاتی که برای عبور از آن 

وزارت صمت سعی دارد تا با ارائه اصلاحیه ای به 
مجلس شرایط را برای عبور از این مشکل فراهم 
کند؛ تلاش این وزارتخانه برای ارائه اصلاحیه به 
مجلس در حالی است که با گذشت حدود سه 
ماه از در نظر گرفتن پیش شرط های جدید هنوز 

خبری از این اصلاحیه نیست.
  ســهم بالای نیمه تمام  ها در صنایع کوچک و 
متوسط در حالی اســت که با توجه به شرایط 
کنونی این دســته از صنایع می توانند یکی از 
راهکارهای گریز از تحریم  های جدید باشــند؛ 
طرح  هایی کــه همچنان مورد توجه ســرمایه 
 گــذاران خارجی قرار دارنــد و می توانند برای 
آنها جذاب محسوب شوند؛ با این شرایط وزارت 
صنعــت، معدن و تجارت بایــد راهکاری برای 
رونق این طرح درنظر گیرد تا با توجه به افزایش 
درخواســت برای اخذ مجوز شــاهد هدررفت 
ســرمایه در این طرح ها به دلیل رها کردن آنها 
نباشــیم. آمار اعلام شده بیانگر آن است که از 
مجمــوع 56 هزار و 232 فقره طرح نیمه تمام 
صنعتی با پیشرفت فیزیکی صفر تا 99 درصد، 
29 هــزار و 374 فقــره جواز بــه طرح های با 
اشتغال 10 تا 50 نفر کارکن اختصاص داشته 
و ســهم جوازهای صادره بــرای طرح هایی که 
اشــتغال زایی کمتر از 10 نفر کارکن دارند نیز 

تازه ترین گزارش »صمت« نشان می دهد؛

طرح های نیمه تمام از 56 هزار عبور کرد
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22 هزار و 63 فقره اســت. سهم این دو گروه از طرح های نیمه 
تمام برابر با 51 هزار و 437 فقره جواز است که با توجه به آمار 
اعلام شــده می توان گفت صنایع کوچک صدرنشین طرح های 

در دست اجرا محسوب می شوند.

وضعیت موجود طرح ها
ارزیابی آمار اعلام شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نشان   دهنده آن است که در مدت زمان مورد بررسی بیشترین 
طرح های در دست اجرا به طرح  های با پیشرفت فیزیکی صفر 
تا 20  درصد اختصاص داشــته اســت. طرح   هایی که در میان 
گروه های جذاب برای ســرمایه گذاران قــرار دارند، اما در نظر 
نگرفتــن توجیه پذیری این طرح ها موجب شــده تا جوازهای 
صادره در همان مرحله اولیه به حال خود رها شوند و با وجود 
آنکه راهکارهای بسیاری برای تکمیل این طرح ها در نظر گرفته 
شده است، امابه دلیل اینکه بخش اعظمی از این طرح    ها فاقد 
توجیه اقتصادی هستند، شاهد پیشرفتی در روند تکمیل این 
طرح  ها نباشیم. براساس آمار اعلام شده، مجموع طرح  های در 
دست اجرا با پیشرفت فیزیکی صفر تا 20 درصد در مدت زمان 
مورد بررســی برابر با 38 هزار و 360 فقــره بوده که در میان 
طرح  های نیمه تمام بیشترین طرح  های در دست اجرا برای این 
بخش به گــروه 10 تا 50 نفر کارکن با صدور 19 هزار و 560 

فقره طرح اختصاص دارد.
  اما برای صنایع کوچک با اشتغال 10نفر کارکن و کمتر نیز 16 
هزار و 225 فقره طرح در دست اجرا با پیشرفت فیزیکی صفر تا 
20 درصد وجود دارد، طرح هایی که برای راه اندازی به سرمایه 
کمتری نیاز دارند، اما عدم تامین به موقع سرمایه، این طرح ها 
را نیز با مشکلات بســیاری مواجه کرده است، به طوری که در 
برخی مواقع عدم تامین ســرمایه مورد نیاز عدم توجیه  پذیری 
این طرح ها را به همراه داشته است. طرح  های در دست اجرای 
ثبت شــده برای گروه 50 تــا 100 نفر کارکن نیز برابر با هزار 
و 462 فقره اســت، اما برای صنایــع بزرگ با 100 نفر کارکن 
و بیشــتر با این پیشــرفت فیزیکی نیز در حال  حاضر هزار و 
113 فقره طرح در دســت اجراست. از ســوی دیگر، براساس 
آمار اعلام شده برای طرح   های با پیشرفت فیزیکی صفر تا 20 
درصد اشتغال   زایی بیش از یک میلیون نفری پیش  بینی شده و 
سرمایه در نظر گرفته شده برای این گروه نیز بیش از 6 میلیون 

میلیارد ریال است. 
 امــا برای طرح های با پیشــرفت فیزیکی 20 تا 40 درصد نیز 
در مدت زمان مورد بررســی در مجموع 3هــزار و 424 فقره 
طرح نیمه تمام ثبت شــده اســت. براســاس آمار اعلام شده 
می تــوان گفت در این گروه نیز طرح های 10 تا 50 نفر کارکن 
بیشــترین طرح های نیمه تمام را به خــود اختصاص داده اند، 
مجمــوع طرح های نیمه تمام این بخــش برابر با دو هزار فقره 
طرح اســت. اما برای صنایع کوچک با اشتغال 10 نفر کارکن 
و کمتر نیز 948 فقره طرح در دســت اجرا با پیشرفت فیزیکی 
20 تا 40 درصد در کشور وجود دارد. آمار اعلام شده بیانگر آن 
است که طرح  های در دست اجرای ثبت شده برای 50 تا 100 
نفر کارکن نیز برابر با 241 فقره طرح اســت، اما برای صنایع 
بزرگ با 100 نفر کارکن و بیشــتر نیــز در حال حاضر 235 
فقره طرح در دست اجراست. همچنین آمار اعلام شده حکایت 

از آن دارد کــه برای طرح های با پیشــرفت فیزیکی 20 تا 40 
درصد، اشــتغال   زایی 172 هزار و 180 نفری پیش بینی شده و 
سرمایه در نظر گرفته شده برای این گروه نیز حدود 875 هزار 
میلیارد ریال است.  سومین گروه مورد بررسی نیز به طرح   های 
با پیشــرفت فیزیکی 40 تا 60 درصد اختصاص دارد. براساس 
ارزیابی هــای صورت گرفته مجموع طرح   هــای نیمه تمام این 
گروه برابر با 3 هزار و 593 فقره است. برای این گروه نیز بخش 
10 تا 50 نفر کارکن بیشــترین طرح های نیمه تمام را به خود 
اختصاص داده  است؛ سهم این بخش برابر با هزار و 979 فقره 
طرح اســت. اما برای صنایع کوچک با اشتغال 10 نفر کارکن 
و کمتر نیز هزار و 168 فقره طرح در دســت اجرا با پیشرفت 
فیزیکی 40 تا 60 درصد در کشــور وجــود دارد. طرح  های در 
دست اجرای ثبت شده برای 50 تا 100 نفر کارکن نیز برابر با 
218 فقره طرح است، اما برای صنایع بزرگ با 100 نفر کارکن 
و بیشتر نیز در حال حاضر 228 فقره طرح در دست اجراست. 
با توجه به آمار اعلام شــده برای طرح   های با پیشرفت فیزیکی 
40 تا 60 درصد اشتغال  زایی 146 هزار و 714 نفری پیش بینی 
شده است، سرمایه در نظر گرفته شده برای این گروه نیز حدود 

580 هزار میلیارد ریال است. 
 همچنین آمار اعلام شده بیانگر آن است که برای طرح های با 
60 تا 80 درصد پیشــرفت فیزیکی در مجموع 7 هزار و 325 
فقره طرح به ثبت رســیده که طرح های نیمه تمام اعلام شده 
بــرای این بخش نیز در گروه 10 تا 50 نفر کارکن بیشــترین 
طرح  هــای نیمه تمــام را به خود اختصــاص داده اند. مجموع 
طرح های نیمــه تمام این بخش برابر با 3 هــزار و 843 فقره 
طرح است. اما برای صنایع کوچک با اشتغال 10 نفر کارکن و 
کمتر نیز دو هزار و 639 فقره طرح در دســت اجرا با پیشرفت 
فیزیکی 60 تا 80 درصد در کشــور وجــود دارد. طرح    های در 
دست اجرای ثبت شده برای 50 تا 100 نفر کارکن نیز برابر با 
493 فقره طرح است، اما برای صنایع بزرگ با 100 نفر کارکن 
و بیشتر نیز در حال حاضر 350 فقره طرح در دست اجراست. 
از ســوی دیگر، برای طرح  های با پیشرفت فیزیکی 60 تا 80 
درصد اشــتغال  زایی 242 هزار و 692 نفری پیش بینی شــده 
است. سرمایه در نظر گرفته شده برای این گروه نیز حدود 812 
هزار میلیارد ریال اســت. ارزیابی های صورت گرفته همچنین 
بیانگر آن است که در مدت زمان مورد بررسی برای طرح های با 
پیشرفت فیزیکی 80 تا 99 درصد نیز در مجموع 3 هزار و 530 
فقره طرح به ثبت رســیده که بیشــترین طرح    های نیمه تمام 
اعلام شــده برای این بخش نیز در گروه 10 تا 50 نفر کارکن 
قــرار دارد، مجموع طرح   های نیمه تمام این بخش برابر با هزار 
و 992 فقره طرح اســت. اما برای گروه 10 نفر کارکن و کمتر 
نیز هزار و 83 فقره طرح در دست اجرا با پیشرفت فیزیکی 80 
تا 99 درصد در کشــور وجود دارد. طرح های در دست اجرای 
ثبت شــده برای 50 تا 100 نفر کارکن نیز برابر با 248 فقره 
طرح اســت، اما برای صنایع بزرگ با 100 نفر کارکن و بیشتر 
نیز در حال حاضر 207 فقره طرح در دســت اجرا وجود دارد. 
با توجه به آمار اعلام شــده در صورت تکمیل طرح  های مذکور 
شاهد اشــتغال   زایی 144 هزار و 909 نفری در کشور خواهیم 
بود؛ سرمایه در نظر گرفته شده برای این گروه نیز بالغ بر 618 

هزار میلیارد ریال است.

ارزیابی آمار اعلام 
شده از سوی 

وزارت صنعت، 
معدن و تجارت 

نشان   دهنده 
آن است که در 

مدت زمان مورد 
بررسی بیشترین 

طرح های در 
دست اجرا به 

طرح  های با 
پیشرفت فیزیکی 
 صفر تا ۲۰  درصد

 اختصاص 
داشته است. 

طرح   هایی که در 
میان گروه های 

جذاب برای 
سرمایه گذاران 
قرار دارند، اما 

در نظر نگرفتن 
توجیه پذیری این 

طرح ها موجب 
شده تا جوازهای 
صادره در همان 
مرحله اولیه به 

 حال خود
 رها شوند 
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صورت های مالی ســال 97 سازمان توسعه 
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران، به 
اتفاق آرا در مجمع عمومی عادی ســالانه 

تصویب شد.

مجمع عمومی عادی سالانه سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران با 
حضور وزیر صنعت معدن و تجارت، خداداد 
غریب پور رییس هیات عامل ایمیدرو، یونس 
الستی معاون توسعه مدیریت و منابع و سایر 
اعضای مجمع، بازرس قانونی و حســابرس 
برگــزار و صورت های مالی پــس از قرائت 
گزارش ها و نیز بحث و بررسی بندهای قانونی 
گزارش حسابرس، به تصویب اعضا رسید.در 
این مجمع خداداد غریب پور رییس هیات 
عامل ایمیدرو از اقدامات این سازمان سخن 
گفت که در راستای سیاست ها و برنامه های 
کلان وزارت صنعت معدن و تجارت اجرایی 
شــده و نتایجی همچون اجرای روش های 

نوین تامیــن مالی پروژه های توســعه ای، 
جذب نقدینگی از بخش خصوصی، توسعه 
برنامه های اکتشاف و مدیریت سود انباشته 
شرکت های بزرگ داشته است. سپس رضا 
رحمانــی وزیر صنعت معــدن و تجارت از 
عملکرد یک ساله ایمیدرو ابراز رضایت کرد 
و آن را نمونــه ای از انقلاب در حوزه معدن 
دانست.پیش از وی ســمیه خلوصی مدیر 
برنامــه ریزی و نظارت راهبــردی ایمیدرو 
گزارشی از وضعیت جهانی معدن و صنایع 
معدنــی و روند تقاضا در این حوزه ارائه داد 
و ســپس به اعلام گزارشــی درباره اهداف، 
برنامه ها راه اندازی طرح ها و عملکرد افتتاح 
پروژه ها و ایجاد اشتغال توسط این سازمان 

پرداخت.

وزیر صمت: انقلاب معدنی در ایمیدرو 
محسوس است

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه 

به اجرای برنامه های توســعه ای مختلف در 
ایمیدرو نظیر اکتشاف جدید، جذب منابع 
مالی با روش های نوین، نوســازی و تجهیز 
معــادن و احیای معــادن کوچک، انقلاب 

معدنی در این سازمان محسوس است.
رضا رحمانی در مجمع عمومی عادی سالانه 
ایمیدرو ضمن بیان این مطلب اظهار داشت: 
امسال 7 محور برای ســال رونق تولید در 
وزارتخانه در نظر گرفته شــده و در آن 34 

برنامه عملیاتی شده است.
وی افزود: یکی از محورها، توسعه معادن و 
صنایع معدنی اســت که در آن، موضوعاتی 
اکتشــاف، تکمیل زنجیره فلزات  همچون 
اساســی، توســعه معادن کوچک و غیره 
مطرح اســت.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشــاره به آغاز نهضت ســاخت داخل در 
کشــور، گفت: این روند، اقدام بزرگی است 
که می تواند صنعــت را بالیده و فعال کند 
و اشــتغال را تحت تاثیر محسوســی قرار 

مجمع عمومی عادی سالانه ایمیدرو  برگزار شد؛

رحمانی: انقلاب معدنی در ایمیدرو محسوس است
 غريب پور: از موازی کاری سرمايه گذاری ها جلوگيری می کنيم
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با اجرای برنامه 
جدید اکتشاف، 

مساحت کل 
برنامه های 

اکتشافی این 
 سازمان به 
۶۵۰ هزار 

کیلومتر مربع 
می رسد به 
طوری که 
تنها ۲۷۰ 

هزار کیلومتر 
مربع مربوط 
به سال های 

۹۳ تا ۹۷ 
است.با انجام 

اکتشافات جدید، 
پتانسیل های 

تازه ای به 
سرمایه گذاران 
معرفی می شود

دهد. خوشــبختانه در این میان، شرکت های دانش بنیان 
و اســتارتاپ ها وارد شــده اند.وی افزود: قرار است تا سال 
1400 بــه میــزان 10 میلیارد دلار از بخــش واردات به 
حوزه ساخت داخل اختصاص یابد. در این راستا، پیشنهاد 
کرده ایم در هر نمایشگاهی، پیوست ساخت داخل و بستر 
حضور شــرکت های دانش بنیان فراهم شــود.رحمانی با 
اشــاره به سخن مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه حفظ 
تولید، کار جهادی است، اظهار داشت: در وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت بر این موضوع تاکید کرده ایم و در همه 
روزهای هفته حتی تعطیلات، کار را ارجح دانسته ایم.وی 
ادامه داد: از نظر ما، ســلامت کاری مهم است چرا که کار 
مقدس است. بنابراین مدیران اجازه ندهند کار آلوده شود.

ایمیدرو و جایگزینی بخش معدن با نفت
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه رهنمود مقام 
معظم رهبری مبنی بر قابلیت جایگزینی بخش معدن با 
نفت را جــدی گرفته ایم، گفت: ایمیدرو به عنوان یکی از 
جلوه های این موضوع، قرار گرفته و علاوه بر آن، در بخش 
خصوصــی نیز بر آن تاکید داریــم.وی ادامه داد: با توجه 
به اینکه اغلب معادن در مناطق محروم اســت، سیاستی 
ابلاغ کرده ایم تا اســتخدام نیروها از بومیان منطقه باشد 
مگر اینکه نیاز به نیروی تخصصی باشــد.رحمانی گفت: 
گردش های مالی واحدهای تولیدی باید در استان ها باشد. 
همچنین تامین تدارکات واحدهای تولیدی تا حد ممکن 

از همان مناطق انجام شود.

غریب پور: نیمی از سود بورس، پس انداز توسعه کشور 
در بخش معدن و صنایع معدنی می شود

رییس هیات عامل ایمیدرو گفت: نیمی از سود شرکت های 
بورسی در اختیار فلزات اساسی و کانی های فلزی است که 
اکنون به عنوان پس انداز توســعه بخش معدن و صنایع 
معدنی اختصاص داده شده اســت.خداداد غریب پور که 
در حضور اعضای مجمع عمومی عادی ســالانه ایمیدرو 
ســخن می گفت،  تصریح کرد: از 34هــزار میلیارد تومان 
سود انباشته شرکت های بورسی، بیش از 16 هزار میلیارد 

تومان متعلق به بخش معدن و صنایع معدنی است.
غریب پور در ایــن برنامه که رحمانی وزیر صنعت معدن 
و تجارت حضور داشــت، افزود: در راستای بهره گیری از 
سود شرکت های بزرگ معدنی و صنایع معدنی، امسال 8 
هزار میلیارد تومان به سرمایه شرکت فولاد مبارکه افزوده 
می شــود. وی ادامه داد: این سیاست در شرکت های گل 
گهر، چادرملو و مــس نیز با هدف تامین مالی پروژه های 

توسعه ای اجرایی می شود.
معاون وزیر صنعت معدن و تجارت به ایجاد کمیته پایش 
طرح های بخش معدن و صنایع معدنی در ایمیدرو اشاره 
کرد و گفت: یکی از اهداف کمیته فوق این اســت که از 

موازی کاری در سرمایه گذاری ها جلوگیری و این بخش 
به سمت توسعه متوازن هدایت شــود.وی اظهار داشت: 
زنجیره ارزش شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی از 
این پس با سیاست های همگرایانه، اتکای کمتری به منابع 
بانکی خواهد داشت و منابع خود را صرف توسعه می کنند.

دو اقدام کلان ایمیدرو
رییس هیات عامل ایمیدرو به دو اقدام کلان این سازمان 
اشاره کرد و اظهار داشت: آغاز عملیات اجرایی اکتشافات 
جدید و همچنین شناســایی و به کار گیری راه های نوین 
تامین مالی دو اقدام اساســی ایمیــدرو در حوزه معدن 
و صنایــع معدنی اســت.غریب پور تاکید کــرد: تمامی 
برنامه های کلان بخش معــدن و صنایع معدنی از جمله 
اکتشــاف، تامین مالی، مدیریت سود انباشته شرکت های 
بزرگ، بــا همکاری بخش خصوصی انجام می شــود.وی 
ادامه داد: طرح های بزرگ از جمله اکتشــافات معدنی و 
توســعه فولاد تا ظرفیت تولید 10 میلیون تن در منطقه 
صنایع انــرژی بر خلیج فارس و 5 میلیون تن ســواحل 
مکران برعهده کنسرسیوم های بخش خصوصی قرار داده 
شده اســت.به گفته غریب پور، امروزه بازوی "توسعه" و 
"توانمندسازی" به عنوان دو استراتژی ایمیدرو، با تشکیل 

کنسرسیوم های بزرگ معدنی انجام می شود.

آغاز اکتشافات جدید
رییس هیات عامل ایمیدرو تاکید کرد: روز ســه شــنبه 
ایــن هفته )دوم مهر ماه(، همزمان بــا برگزاری همایش 
اکتشافات معدنی، کنسرســیوم بخش خصوصی دوره ای 

جدید از اکتشافات در کشور را رقم خواهد زد.
وی با ضروری خواندن اکتشــاف در این بخش، افزود: با 
اجرای برنامه جدید اکتشــاف، مســاحت کل برنامه های 
اکتشافی این سازمان به 650 هزار کیلومتر مربع می رسد 
به طوری کــه تنها 270 هزار کیلومتــر مربع مربوط به 
ســال های 93 تا 97 اســت.غریب پور ادامه داد: با انجام 
اکتشافات جدید، پتانسیل های تازه ای به سرمایه گذاران 
معرفی می شــود.رییس هیات عامل ایمیدرو خاطر نشان 
کرد: بررسی ها نشــان داده، یک میلیون کیلومتر مربع از 
کل مساحت کشــور )بیش از 60درصد(، قابلیت اجرای 

برنامه های اکتشافی دارد.

صادرات رو به رشد فولادی ها
رییس هیات عامل ایمیدرو همچنین از روند رو به رشــد 
صادرات ابراز خرســندی کرد و گفت: اکنون شرکت های 
فولادی با بیش از 600 هزار تن ســفارش خرید خارجی 
مواجه هســتند.وی ادامه داد: مدلی که ایمیدرو طراحی 
کرده در جهت رونق تولید و توسعه صادرات بوده و نتایج 

قابل توجهی داشته است.
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سعدمحمدی با اشاره به رشد 230 درصدی درسال جاری نسبت به سال قبل اعلام کرد ؛

تحقق فروش یکساله شرکت ملی مس در 6 ماه
ظرفیتتولیدمسکاتدبه400هزارتنافزایشمییابد

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع مس ایران به تشــریح 
عملکرد شــش ماهه این شرکت پرداخت و گفت: با یک 
برنامه ریزی دقیــق و با حمایت وزارت صمت، ایمیدرو و 
کارکنان شــرکت ملی صنایع مــس ایران موفق به خلق 

رکوردهای تولید و فروش شدیم.

به گزارش جهان معدن، اردشــیر ســعدمحمدی عنوان 
کــرد: عملکرد شــرکت مس در شــش ماهه نخســت 
98 نشــان دهنــده این اســت که تولید کاتد شــرکت 
مس رشــد 26درصدی نســبت به برنامه و فروش رشد 
230درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته داشته 
اســت. همچنین در این بازه زمانی ســهام شرکت مس 
بازدهی 38 درصدی نصیب ســهامداران کرده اســت و 
فعالیت های اکتشافی شرکت از رشد 22 درصدی نسبت 
به برنامه برخوردار شــده اســت.مدیرعامل شرکت ملی 
مس گفت: در شش ماهه نخســت امسال تولید کاتد با 
رشد 26درصدی و تولید 27 هزار تن بیشتر از برنامه به 
132هزار و 424 تن رســید که بالاترین تولید محصول 
مس کاتدی از ابتدای راه اندازی تاکنون بوده اســت.وی 
بــا اعلام این خبــر و با بیان این که تولید آند هم رشــد 
25 درصدی نســبت به برنامه را تجربه کرد، گفت: تولید 
 آند در شــش ماهه نخســت امســال به رکورد بی نظیر 
163 هزار و 480 تن رسید که این مهم با وجود خاموشی 
کوره ذوب خاتون آباد محقق شد.ســعد محمدی با اعلام 
این که آمارهای تولیدی شرکت مس نشان دهنده رشد 5 
درصدی تولید مس محتوی معدنی در پایان شش ماهه 
نخست 98 است اظهار داشت: تولید این محصول هم در 
این بازه زمانی به رقم خوب 151 هزار تن رســید که 7 
هزار تن بیشــتر از برنامه بوده است.به گفته مدیرعامل 
شــرکت مس آمار اســتخراج و تولید سنگ سولفور هم 
تا پایان شــش ماهه نخست امســال به ترتیب رشد 3 و 
4 درصدی داشته است. مضاف بر این که تولید کنسانتره 
مــس هم در این بازه زمانی به رقم 593 هزار و 700 تن 

رسید که نسبت به برنامه رشد 5درصدی داشته است.

رشد 276 درصدی فروش خارجی شرکت مس
ســعد محمدی در ادامه به عملکرد خوب شــرکت مس 
در حوزه فروش اشــاره کرد و گفــت: به رغم تحریم ها و 
گمانه هایی که در خصوص توقف صادرات شــرکت های 
معدنی مطــرح بود ولی با برنامه ریزی مناســب و دقیق 
توانســتیم برنامه های صادراتی شش ماهه نخست را به 
ثمر برسانیم.وی با بیان این که فروش شرکت مس نسبت 
به مدت مشابه سال قبل رشد 230 درصدی داشته است 
افزود: مجموع فروش شرکت مس در شش ماهه نخست 
امسال به بیش از 10 هزار میلیارد تومان رسید که بیش 
از فروش شرکت در مدت مشابه سال گذشته بوده است.

مدیرعامل شرکت مس با بیان این که مجموع وزنی فروش 
داخلی شرکت در این بازه زمانی 304 هزار تن و مجموع 
وزنی فروش خارجی شــرکت 167 هزار تن بوده اســت 
گفت: مقایســه درآمد حاصله از فروش داخلی و خارجی 
محصولات شرکت مس نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
بیان گر این اســت که درآمد شرکت مس از محل داخل و 

خارج به ترتیب رشد 206 و 276 درصدی داشته است.

بازدهی 38درصدی سهام شرکت مس
مدیرعامل شــرکت مس با اشاره به بازدهی مثبت 2038 
درصدی سهام طی 14 سال گذشته گفت: بازدهی سهام 
شــرکت ملی صنایع مس ایران در سال جاری 38 درصد 
بوده است که این مهم به رغم کاهش 11 درصدی قیمت 
جهانی مس به دست آمده است.وی با بیان این که شاخص 
کل بورس در این بازه زمانی 69 درصد بوده اســت افزود: 
مقایسه بازدهی بازار مس با سایر بازارها نشان دهنده این 
اســت که سکه و ســود بانکی 10 درصد، دلار 12 درصد 
و انس طلا 16 درصد بوده است.ســعد محمدی با اشاره 
به این که بازدهی ســالیانه سهام شرکت از بدو پذیرش در 
بورس حدود 146 درصد در سال بوده است اظهار داشت: 
همچنین مقایســه عملکرد بازدهی 6 ماهه شــرکت های 
اصلی هم گروه با شرکت مس در بازار بورس و اوراق بهادار 
بیان گر این اســت که بازدهی ملی مــس از ذوب آهن با 

بازدهی 35 درصدی، فولاد مبارکه با بازدهی 33 درصدی 
و فولاد خوزستان با بازدهی 23 درصدی بیشتر بوده است.

وی ادامه داد: در 31 شــهریورماه ســال جاری ارزش بازار 
سهام شــرکت به رقم 405.132 میلیارد ریال رسید که 
بالاترین رقم ارزش بازار شــرکت در تاریخ شرکت مس از 
بدو پذیرش در بورس در ســال 1385 تاکنون بوده است.

به گفته ســعدمحمدی شرکت ملی صنایع مس ایران در 
این بازه زمانی و بر اســاس گزارش سازمان بورس در بین 
شــرکت های پذیرفته شده در بورس اوراق بهادار، ازلحاظ 
ارزش بازار رتبه سوم و ازلحاظ ارزش اسمی سرمایه رتبه 

ششم را کسب کرده است.

رشد 22 درصدی فعالیت های اکتشافی
مدیرعامل شرکت مس با اشاره به فعالیت های اکتشافی 
شرکت مس گفت: همانطور که قبلا اعلام کردم شرکت 
مــس هیچ گونه خط قرمزی برای اکتشــاف ندارد و آمار 
عملکرد اکتشافی شــرکت مس ثابت کننده این موضوع 
اســت که تا پایان شــش ماهه نخســت 98 پیشــرفت 
فعالیت های اکتشافی رشد 22 درصدی نسبت به برنامه 
داشــته اســت.وی افزود: در این بازه زمانی در 10 هزار 
و 482 کیلومترمربــع، مطالعات ناحیــه ای در پهنه های 
اکتشافی انجام شده است و در 12 هزار و 900 کیلومتر 
اکتشــافی صورت  مطالعات تفصیلی-تکمیلی پهنه های 
پذیرفته است.سعد محمدی با اعلام این که تا پایان شش 
ماهه نخست امسال عملیات حفاری در 35 هزار و 967 
متر انجام شده است بیان کرد: خوشبختانه با فعالیت های 
اکتشافی که تاکنون صورت گرفته است به ذخایر خوبی 
دسترســی پیدا کردیم و موفق شــدیم با افزایش ذخایر 
رتبه هشــتم خود را در جهان در ارتباط با میزان ذخایر 

حفظ کنیم.
استقبال شرکت مس از ایده های نو در حوزه 

افزایش ایمنی، بهره وری و بومی سازی
مدیرعامل شــرکت مس گفت: شرکت مس با آغوش باز 
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از تمامی ایده ها و خلاقیت  های نو و سرمایه گذاران جدید در حوزه افزایش 
ایمنی، افزایش بهره وری و بومی ســازی اســتقبال می کند. وی با بیان این 
مطلب گفت: برای تحول در بخش معــدن و صنایع معدنی نیازمند تغییر 
نگرش در ســرمایه گذاری صنایع معدنی هستیم.سعد محمدی با اشاره به 
این که درخصوص تحلیل آینده فلــزات غیر آهنی باید به چند عامل مهم 
توجه کرد گفت: نخستین شاخص افزایش جمعیت کره زمین است. درحال 
حاضرجمعیت کره زمین 9، 7 میلیارد نفر است و در سال 2035 جمعیت 

به حدود 9 میلیارد نفر افزایش پیدا می کند.
شــرکت های بزرگ معدنی دنیا به سمت هوشمند ســازی بهره برداری از 
معادن، اکتشــاف و استخراج حرکت کرده اند و اگر قرار است با دنیا رقابت 
اقتصادی کنیم و توســعه ها هدفمند باشد باید به این سمت حرکت کنیم.

وی افــزود: افزایش جمعیت کره زمین باعــث افزایش مصرفی فلزات غیر 
آهنی و آهنی در حوزه های مختلف خواهد شــد. از این رو، کشــور باید بر 
اساس این روند رو به رشد برنامه ریزی داشته باشد.مدیرعامل شرکت مس 
عنوان کرد: عــلاوه بر این، دو عامل کوتاه مدت دیگــر در افزایش مصرف 
فلزات غیر آهنی تأثیرگذار اســت و آن افزایش تولید و مصرف خورودهای 
الکتریکی و ســرمایه گذاری 4 تریلیون دلاری در بخش زیرساخت ها است.

وی با بیان این کــه در آینده نزدیک 35 درصد خودروها الکتریکی خواهد 
شد اظهار داشــت: در ماشین های با ســوخت بنزینی به طور متوسط 23 
کیلوگرم مس مصرف می شــود و این در حالی اســت کــه درخودروهای 
الکتریکی به 80 کیلوگرم مس نیاز اســت.به گفته مدیرعامل شرکت مس، 
در زمینه سیاســت گذاری بر روی خودروهای الکتریکی فقط دولت چین 
بودجه 6 میلیون دلاری برای ترغیب خودروســازان ســرمایه گذاری کرده 
است.سعدمحمدی با تأکید بر این که عوامل دیگری همچون کاهش مصرف 
انــرژی نفت و افزایش مصرف الکتریســیته در میزان تقاضای جهانی مس 
مؤثر اســت گفت: میزان مصرف انرژی در دنیا برای نفت 36 درصد است و 
در سال 2050 برنامه ریزی در دنیا به گونه ای است که به 13 درصد کاهش 
می یابد. در مقابل میزان مصرف انرژی الکتریســیته از 19 درصد کنونی در 

سال 2050 به 49 درصد افزایش پیدا خواهد کرد.
مدیرعامل شــرکت مس با بیان این که میزان درآمد سرانه کشورها و رشد 
اقتصادی آن ها در تقاضای جهانی برای فلزات کاملًا با هم همبستگی دارد 
گفت: این اعداد و ارقام مســیر برنامه ریزی در حــوزه فلزات غیر آهنی را 
مشــخص می کند و بنابراین باید در این حوزه سرمایه گذاری های بیشتری 
در حوزه تولید و اکتشــافات انجام دهیــم تا از رقابت در بازار جهانی عقب 
نمانیم.سعد محمدی با اشاره به این که کشور کانادا از سال 2003 تاکنون 
5، 6 میلیون مترمکعب کار اکتشــافی انجام داده است بیان کرد: کشور ما 
در 50 ســال گذشــته فقط 6 میلیون مترمکعب عملیات اکتشافی انجام 
داده اســت.وی افزود: برای تولید بیشتر با بهره وری بالا نیازمند استفاده از 
دانش روز و فنّاوری های پیشرفته هســتیم گفت: کوره های کارخانه ذوب 
سرچشــمه از ریورب به دلیل بهره وری پایین به فلش تغییر پیداکرده است 
و امروز حتی برای افزایــش بهره وری و کاهش هزینه در حال بازنگری در 
سیســتم فلش و استفاده از سیســتم دبل فلش هستند.مدیرعامل شرکت 
تصریح کرد: شــرکت های بزرگ معدنی دنیا به ســمت هوشــمند سازی 
بهره برداری از معادن، اکتشاف و استخراج حرکت کرده اند و اگر قرار است 
با دنیا رقابت اقتصادی کنیم و توســعه ها هدفمند باشد باید به این سمت 

حرکت کنیم.
ســعدمحمدی با آسیب شناسی ســرفصل های دروس در رشته مهندسی 
معدن و تأکید بر این که واحدهای درســی در این رشــته باید با دانش روز 
دنیا هماهنگ شــود گفــت: مبنای دانش روز دنیا بــر پایه کاهش هزینه، 
افزایــش بهره وری و ایمنی اســت. نکته ای که امــروزه در پذیرش و چاپ 
مقالات ISI به شــدت رعایت می شــود و درصورتی که یک مقاله پاسخی 
برای موارد فوق نداشته باشــد موردپذیرش قرار نمی گیرد.وی با تأکید بر 
این که پرورش نیروی انسانی مطابق با دانش روز یک واقعیت انکارناپذیری 
برای توســعه است، تصریح کرد: شرکت مس با آغوش باز از تمامی ایده ها 
و خلاقیت  های نو و ســرمایه گذاران جدید در حوزه افزایش ایمنی، افزایش 
بهره وری و بومی سازی استقبال می کند.سعد محمدی در مراسم افتتاحیه 

دومیــن همایش فلزات غیرآهنی با بیان این کــه در ایران از لحاظ ذخیره 
مس شــرایط خوبی داریم، گفت: با افزایش ذخیره معدنی  مس در کشور 
هم اکنون 4،15 درصد کل ذخایر جهان در اختیار ایران است و رتبه هشتم 
را از این نظر در بین کشورهای جهان دارد. شیلی با 170 میلیون تن رتبه 
نخست ذخیره معدنی مس را در اختیار دارد.سعدمحمدی با بیان این که از 
سال 1995 تا 2025 عیار معادن مس درحال کاهش است و ازسوی دیگر 
در دنیا ســالانه حدود 2درصد تقاضا برای مس ایجاد می شود گفت: روند 
تولید کنســانتره مس در این بازه زمانی نشان می دهد که تولید کنسانتره 
در این شــرایط در حال افزایش است و بنا به آمار CRU تا 5 سال آینده  

2،5 میلیون تن به تقاضای جهانی مس افزوده می شود.
به گفته مدیرعامل شرکت مس سرمایه گذاری سالانه چند تریلیون دلاری 
کشورهای توسعه یافته در زیرساخت ها و  جایگزینی خودروهای الکتریکی 
به جــای خودروهای بنزینی از مهم ترین دلایــل افزایش تقاضا در این بازه 
زمانی است.وی افزود: همچنین بررسی نشان می دهد در حال حاضر میزان 
انرژی استفاده شده از نفت 39 درصد است اما تا سال 2050 به 19 درصد 
می رســد اما این موضوع برای انرژی برق کاملًا روند معکوسی طی خواهد 
کــرد و از حدود 13 درصد فعلی بــه حدود 49 درصد افزایش پیدا خواهد 
کرد.وی با اشاره به این که بین سال های 2014 تا 2018 از فرصت افزایش 
تولید و توسعه استفاده نکردیم گفت: با توجه به افزایش  2،5 میلیون تنی 
تقاضای جهانی مس بهره برداری از طرح های توسعه برای در اختیار گرفتن 

بخشی از این تقاضا باید با قدرت پیگیری شود.
مدیرعامــل شــرکت مــس تأکید کــرد: در این راســتا از ســال 2019 
بهره برداری از طرح های جدید افزایش تولید کنســانتره همگام با شــرایط 
و سیاست گذاری های جهانی در دستور کار شرکت مس قرار گرفته است.

به گفته ســعدمحمدی هزینه ســرمایه گذاری های توسعه ای شرکت مس 
یک میلیارد و 800 میلیون یورو بعلاوه 13 هزار میلیارد تومان اســت که با 
بهره برداری کامل آنها در ســال 1402 شاهد تولید بیش از 465 هزار تن 
مس کاتدی خواهیم بود.وی افزود: تا پایان سال جاری ظرفیت ذوب کشور 
به 400 هزار تن می رسد و در حوزه تولید کاتد امسال به رکورد بالای 260 
هزار تن مس کاتدی خواهیم رســید و در ســال بعد برای اولین بار بالای 

300 هزار تن مس کاتدی تولید خواهیم کرد.
ســعدمحمدی با شــاره به این که بهره برداری از معادن مس درآلو، دره زار، 
میدوک 2 و احداث فاز 3 تغلیظ سونگون از مهمترین طرح های توسعه ای 
افزایش تولید کنســانتره اســت بیان کرد: برای 5 سال آینده 550میلیارد 
تومان برای اکتشــاف اختصاص می دهیم و 2 میلیارد تن به ذخایر مس با 
عیار 0.4درصــد اضافه می کنیم.وی ادامه داد: در 6 ماهه 98، 36 هزارمتر 
حفاری کردیم که برای کل ســال 80 هزار متر پیش بینی شده است این 
درحالی اســت که در سال گذشــته تنها 34 هزار مترمربع اکتشاف انجام 
دادیم.مدیرعامل شــرکت مس اظهار داشت: همچنین با انجام اکتشاف در 
سه معدن ســونگون، سرچشمه و میدوک توانستیم ذخایر را به بیش از 5 
میلیارد تن برسانیم و در کل محدودها  ذخایر شرکت مس به  7 میلیارد و 
21 میلیون تن افزایش یافته است.سعد محمدی ادامه داد: یکی از اقدامات 
مهم شرکت مس که با هدف حفظ و صیانت از معادن مس در سال جاری 
انجام شده است کاهش عیار برداشت از معادن به 63صدم درصد است در 
حالی که ســال 91  عیار برداشتی 645/0 درصد بود و به رغم این موضوع 

تولید افزایش یافته است.
وی افزود: در شهریور  رکورد تولید کاتد در طول عمر شرکت را داشتیم و 
در شش ماه نخســت سال جاری به تولید بیش از 132 هزار کاتد رسیدیم 
کــه 26 درصد از برنامــه جلوتر بود. همچنین در تولیــد آند 25 درصد و 
در تولید کنســانتره مس و مس محتوی معدنی نیز بیش از 5درصد رشد 
داشتیم.وی در افزود: در ســال 97، 47 هزار تن صادرات داشتیم اما در6 

ماه سال 98 صادرات به 52 هزار تن رسید.
سعدمحمدی با تأکید بر این که درمجموع شرکت روند روبه رشد و صعودی 
را طــی می کند گفــت: امیدواریم با اقداماتی که در حــوزه افزایش تولید 
و توســعه انجام می دهیم وظیفه خود را نســبت به نظام مقدس جمهوری 
اسلامی انجام دهیم و باعث اعتلای اقتصاد و اشتغال زایی در کشور شویم.

بهره برداری 
از معادن مس 
درآلو، دره زار، 

میدوک ۲ و 
احداث فاز ۳ 

تغلیظ سونگون 
از مهمترین 

طرح های 
توسعه ای 

افزایش تولید 
 کنسانتره است 

 برای ۵ سال
 آینده 

۵۵۰میلیارد 
تومان برای 

اکتشاف 
 اختصاص 
 می یابد و

 ۲ میلیارد تن 
 به ذخایر مس

 با عیار 
 ۰.۴درصد

 اضافه می شود
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مدیرعامل بانک صنعت ومعدن اعلام کرد:

عدم کفايت سرمايه و ميزان مطالبات ارزی 
چالش های عمده بانک صنعت ومعدن

طی 6 ماهه نخست سالجاری در راستای تحقق شعار 
رونــق تولید مبلغ 54 هزار میلیارد ریال تســهیلات 
سرمایه در گردش در اختیار متقاضیان قرار گرفته که 
این پرداخت ها نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 

از رشد 80 درصدي برخوردار است.
دکتر حســین مهري مدیرعامل بانک صنعت ومعدن 
ضمــن بیان مطلب فــوق گفت: در ســال 97 مبلغ 
127 هــزار و 193 میلیارد ریال پرداخت تســهیلات 
به واحد های تولیدي صورت گرفته و وصولی هاي این 
بانک در سال گذشــته 78 هزار و 207 میلیارد ریال 
بوده که در مقایسه با سال پیش از آن 62 درصد رشد 

را نشان می دهد.
دکتر مهري با تشــریح مانده تســهیلات به تفکیک 
بخش هــاي مختلف اقتصــادي اعلام داشــت: مانده 
تســهیلات در بخش صنعت ومعدن 79.5 درصد، در 
بخش صادرات 8.8 درصد، در بخش بازرگاني وخدمات 
5.8 درصــد و در بخش کشــاورزي 5.5 درصد بوده 
اســت.وی در خصوص فروش ســهام، اموال مازاد و 
تملیکي این بانک اعلام داشت: این بانک در سال 97 
اقدام به واگذاري سهام، املاک مازاد و تملیکي به مبلغ 
3 هزار و 58 میلیارد ریال کرد که در سال 98 نیز این 
واگذاري ها با جدیت دنبال مي شــود.وی در خصوص 
ارزش ســهام این بانک در بازار ســرمایه اضافه کرد: 
ارزش سهام شــرکت هاي آتیه دماوند، سرمایه گذاري 
صنایع شیمیایي و لیزینگ در ســالجاري از افزایش 
قابل توجهي برخوردار بوده و بــه عنوان نمونه ارزش 
سهام شرکت صنایع شــیمیایي ایران نسبت به سال 
گذشته 245 درصد رشد داشته است.دکتر مهري در 
ادامه و در تبیین اهداف و برنامه های این بانک افزود: 
اهم برنامه هاي بانک براي تحقق اهداف پیش بیني شده 
شامل استقرار بانکداري دیجیتال، حاکمیت شرکتي، 
توانمندسازي سرپرستي هاي اســتاني و شرکت هاي 

ابزاري براي ارائه خدمات بهتر، کاهش ســهم پرتفوي 
تســهیلات ارزي نسبت به تســهیلات ریالي، تلاش 
جــدي به منظور وصول مطالبــات غیرجاري بانک و 

فروش سهام، املاک ودارایي هاي مازاد است.
مدیرعامل بانک صنعت ومعدن در خصوص اولویت هاي 
این بانک در تامین مالي طرح هاي تولیدي یادآور شد: 
ســرمایه در گردش مورد نیاز واحدهاي تولیدي براي 
تأمین مواداولیــه و تجهیزات مورد نیــاز در اولویت 
پرداخــت قرار دارد و در مرحله بعد تکمیل پروژه هاي 
ایجادي نیمه تمام و حمایت از طرح هاي صادرات محور، 
دانش بنیان و استارت آپ ها در بخش صنعت ومعدن از 

اولویت برخوردارند.
دکتر مهری با بیان اینکه بانک صنعت ومعدن 51 طرح 
نیروگاهی را تامین مالی کرده است، اظهارکرد: بخشی 
از این طرح ها به بهره برداری رســیده و برخی هم در 
حال انجام است. از سوی دیگر این بانک تامین اعتبار 

ریلی و خرید هواپیما را نیز انجام داده است.
وی با تاکید بر ضرورت اجرای بانکداری دیجیتال در 
بانک صنعت ومعدن تصریح کرد: 55 شعبه این بانک در 
سطح کشور به فعالیت مشغولند و گسترش بانکداری 
دیجیتال به این معناســت که از ایــن طریق در هر 

صنعتی در کشور شعبه مجازی خواهیم داشت.
وی در خصوص به روزرسانی، پویایی و کارآمدتر کردن 
ســاختار این بانک توضیح داد: بانک صنعت و معدن به 
منظور تمرکززدایي از فعالیت هاي بانکي و کوتاه کردن 
فرآیند اعطاي تســهیلات در راستاي مشتري مداري 
اقدام به تفویض اختیارات به روســاي شعب کرده که 
مهمترین آنها در قالب سیاست هاي اعتباري بانک در 
آغاز ســال 98 ابلاغ شده است. این تصمیم در سالي 
که از ســوي مقام معظم رهبري بــا عنوان رونق تولید 
مزین شــده؛ بیانگر عزم این بانک براي تحقق شــعار 
یاد شده اســت.رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل بانک 

صنعت ومعدن با اشــاره به دو چالش عمده این بانک 
 گفت: عدم کفایت ســرمایه و میزان مطالبات ارزی از 

چالش های عمده بانک صنعت ومعدن است.
دکتر مهري خاطرنشــان کرد: تجهیز منابع از طریق 
خطوط اعتباري بلندمدت و ارزان قیمت بانک  مرکزي، 
ســپرده گذاري ریالي صندوق توســعه ملي، استفاده 
از ابزارهــاي نوین تامین منابع نظیــر صکوک، اوراق 
مرابحه و گواهي  سپرده، افزایش منابع سپرده اي بانک 
در تعامل با مشــتریان بزرگ و با استفاده از ظرفیت 
شعب و بانکداري شرکتي و فروش سهام، اموال مازاد 
و تملیکي توســط کارشناســان بانک صنعت ومعدن 
با جدیت پیگیــري مي شــود.اصغر پاک طینت عضو 
هیات مدیره بانک صنعت ومعدن نیز در این نشســت 
اظهارداشت: این بانک در راستاي انجام مسئولیت های 
اجتماعي به ایجاد زیرســاخت هاي تولیدواشتغال در 
کشــور مي پردازد و علاوه بر آن تعدادي بیمارستان، 
مؤسســه انتقال خون و مدرســه احــداث کرده و در 
حوادث غیرمترقبه مانند زلزله کرمانشــاه نیز به یاري 

مردم زلزله زده کشور شتافته است.
حســین عســکري عضو هیات مدیره این بانک نیز از 
انعقاد قرارداد همکاري با بانک شهر خبر داد و افزود: 
براي همکاري مشــترک با بانک ملــت نیز مذاکراتي 
در حال انجام اســت تا با اســتفاده از پوشش مناسب 
شعب این بانک ها در سطح بانکداري خرد نیز خدمات 
مطلوبــی به مشــتریان ارائه شود.عســکري در مورد 
حمایت از اســتارت آپ ها و شــرکت هاي دانش بنیان 
عنوان کرد: قراردادهایي با صندوق نوآوري و شکوفایي 
و همچنین صندوق توســعه ملي در دست انجام بوده 
و با جدیت دنبال مي شــود. وی همچنین اعلام کرد: 
بانک صنعت ومعدن با وجود تعداد کم شعب در کشور 
توانسته رتبه سوم را در میان بانک ها از نظر پرداخت 

تسهیلات در قالب طرح رونق تولید به دست آورد.
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مدیرعامل فولاد خوزستان:

 تامين و ارسال مستمر 
مواداوليه؛ نشان از  
عملکرد رو به رشد  
فولاد لجستيک است
مدیرعامل فولاد خوزستان در بازدید از شرکت فولاد لجستیک؛ تامین و ارسال 
مستمر مواداولیه نظیر ســنگ آهن و کنسانتره برای گروه فولاد خوزستان را 

نشان از عملکرد رو به رشد شرکت فولاد لجستیک دانست.

علــی محمدی با همراهی محمد نادری معاون خرید و جمعی از مســئولان 
با کارکنان شــرکت  فولاد لجســتیک دیدار داشــت. در آغاز این دیدار جواد 
صادقی  مجد مدیرعامل فولاد لجستیک گزارش جامعی از عملکرد این شرکت 
در نیمه نخســت سال 98 و روند فعالیت های دو سالانه لجستیکی و زنجیره 

تامین مواداولیه فولاد خوزستان ارائه کرد.
علی محمدی مدیرعامل فولاد خوزســتان نیز در این بازدید روند رو به رشد 
عملکرد شرکت فولاد لجستیک در حمل ونقل مواداولیه را مثبت ارزیابی کرد.

محمدی در این دیدار ضمن ملاقات با کارکنان تلاشــگر این شرکت با ارائه 
رهنمود از زحمات آنان تشکر کرد. وی مهمترین دلیل موفقیت مجموعه فولاد 
لجستیک را تعهد مدیریت و کارکنان این شرکت به اهداف تدوین شده گروه 

فولاد خوزستان برشمرد.
در پایان این دیدار مدیرعامل فولاد لجســتیک به نمایندگی از کارکنان این 
شرکت با اهدای نشان »سیمرغ زرین« از حضور و راهبری محمدی مدیرعامل 
فولاد خوزســتان تقدیر کرد.گفتنی اســت هدف از تشــکیل شرکت فولاد 
لجستیک حمل ونقل مواداولیه و تامین سنگ آهن و کنسانتره از معدن برای 
گروه فولاد خوزستان و همچنین ارسال محصولات به خارج از کشور است که 
این حمل ونقل در حال حاضر به صورت ریلی، جاده ای و دریا صورت می گیرد.

فولاد خوزستان در فهرست ۴0 شرکت برتر  بورس تهران و فرابورس 
شرکت فولاد خوزستان به علت بهبود قابل ملاحظه در عملکرد مالی نسبت به 
سال گذشته و از میان شرکت های پذیرفته شده نزد بورس تهران و فرابورس 
ایران؛ در فهرست 40 شرکت برتر سال 97 قرار گرفت.نشستی با حضور دکتر 
شاپورمحمدی رئیس سازمان بورس واوراق بهادار، علی آقامحمدی عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و مدیران ارشد شفاف ترین شرکت های حاضر در بورس 
و فرابورس به منظور ارائه دســتاوردها و اقدامات مثبت انجام شده که منجر 
به بهبود عملکرد شرکت ها شده است؛ در سالن جلسات سازمان بورس واوراق 
بهادار برگزار شد.این گزارش حاکیست با توجه به تجربیات بورس های اوراق 
بهادار در سطح بین الملل؛ شناسایی شرکت های ممتاز یا دارای موقعیت برتر 
اغلب بر پایه معیارهای نقدشوندگی سهام، میزان تاثیر گذاری شرکت بر بازار 

و برتری نسبت های مالی انجام می شود.
بر این اساس شناسایی شرکت های فعال تر در بورس اوراق بهادار تهران بر پایه 
ترکیبی از قدرت نقدشوندگی سهام و میزان دادوستد سهام در تالار معاملات 

)تعداد و ارزش سهام دادوستد شده(، تناوب دادوستد سهام در تالار معاملات 
)تعداد روزهای دادوستد شــده و دفعات دادوستد شده( و معیار تاثیرگذاری 
شــرکت بر بازار )میانگین تعداد سهام منتشر شــده و میانگین ارزش جاری 
ســهام شرکت در دوره بررسی( اســت.دکتر شاپور محمدی در این دیدار که 
هدف از آن هم  اندیشــی با مدیران ارشد شرکت های شفاف بورس و فرابورس 
بود، گفت: توسعه بازار سرمایه و بهبود فرآیندهای دادوستد سهام همه ناشران 
بورســی همواره مورد حمایت نهاد ناظر است و بورس امروز نقش مهمی در 

اقتصاد ملی ایفا می کند.
دبیر شــورایعالی بورس با تاکید بر اینکه شرکت های حاضر در بازار سرمایه از 
بزرگترین و مهمترین مجموعه های اقتصادی کشور محسوب می شوند، افزود: 
اطلاعات منتشر شده در کدال بهترین شاخص برای سنجش عملکرد واقعی 
اقتصاد است.رئیس سازمان بورس ادامه داد: شفاف ترین بنگاه های تولیدی و 
خدماتی در بورس ما حضور دارند و می توان به جرات گفت بازار ســرمایه ما؛ 

شفاف ترین نهاد اقتصاد است.
دکتر محمدی با اشاره به اینکه قصد داریم در سالجاری علاوه بر کمیت افشای 
اطلاعــات؛ کیفیت آنها را نیز افزایش دهیم، افزود: امیدوارم با همکاری اهالی 

بازار سرمایه شاهد افزایش شفافیت بیشتری در بازار سرمایه باشیم.
علی آقامحمدی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز در این دیدار با اشاره 
به فرمایشات رهبر معظم انقلاب و تاکید ایشان به حمایت از تولید ملی، گفت: 
امروز فضا برای خیزش اقتصادی آماده شــده و اکثر صنایع ما ثابت کرده اند 

مقابل تحریم ها و فشارها تاب آوری دارند.
وی با اشــاره به اینکه حضور حداکثری شــرکت ها و بنگاه های اقتصادی 
در بورس گره گشای مشــکلات اقتصادی کشور است، ادامه داد: شفافیت 
مهمترین دســتاورد بازار سرمایه است و امیدوارم همه نهادها و همچنین 
شــرکت های بورسی با همکاری یکدیگر مســیر حضور سایر شرکت ها در 
بازار ســرمایه را هموار کنند.عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام افزود: 
یکی از موضوعات امروز اقتصاد؛ حل مشــکل زنجیره تولید است و تکمیل 
این زنجیره و اصلاح فرآیند آن؛ رســالت شرکت ها و بنگاه های تولیدی و 
خدماتی اســت. تکمیل زنجیره تولید ضرورت اقتصاد ملی ماست و قطعا 
یکی از راه های کنترل و مدیریت بحران های اقتصادی محســوب می شود؛ 
بنابراین باید هرچه ســریع تر خلاهای تولیدی را شناســایی و نقص های 

موجود را برطرف کنیم.
آقامحمدی در پایان سخنان خود با اشاره به اینکه امروز مطالعات آینده نگر و 
شرکت های دانش  بنیان دو رکن مهم افزایش تولید محسوب می شوند، تاکید 
کرد: پیوند دانشــگاه و صنعت انگیزه حرکت ایجاد می کند؛ بنابراین ناشران 

بورسی باید به این دو اصل توجه کنند.
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معاون خرید ذوب  آهن اصفهان خبر داد:

 آمادگی ذوب  آهن 
 برای خرید نقدی 
سنگ آهن از معادن کوچک

در پی تصمیم دولت برای مبارزه با خام فروشی در حوزه صنایع  معدنی و وضع عوارض 
25 درصدی بر صادرات سنگ آهن؛ شــرکت ذوب  آهن اصفهان ضمن قدردانی از این 
اقــدام دولت، اعلام آمادگی کرد کــه برای حمایت از معادن کشــور حاضر به خرید 

سنگ آهن به  صورت نقدی است.

محمدجعفر صالحــی معاون خرید ذوب  آهن اصفهان ضمــن بیان مطلب فوق گفت: 
سنگ آهن مورد مصرف ذوب  آهن باید عیاری با FE بالاتر از 60 داشته باشد که با توجه 
به شرایط کنونی و کمبود سنگ آهن؛ در حال  حاضر به ناچار سنگ آهن با FE بالاتر از 

58 نیز در این شرکت استفاده می شود.
وی در ادامه افزود: ذوب  آهن اصفهان آمادگی دارد ســنگ آهن )مگنتیت و هماتیت( را 
به  صورت نقدی و با هر تناژی از هر نقطه ای از کشور با FE بالای 58، گوگرد کمتر از 
دو دهم، فسفر کمتر از 2 هزارم و سیلیس 6 خریداری کند. معادنی که تمایل به فروش 
ســنگ آهن به این شرکت داشته باشند؛ می توانند با مدیریت خرید مواداولیه و انرژی، 

اداره خرید مواداولیه ارتباط بگیرند.
وی افزود: این شــرکت با توجه به برنامه تولید امســال خود که 3 میلیون تن اســت، 
به اضافه ذخیره احتیاطی؛ 6 و نیم میلیون تن ســنگ آهن نیاز دارد. با توجه به اینکه 
ذوب  آهن از شیوه کوره  بلند استفاده می کند؛ الزاما باید از سنگ آهن دانه بندی به اضافه 
آگلومره اســتفاده کند و برای غنی سازی عیار سنگ آهن دانه بندی از کنسانتره و نرمه 

گندله استفاده می شود.
صالحــی به عدم بهره گیــری ذوب  آهن اصفهان از یارانه انرژی در مقایســه با ســایر 
شــرکت های فولادی اشاره کرد و گفت: این شرکت با توجه به اینکه از روش کوره بلند 
اســتفاده می کند تنها به میــزان 25 درصد از یارانه انرژی برخوردار اســت. در روش 
کوره بلنــد انرژی حاصل از زغالســنگ با تبدیل به کک متالــورژی باعث احیا و ذوب 
سنگ آهن می شود که در مقایسه با سایر روش های تولید فولاد که از حامل های انرژی 
ارزان و یارانه ای بهره می گیرند؛ گران تر اســت و ســهم هزینه انرژی در این روش در 

کشور ما بالاتر است.
وی افــزود: ذوب  آهن هم اکنون زغال را حدودا هر کیلو هزار تومان »تحویل در معدن« 
خریداری می کند. بر اســاس اندازه مصــرف اعلامی وزارت صمت هر تن چدن نیاز به 
962 کیلو زغال دارد که بدون محاســبه هزینه تبدیل به کک و هزینه حمل ونقل هر 
تن چدن 962 هزار تومان زغال نیاز دارد. ذوب  آهن اصفهان با دریافت تمام زغالسنگ 
کشور که روش استخراج آن سنتی و غیراقتصادی است؛ در واقع به نوعی یارانه انرژی 

پرداخت می کند.
معــاون خرید ذوب  آهن اصفهان افــزود: تنها مصرف کننده عمده زغالســنگ داخلی 
ذوب  آهن اســت و با توجه به کیفیت پایین زغالســنگ داخلی، امکان صادرات بسیار 

محدود و مشکل است.
وی با اشاره به ســه مزیت ایران در تولید فولاد مشتمل بر نیروی انسانی ارزان، انرژی 
ارزان و معادن ســنگ آهن فراوان گفت: متاســفانه ذوب  آهن اصفهان هم اکنون از این 
ســه مزیت رقابتی بی بهره اســت و همین امر کار را برای این مجتمع صنعتی سخت 

کرده است.
صالحی با اشــاره به وضع عوارض 25 درصدی بر صادرات ســنگ آهن گفت: عوارض 

صادرات و تعرفه واردات دو امر معمول در همه دنیا برای کنترل و ایجاد موازنه در تولید 
و بازار اســت؛ همچنان  که چین نیز برای فرومنگنز و فروسیلیس تعرفه 20 درصدی 

منظور کرده و صادرات کک از این کشور تا سال 2013 ممنوع بوده است.
وی افزود: با توجه به اینکه شــرکت های فولادی داخلی با کمبود ســنگ آهن مواجه 
بودنــد؛ بنابراین وضع عوارض 25 درصدی بر صادرات این محصول اقدامی ضروری از 
ســوی دولت بود که جای تقدیر دارد. در این خصوص امیدواریم قیمت پایه صادراتی 
ســنگ آهن قیمت منطقی متناسب با قیمت های جهانی صادراتی مورد ادعای معادن 
سنگ آهن لحاظ و عملیاتی شود تا از کاهش اثرات بازدارندگی این عوارض جلوگیری 
شــود.معاون خرید ذوب  آهن طرح سهمیه بندی مواداولیه برای واحد های تولید کننده 
فولاد کشور را نیز یک اقدام حمایتی خوب از سوی دولت دانست و گفت: ضمن تقدیر 
از این حرکت حمایتی باید گفت در این ســهمیه بندی به سنگ آهن دانه بندی که نیاز 
اصلی ذوب  آهن است؛ توجهی نشده و تنها گندله و کنسانتره مدنظر قرار گرفته است.

صالحی گفت: امیدواریم فعالان معادن سنگ آهن به یاد بیاورند که در زمان افت شدید 
قیمت صادراتی سنگ آهن؛ ذوب  آهن اصفهان با دریافت تمام سنگ آهن تولیدی معادن 
منطقه ســنگان )پلاسری( حمایت تمام عیاری از این معادن انجام داد. وی با اشاره به 
طــرح جامع فولاد و تاثیر آن در توازن زنجیره فولاد کشــور افزود: امیدواریم در طرح 
جامع فولاد در خصوص توسعه تولید فولاد و ادغام عمودی و افقی معادن بازنگری شود 

تا توسعه به  صورت تخصصی در زمینه کاری به انجام برسد.
وی تاکید کرد: متاســفانه هم اکنون درآمد حاصل از توســعه معدنی منجر به توسعه 
فولادی در واحدهای معدنی شــده و اخلال در توازن و تامین نیازهای مواداولیه را به  
دنبال داشته؛ به نحوی که بزرگ ترین تولید کننده معدنی در حال  حاضر مصرف کننده 
عمده ســنگ آهن شده اســت. معاون خرید ذوب  آهن اصفهان تصریح کرد: اختصاص 
یک میلیون و 750 هزار تن ســنگ آهن به ذوب  آهن گرچه فقط حدود 25 درصد نیاز 
سنگ آهنی این شــرکت را تامین می کند، اما حمایت مجموعه دولت، وزارت صمت، 

ایمیدرو، شرکت تهیه وتولید و مجتمع سنگان در این زمینه جای قدردانی دارد.
وی افزود: متاسفانه با توجه به تغییر روش پرداخت از اعتباری به پیش  پرداخت، توان 
نقدینگی همه واحدهای تولیدی چه فولادی و چه غیرفولادی بســیار شــکننده شده 
اســت. از آنجا که ســودآوری تولید کننده به  دلیل تحت کنترل بودن قیمت محصول 
نهایی و افزایش قیمت مواداولیه، قطعات و تجهیزات به  ویژه حمل ونقل به نقطه سر به 

 سر نزدیک شده؛ بعضا وارد محدوده زیان شده اند.
وی ادامه داد: تولید در شــرایط رقابتی بسیار مشــکل و در برخی مواقع غیراقتصادی 
شــده است، اما به  دلیل جلوگیری از بروز عواقب اجتماعی در شرایط تحریم اقتصادی 
و حفظ آرامش و امنیت در کشــور؛ تولید کنندگان با چنگ و دندان شرایط را با ثبات 

نگه داشته اند.
معاون خرید ذوب  آهن اصفهان اظهارکرد: این مجتمع عظیم صنعتی هم اکنون میزبان 
31 هزار نفر اســت، 14 هزار نفر در داخل این شرکت و 17 هزار نفر شاغل در معادن 
زغالســنگ و به  صورت غیرمســتقیم نیز در اشتغال عده بســیاری نقش مهمی دارد؛ 
بنابراین در شــرایط کنونی که با تحریم های اقتصادی مواجه هســتیم، لازم اســت با 
تداوم سیاســت های حمایتی و هم افزایی در زنجیره فولاد شاهد به  کارگیری ظرفیت 

معطل مانده این شرکت باشیم.
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مدیرعامل شرکت چادرملو:

 واحد مگامدول احيای مستقيم چادرملو
 به صورت رسمی افتتاح می شود 

واحد احیــای مســتقیم چادرملو کــه تولید 
آزمایشــی خود را از اواخر ســال گذشــته در 
مجتمع صنعتی اردکان آغاز کرده و به سرعت 
به ظرفیت اســمي رسانده اســت؛ به زودی با 

حضور ریاست جمهوری رسما افتتاح می شود.

مهندس محمــود نوریان مدیرعامل شــرکت 
معدنی وصنعتــی چادرملو ضمــن بیان مطلب 
فوق گفت: این واحد فولادی قادر است سالانه 
1 میلیــون و 550 هــزار تن آهن اســفنجی 
تولید کند.وی دلیل تاخیر در افتتاح رســمی 
ایــن واحد فــولادی را فشــردگی برنامه های 
رئیس  جمهور به ویژه برنامه  دیدارهای خارجی 
عنوان و اظهارامیدواری کرد که انشــالله با سفر 
قریب الوقــوع دکتــر روحانی به اســتان یزد و 
شهرستان اردکان این واحد عظیم صنعتی نیز 

رسما افتتاح شود .
مدیرعامــل شــرکت معدنی وصنعتی چادرملو 
همچنین در خصوص بازدیــد خود از خطوط 
انتقــال  آب  و  تاسیســات شیرین ســازی  و 
خلیج فارس به اســتان های کرمان و یزد اظهار 
داشــت :از آنجــا که شــرکت معدنی وصنعتی 
چادرملو همواره در راســتای توسعه پایدار گام 
برداشته است؛ مشــارکت در این طرح را یکی 
از اهداف کلان و توســعه بخش خود و منطقه 
دانســته که با ســرمایه گذاری قابل توجهی در 

تلاش برای انتقال آب به اســتان یزد است. به 
همین منظور به همراه مدیرعامل شرکت تامین 
و انتقــال آب خلیج فارس برای بررســی روند 
اجرای طرح  از مراحل نصب و تجهیز خط لوله 
و تصفیه خانه این پروژه عظیم ملی و استراتژیک 
از بندرعبــاس تا یزد از ایســتگاه های پمپاژ و 
خطوط بازدید به عمل آوردیم .وی گفت: نصب 
آب شــیرین کن در حال اتمام است و بخشی از 
پمپ های آبگیري از دریا در حال نصب اســت 
و به زودي آماده آبگیري مي  شود.نوریان افزود: 
لوله گذاری  ها تا مجتمع گل  گهر سیرجان تقریبا 
به اتمام رسیده و امید داریم تا پایان امسال آب 
به گل  گهر ســیرجان برسد. از سیرجان نیز کار 
نصب خطــوط برای انتقال آب به مجتمع مس 
سرچشمه و از آنجا  به طور همزمان لوله  گذاری 
به سمت اســتان یزد  نیز در حال اجراست؛ به  
طوری که بیش از 150 کیلومتر از مسیر 340 
کیلومتری مس سرچشــمه تا مجتمع صنعتی 
چادرملو لوله گذاری شــده است و 50 کیلومتر 
لوله در حال نصب اســت و تا پایان ســال کل 

لوله  گذاري این قسمت تمام مي شود.
مدیرعامل چادرملــو اظهار امیدواری کرد: طی 
یکسال آینده آب  شیرین از خلیج فارس به استان 

یزد و مجتمع صنعتی چادرملو برسد .
نوریان همچنین اضافه کرد: هدف عمده طرح 
شیرین  ســازی و انتقال آب نمک زدایی شــده 

توسط سه خط انتقال از خلیج  فـارس به صـنایع 
جنـــوب شرق کشور، تأمین بخشی از نیازها و 
مصــارف آب مجتمع  هــای تولیــدی در حال 
بهره  بــرداری و طرح  های توســعه مجتمع های 
معدنی وصنعتی، گـل گهر، مس سـرچشمـه و 
چادرملو در استان های کرمان و یزد است. مسیر 
خط انتقال از غرب بندرعباس شــروع و بعد از 
تأمیــن آب مجتمع معدنی وصنعتی گل گهر به 
طرف مجتمع مس سرچشمه ادامه یافته و نهایتا 
به صنایع فولادی و معدنی اســتان یزد منتهی  
می شــود.وی افزود: اجرای قطعه سوم طرح  به 
طول 340 کیلومتر از مجتمع مس سرچشــمه 
تا صنایع فولادی در منطقه اردکان استان یزد 
و همچنین انشــعاب به صنایع معدنی چادرملو 
است. قطر نامی لوله   های مورد استفاده در این 
قطعه 1 هزار و 300  و 900 میلیمتر و دبی آب 
انتقالی در این مسیر 1 و نیم متر مکعب بر ثانیه 
خواهد بود. در این قطعه عملیات نقشه  برداری 
و مسیرگشــایی از طریق مناقصــه عمومی به 
پیمانکار واگذار شــده و خاتمه عملیات اجرایی 

مهر ماه سال 99 پیش بینی شده  است.
ســرمایه گذاری  کل  چادرملــو  مدیرعامــل 
پیش بینی شــده برای اجرای این طرح عظیم 
ملــی را 110 هزار میلیارد ریــال اعلام کرد و 
گفت: تا پایان سال 97 بیش از 47 هزار میلیارد 

ریال هزینه شده است.
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بســیاری از واحدهای تولیدی صنایع معدنی وابســتگی زیادی به مواداولیه دارند و هرگونه اختلال در این روند تامین، اشتغال این بخش ها را با مشکل مواجه 
می کند. مدیرعامل فولاد هرمزگان در گفت وگو با »دنیای اقتصاد« با اعلام این مطلب گفت: خام فروشی مذموم است و اگر قرار است صادراتی هم صورت بگیرد؛ 

باید این اطمینان حاصل شود که هیچ واحد تولیدی در کشور با مشکل کمبود مواداولیه مواجه نخواهد شد.

مدیرعامل فولادهرمزگان:

 نياز توليدکننده های داخلی
 در اولويت قرار گيرد

فرزاد ارزانی با اشــاره بــه مصوبه اخیر وزارت صمت 
مبنی بــر عوارض صادرات ســنگ آهن و جلوگیری 
از خام فروشــی در کشــور؛ در خصوص خام فروشی 
موادمعدنــی و اثــرات آن بر فعالیت شــرکت فولاد 
هرمزگان گفت: بخشــی از مواد اولیــه را از معادن 
مختلف کشــور به  ویژه از اســتان کرمــان دریافت 
می کنیــم. حال اگر نتوانیم مواداولیه را تامین کنیم؛ 
شــرکت فولاد هرمزگان، فولادمبارکه و بسیاری از 
تولیدکنندگان دچار مشکل می شوند و این موضوع 
مشکلات و ســختی های بســیاری را برای خانواده 

بزرگ فولاد کشور ایجاد می کند. 
مدیرعامل فولاد هرمزگان تصریح کرد: این شــرکت 
4 هــزار نفر نیروی کار به  صورت مســتقیم دارد که 
به اهتمام نیروهای فعال در بالادســت و پایین دست 
این رقم به حدود 60 تا 70 هزار نفر می رســد. حال 
اگر دیگر شــرکت ها را نیز در نظر بگیریم؛ می بینیم 
که با به وجود آمدن مشــکل برای تولیدکنندگان و 
کارخانه ها، معضل اجتماعی بزرگی آن هم در شرایط 

ظالمانه تحریم ایجاد می شود.
وی خاطرنشــان کرد: باید اطمینان حاصل کنیم که 
فعالیت هیچ واحد تولیدی در کشور به دلیل نداشتن 
مواداولیه متوقف نمی شــود و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت نیز با همــکاری نهادهای ذیربط همچون 

گمرک باید این اطمینان را ایجاد کند که شرکت های 
تولیدی برای مواداولیه دچار مشکل نمی شوند. ارزانی 
افزود: طبیعتا موضــوع صادرات نیز در بحث تحریم 
مهم اســت و مازاد مواداولیه در کشور نیز باید صادر 
شود. اکنون ما باید به سمت اکتشافات حرکت کنیم. 
سرمایه گذاری هایی نیز در این زمینه انجام شده است 
و ایمیــدرو هم در آن فعال بــوده و به نتایج خوبی 
رســیده و پهنه هایی شناسایی شده اند. بنابراین باید 
این روند تسریع شــود که اگر قرار بر انجام صادرات 
بود؛ با کمبود مواداولیه رو به  رو نشــویم.به گفته وی 
فولاد هرمــزگان 55 درصد از محصولاتش صادراتی 
است و امسال قرار است 960 هزار تن محصول صادر 
کند. مدیرعامل فولاد هرمزگان خواستار تسهیل در 
قوانین ومقررات صادراتی شــد؛ چراکه این شــرکت 
امسال مجوز و برنامه توســعه از 1/5 میلیون تن به 
3 میلیون تن و بــا فاینانس 250 میلیون یورویی را 
در دستور کار داشت که به  دلیل تحریم ها نتوانست 
اجرایی کند، اما در حال  حاضر با شرکت های دیگری 

در حال رایزنی برای اجراست.
ارزانی در مورد طرح های توســعه ای شــرکت فولاد 
هرمزگان افــزود: برنامه های توســعه ای برای فولاد 
هرمزگان به زودی رســانه ای می شــود. پروژه های 
توسعه در شرکت فولاد هرمزگان در قالب موضوعات 

مختلف از جملــه ایمنی، محیط  زیســت، افزایش 
ظرفیت تولید و گرید های  ویژه هســتند. همچنین 
می تــوان به پروژه اصلاح و بهینه ســازی سیســتم 
پیش   تصفیــه آب دریا، پــروژه تصفیه خانه صنعتی 
واحد احیای مســتقیم، پروژه نصب لنس های تزریق 
اکســیژن، آهک و کربن از دیواره هــای کوره، پروژه 
افزایش ریت شارژ کوره، پروژه نصب نمونه گیر دمای 
اتوماتیک کوره، پروژه احداث واحد گاززدایی )در فاز 
مطالعاتی(، پروژه توســعه پست برق 230 کیلوولت، 
پــروژه احداث ایســتگاه گاز جدید، پــروژه افزایش 
ظرفیت واحد احیای مستقیم و پروژه ایجاد خط دوم 

انتقال آب از دریا اشاره کرد.
به گفته وی همچنین بــا توجه به تفاهمنامه تولید 
10 میلیــون تن فــولاد خام در قالب کنسرســیوم 
- در منطقــه ویژه اقتصــادی صنایع  معدنی و فلزی 
خلیج فارس- توسعه و احداث واحدهای جدید برای 
تولید محصولات فولادی نیز در دستور کار و پیگیری 

فولاد هرمزگان قرار دارد.
مدیرعامل فولاد هرمزگان درباره بومی سازی قطعات 
نیز تصریح کرد: با وجود مشکلات موجود پیش روی 
فولادسازان، اما توانستیم علاوه بر افزایش در فروش 
داخلــی به دســتاوردهایی در زمینه داخلی ســازی 

قطعات دست یابیم. 
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تختال های تولیدی شــرکت در خط نورد گرم بــه  طور عمده برای 
کاربری پروفیل سازی، لوله های آب، نفت و مخازن در فشار و قطعات 
سنگین فولادی مورد اســتفاده قرار می گیرد و ورق های تولیدی در 
نورد ســرد برای کاربری ورق بدنه خودرو، بدنه لوازم  خانگی از جمله 
یخچال، بخاری و همچنین کاربردهای ویژه مانند ورق های قلع اندود 

و گالوانیزه است.
وی گفــت: به هر میزان که بتوان با اتــکا به تولیدات داخلی ارزبری 
صنایع را کاهش داد و صنایع نیازهای خود را از طریق واردات کمتر 
تامیــن کنند؛ نتایج گردش اقتصادی حاصل از زنجیره تولید ســود 
بیشــتری را نصیب جامعه خواهد کرد. از این  رو با توجه به شــرایط 
پیش رو و اعمال تحریم ها توجه به مقوله بومی ســازی به  عنوان یک 
فرصت می تواند در راستای رشد بهره وری و تقویت صنایع مفید واقع 
شود. در صورتی که نیازمندی های صنایع از داخل کشور تامین شود؛ 
زمینه رشد اشتغال در کشور فراهم و ارتباط با تامین کنندگان تسهیل 
می شــود و از طرفی توانمندی تولیدکنندگان داخلی افزایش یافته و 

توسعه پایدار با سرعت و شتاب بیشتری اتفاق می افتد.
ارزانــی در ادامــه افزود: در ســال 98 بــا انتخاب هدف »توســعه 
بومی ســازی و حمایت از تولیدات کیفــی داخلی« به  عنوان یکی از 
اهداف استراتژیک شــرکت در راستای تامین اقتصاد پایدار؛ شرکت 
فولاد هرمزگان تعهد مجدد خود را بر برنامه ریزی و اقدام در راستای 
داخلی ســازی حداکثری تامین قطعات و تجهیزات یدکی مورد نیاز 
قرار داد که برای نیل به این هدف برنامـــه پنج ساله ای به منظـــور 
بررســی و اقدام در خصوص داخلی سازی حدود 7 هزار ردیف کالای 
خارجی مورد نیاز با بهره گیری از توان شــرکت های سازنده داخلی، 
دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان و پارک های علم و فناوری تدوین 
شــد که از ابتدای ســال 98 تاکنون پروژه داخلی سازی حدود 900 

ردیف از این اقلام آغاز شده است.
به گفته وی همچنین در زمینه نســوز بیش از 65 درصد از مصارف 
بومی سازی شــده و از بازار داخل تامین می شود و برنامه ریزی برای 
تامیــن مابقی نیز انجام و در مرحله تســت و آزمایش بوده که نتایج 
خوبی حاصل شده اســت و به  زودی نیازهای بیشتری نیز از طریق 
داخل تامین می شــود. موضــوع مهم در مورد برخی اقلام نســوز؛ 
مواداولیه تشکیل دهنده آنهاست که از خارج از کشور تامین می شود 

و ضروری است نسبت به داخلی سازی آنها اقدام شود.
ارزانی تاکید کرد: در صورت برنامه ریزی یکپارچه و منســجم به  طور 
قطع در آینده نزدیک کشور قادر خواهد بود پروژه های توسعه فولاد 
خود را علاوه بر ســاخت قطعات و تجهیزات مورد نیاز آنها؛ نسبت به 
تکنولوژی احداث واحدهای تولیدی از شــروع تا پایان به اتکای توان 
مهندسان و صنعتگران داخلی؛ طراحی و بومی سازی کرده و به مرحله 
اجرا در آورد.مدیرعامل فولاد هرمزگان در مورد چشــم انداز صنعت 
فولاد در کشــور تصریح کرد: صنعت فــولاد با توجه به اینکه پس از 
نفت و پتروشیمی در پیشانی تحریم ها قرار گرفته؛ همواره مورد رصد 
است که همین موضوع مشکلاتی را برای این صنعت ایجاد می کند، 
اما جدای این مسائل خارجی موضوعی که می تواند به تولیدکنندگان 
و صادرکننــدگان فولاد کمک کند؛ قوانین داخلی اســت که باید به 
سمت قوانین سهل انگارانه تری پیش برود تا تولیدکنندگان بتوانند از 
این پیچ  ها به ســلامت عبور کنند.به گفته وی نباید با قوانین داخلی 
پیچیده شرایط تحریم را برای تولیدکنندگان سخت تر کنیم. آنچه در 
گمرک است، اگر مواداولیه کارخانه هاست؛ باید آزاد شود تا صادرات 
هم با روند بهتری انجام شــود. به  نظر می رســد برای صادرات باید 

مشوق های صادراتی بیشتری در نظر گرفته شود.

دومین مــدال زرین حرفه ای گرایــی در روابط عمومی به مدیرعامل شــرکت فولاد 
هرمزگان اعطا شد.

در هفتمین کنفرانس حرفه ای گرایی در روابط عمومی که در هتل المپیک تهران برگزار شــد؛ 
از فرزاد ارزانی مدیرعامل فولادهرمزگان به  عنوان مدیر برتر در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
و همچنین رضا صفریان مدیر روابط عمومی این شــرکت تقدیر به عمل آمد.در حاشــیه این 
کنفرانس فرزاد ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان گفت: این شرکت در حوزه عمرانی در 
ساخت و تجهیز مدارس منطقه مشارکت دارد. وی افزود: همچنین پرداخت کمک های مالی به 
بیمارستان کودکان و ساخت و تجهیز سایر اماکن عام المنفعه طی سال های پیشین از جمله 
مواردی است که این شرکت در آن نقش داشته است. مساعدت های مالی به سازمان بهزیستی، 
آموزش وپرورش و دانشگاه ها، حمایت از نخبگان جامعه و پشتیبانی مالی از همایش های علمی 

و تحقیقاتی از دیگر اقدامات فولاد هرمزگان است.
به گفتــه مدیرعامل فولاد هرمزگان طی ســالجاری یک میلیارد تومــان نیز بابت کمک به 
سیل زدگان از جانب فولادهرمزگان هزینه شده که بر اساس برنامه ریزی های انجام شده مقرر 
اســت طی ســالجاری حدود یک میلیارد و 300 میلیون تومان هزینه برای مســئولیت های 

اجتماعی اختصاص داده شود.
رضا صفریان مدیر روابط عمومی فولاد هرمزگان نیز در حاشیه این مراسم افزود: روابط عمومی 
این شــرکت از اواخر سال 97 و ســالجاری بر اساس استراتژی تدوین  شده حرکت می کند و 
بر اســاس آن اقدامات را تعریف و نظام های مختلــف را دنبال می کنیم.به گفته وی در حوزه 
مسئولیت های اجتماعی با کمک مشاوران با تجربه و همچنین فولادمبارکه یکسری از فرآیندها 
را تعریف و بر اســاس چارچوب خاص حرکت کردیم؛ چراکه هدف ما ارتقاء تعامل با جامعه 

در حوزه های مختلف فرهنگی، اجتماعی، ملی، ادبی و تقویت برند شرکت و سازمان است.
مدیــر روابط  عمومی فولاد هرمــزگان تصریح کرد: در زمینه مســئولیت های اجتماعی؛ نظام 
 GRI مســئولیت اجتماعی را تعریف کردیم که در این زمینــه در  حال تنظیم یک گزارش
یعنی شفاف ســازی هســتیم که فقط فولادمبارکه از این گزارش برخوردار است و امیدواریم 

امسال تا اوایل سال آینده گزارش مذکور ارائه شود.
صفریان تاکید کرد: شفاف ســازی از ویژگی های فولاد هرمزگان اســت؛ زیرا هدف ما حضور 
مســتمر در حوزه های مختلف مسئولیت های اجتماعی اســت. در مراسم هفتمین کنفرانس 
حرفه ای گرایــی در روابط عمومی، انتخــاب و معرفی مدیر نمونه ملی روابط عمومی در حوزه 
صنعت در بخش مســئولیت های اجتماعی انجام شــد که در این دوره پــس از ارزیابی های 
صورت  گرفته توسط اعضای شورای سیاستگذاری هفته روابط عمومی ایران و اعضای شورای 
سیاســتگذاری هفتمین کنفرانــس حرفه ای گرایی؛ از فرزاد ارزانی مدیرعامل شــرکت فولاد 
هرمزگان از شــرکت های گروه فولاد مبارکه اصفهان به  عنوان »آقای تکنولوژی فولاد ایران« 
تقدیر شــد و در این کنفرانس مدال زرین مدیر ملی جهادی حرفه ای گرایی در روابط عمومی 

در حوزه مسئولیت های اجتماعی را دریافت کرد. 

 کسب مدال زرین روابط  عمومی
 توسط مدیرعامل فولاد هرمزگان
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زرندی معاون طرح وبرنامه ریزی وزارت صمت در کنفرانس بین المللی استیل  پراس:

بايد در صنعت فولاد تغيير رويکرد ايجاد شود
غریب پور رئیس   هیات عامل ایمیدرو: تا سال 1۴1۴ در کشور سنگ آهن داریم

سعید زرندی معاون طرح و برنامه ریزی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در این مراســم گفت: 
از آنجا که در آســتانه انقــلاب چهارم صنعتی 
هستیم، صنایع ما باید متحول شود؛ بر همین 
اساس برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت این 
است که با تمام توان به سمت نوآوری حرکت 
کند. زرنــدی ادامه داد: بر اســاس ارزیابی در 
کشور صنایعی که همیشه صاحب نقش بودند؛ 
9 صنعت بیشتر نیستند. عمده آنها پایین دست 
پتروشیمی هستند که توان صادرات و سهم در 
ارزش افزوده دارند و در تامین فلزات اساسی در 
این 9 صنعت صاحب توانی هســتیم که هم در 
عرصه بین الملل بــه ما نگاه می کنند؛ هم توان 
داخلــی.وی با تاکید بر اینکــه باید روی ارتقاء 
ارزش افزوده به  وســیله نــوآوری تمرکز کنیم، 
گفت: راهبــرد وزارت صنعت، معدن و تجارت 
این است که باید در حوزه نیمه عالی کار کنیم 
و نوآوری داشته باشیم. از این رو باید در صنایع 
به  ویژه فولاد این تغییر رویکرد را داشته باشیم .

وی با تاکید بــر تغییر رویکــرد برنامه وزارت 
صنعــت، معــدن و تجارت گفت: ســال 98 با 
مدنظر قرار دادن رونق تولید؛ یکی از محورهای 

اصلی برنامه های معاونت طرح و برنامه ریزی را 
به تغییر رویکرد از فضای مونتاژکاری به نوآوری 
و استفاده از شــرکت های دانش بنیان معطوف 

کردیم.
زرندی ادامه داد: ما در بســیاری از حوزه ها به 
ســمت مثبت حرکت کردیم و از لحاظ کمی 
رشد زیادی داشــتیم، اما متناسب با این رشد 
در رتبه بندی های بین المللی بالا نرفتیم؛ چراکه 
نتوانســتیم به ســمت کالای بــا ارزش افزوده 
حرکت کنیم. وی تاکید کرد: باید از خام فروشی 
بپرهیزیم و به ســمت ایجــاد ارزش افزوده در 

بالاترین سطح برویم.
وی با بیان اینکه اقتصاد امروز منبع محور نیست 
و به ســمت اقتصاد دیجیتــال و نوآور می رود، 
خاطرنشان کرد: ما نیز باید به این سمت حرکت 
کنیم. بحث نوآوری محصول و فرآیند در اقتصاد 
حرف نخست را می زند و ما در صنایع فولادی 

نیز باید این تغییر رویکرد را داشته باشیم.
ایمیدرو  خداداد غریب پور رئیــس هیات عامل 
نیز در این کنفرانــس گفت: تعدد کنفرانس ها 
نشاندهنده سرسبز بودن صنعت فولاد در کشور 
اســت.وی در ادامه افزود: در دنیا ارقام صنعت 

فولاد و صنایع مرتبط با آن قابل توجه اســت 
و 3.8 درصــد GDP  دنیا را به خود اختصاص 
داده اســت. حلقــه اول صنعت از فــولاد آغاز 
می شود  که 500 میلیارد دلار مربوط به فولاد 
و 2400 میلیــارد دلار هم مربــوط به صنایع 
وابسته به آن اســت.غریب پور ادامه داد: ما در 
رنکینگ دنیا رشــد کردیم و امیدواریم قبل از 
سال 99 به اهداف 5 ساله فولاد برسیم؛ چراکه 
در دنیا عملکرد قابل توجهی در فولاد داشتیم و 
در زنجیــره تولید هم موفق بودیم.وی گفت: با 
ذخیره قابل توجه سنگ آهن در ایران تا 1414 
هم ســنگ آهن داریم؛ بنابراین باید اکتشافات 

صورت گیرد.
غریب پور گفت: فولادمبارکه 370 هزار تن ورق 
بــه ایران خودرو می دهد و در کل کشــور یک 
میلیون تن مصرف کارخانه  های خودروســازی 
است.وی ادامه داد: با رشــد تولید امسال باید 
در کشــور 14 تا 15 میلیون تن فولاد مصرف 
شود. در همین راســتا در اکتشاف و استخراج 
و فرآوری به دانــش روز نیاز داریم که ایمیدرو 
هر 3 مورد را دارد.به گفته وی اکتشافات جدید 
نتایج خوبی داشــته که نمونه آن در معدن 2 

ششمین نمایشــگاه و کنفرانس بین المللی استیل پرایس با هدف بررسی زنجیره فولاد در حوزه نوآوری و فرصت های پنهان صنعت 
فولاد با حضور خداداد غریب پور رئیس هیات هامل ایمیدرو، سعید زرندی معاون طرح و برنامه ریزی وزارت صمت، حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه، منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، بهرام سبحانی رئیس انجمن فولاد ایران و جمعی از مدیرا ن 

عامل و مدیران برتر صنایع فولاد ایران برگزار شد.
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هزار متری در یزد و در گل گهر و جلال آباد بوده اســت. وی 
ادامه داد: 400 هزار کیلومتر مربع در دســت اکتشاف داریم 
و بیش از 60هزار کیلومتر در اختیار کنسرســیوم خصوصی 
است.وی افزود: در 30 استان کشور 101 پهنه تعریف کردیم 
و ظرفیت سازمان زمین شناسی، سازمان انرژی  اتمی و سازمان 
فضایی در کنار مــا قرار گرفته اســت. همچنین 65 درصد 
ظرفیت اکتشاف در اختیار ایمیدرو قرار دارد و سیاست ما نیز 

واگذاری آن به بخش خصوصی است.
غریب پور گفت: در اکتشاف خوب کار کردیم و با ظرفیت سازی 

بخش خصوصی کار را پیش ببریم.
وی افزود: در اســتخراج معادن بــزرگ به دنبال خلق ارزش 
هســتیم. در گل گهر بــه دنبال روش های جدید اســتخراج 
هستیم. در فرآوری هم خبرهای خوبی داریم. به عنوان مثال 
فولاد مبارکه لوله  های انتقال خط نفت تولید کرد و تست  های 
اولیه در وزارت نفت مثبت بوده است. همچنین ذوب آهن  هم 

در تولید ریل خلق ارزش کرده است.
غریب پور ادامه داد: فولاد مبارکه از 7 شــرکت اســتارت آپی 
حمایت کرده اســت؛ در همین راســتا باید دانشگاه را کنار 
صنعت بیاوریــم و پژوهش را تقاضامحور کنیــم. وی افزود: 
نیمی از سود انباشته کشور را صنایع فلزی به خود اختصاص 
می دهد.به گفته غریب پور سرمایه فولاد مبارکه امسال از 13 

هزار میلیارد تومان به 20هزار میلیارد تومان می رسد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشــاره به جایگاه جهانی صنعت 
فولاد؛ آن را جزو صنایع مادر و عامل رشــد و توســعه کشور 
دانســت و افزود: پیش بینی می کنیم که تا پایان امســال به 

صادرات 11 میلیون تنی فولاد دست یابیم.
وی با تاکید بــر اهمیت صنعت فولاد گفت: ارزش افزوده این 
صنعت به 2900 میلیارد دلار می رسد که این رقم 3.8 درصد 
از تولید ناخالص دنیا را تشکیل می دهد. چنانچه جنگ تجاری 
در جهان، از فولاد آغاز شــده است و حلقه نخست صنعت از 

فولاد شروع می شود.
رئیــس هیات عامل ایمیدرو ادامه داد: ســال 2017 ایران در 
رتبه سیزدهم تولید فولاد قرار داشت و این رتبه با 2 پله ارتقاء 
در ســال گذشته به جایگاه یازدهم رسید. همچنین ایران در 
سال 99 به ظرفیت تولید 41 میلیون تن فولاد دست می یابد 
و با روند کنونی پیش از ســال 1404 به هدف ایجاد ظرفیت 
55 میلیون تنی پیش بینی شده در این سند توسعه ای دست 
خواهیم یافت. به گفته غریب پور ایران در ســال گذشــته با 
استخراج 85 میلیون تن سنگ آهن، 52 میلیون تن کنسانتره 
از این ماده معدنی تولید کرد و پیش بینی ها نشان می دهد که 

تا پایان امسال صادرات فولاد به 11 میلیون تن برسد.
وی بر توســعه در زنجیره فولاد تاکید کرد و گفت: توسعه در 
زنجیره فولاد تنها مربوط به افزایش ظرفیت تولید نیســت؛ 
بلکه اکتشاف و زیربناها را نیز در برمی گیرد. در همین راستا 
برای ایجاد خط ریلی 800 کیلومتری بین سنگان و بافق در 

حال مذاکره با شرکت راه آهن هستیم.

فولاد مبارکه معدنکار می شود
حمیدرضــا عظیمیان مدیرعامل فــولاد مبارکه اصفهان نیز 
در این مراســم با بیان اینکه این جلســه؛ جلسه اختصاصی 

فولاد است و بهتر اســت یک گریزی به مسائل سیاسی زد، 
اظهارکرد: دولت جدید آمریکا با یک رویکرد جدی در اعمال 
فشار اقتصادی به کشور ما وارد صحنه شد و اوایل بهار گذشته 

از برجام خارج شد.
وی ادامــه داد: صنعت فولاد کشــور نیز مــورد تحریم قرار 
گرفت؛ به طور مشــخص در مهر 97 فولاد مبارکه در بخش 
تحریم هایــی که سرچشــمه آن به حامیان تروریســت باز 

می گردد؛ تحریم شد. 
وی تصریح کرد: مبارکه در 27 مهر گذشــته که تحریم شد؛ 
خود و طرف های تجاری آن چند ماهی در شــوک بود و در 
نتیجه تنها 65 درصد اهداف صادراتی ما در ســال گذشــته 
محقق شد.وی همچنین اشاره کرد: این روزها شاهد هستیم 

صنایع خودروسازی نیز با مشکلاتی همراه  شده است.
عظیمیان تصریح کرد: بررســی کرده  ایم که انتظار کشــور و 
مســئولان از فولاد مبارکه که دولت طی ســال های گذشته 
بیــش از 10 میلیارد دلار در آن ســرمایه  گذاری کرده؛ بیش 
از آن اســت که در مقابل تحریم ها تضعیف شود.وی با اشاره 
به برخی آمار افزود: ســال 97 را با فروش داخلی و سودآوری 
خوب به پایان رساندیم.  همچنین طی 6 ماهه اول سالجاری 
به اندازه کل سال97 فروش داخلی داشته و بخشی از صادرات 
سال گذشته را جبران و تولید محصولات جدید از جمله تولید 

ورق گاز ترش را اجرا کرده ایم.
وی خاطرنشــان کرد: امروز 38 هزار تن ورق گاز ترش تولید 
شده اســت و همچنین پروژه نورد گرم 2 نیز در دستور کار 

قرار دارد.
مدیرعامل فولاد مبارکه اضافه کرد: به دنبال آن هســتیم از 
ســال 99 فولاد مبارکه تکنولوژی بفروشد و شاید تا 5 سال 

آینده بتواند خود را به عنوان یک تکنولوژ معرفی کند.
وی افزود: فولاد مبارکه می گوید از سنگ تا رنگ را در اختیار 
دارد، امــا در ســال جدید با یک چالش جدیــد عدم تامین 
مواداولیه از جمله کنسانتره و گندله شده است. با خرید عمده 
سهام توســعه معادن به دنبال حل مشکل تامین سنگ آهن 
بودیم، اما امســال این تدبیر جوابگو نبود؛ چراکه شرکت های 
معدنی فولادساز شده و بیشــتر به دنبال صادرات بودند.وی 
تاکید کرد: تدبیر امروز فولاد مبارکه آن اســت که خود وارد 
معدن شود. اصلاح چارت سازمانی هفته گذشته انجام شد و 

یک معاونت جدید اضافه می شود.
عظیمیان افزود: بنده از تغییر رویکرد شرکت های معدنی در 

تامین پایدار نیاز شرکت های بزرگ ناامید هستم.
مدیرعامــل فولاد مبارکه شــرکت های پتروشــیمی و فولاد 
مبارکــه را ارکان اصلی بورس ایران دانســت و تصریح کرد: 
تحریم هــای غرب اقتصــاد ایران یعنی بــورس را با بیش از 
11 میلیون ســهامدار هدف گرفته است.وی از سیاست های 
نادرست شرکت های معدنی انتقاد کرد و گفت: فولادسازهای 
بزرگ مانند فولاد مبارکه بــا چالش جدی تامین مواد اولیه 

)کنسانتره و گندله( مواجهند.
وی افزود: مدیران ســابق با خرید بلوک عمده شرکت توسعه 
معادن تصمیم داشتند؛ تامین مواداولیه را تضمین کنند، اما 
امســال این تدبیر کارساز نشد و شــرکت های معدنی با دو 

رویکرد فولادساز شدن یا صادرات راه را ادامه می دهند.

سال ۲۰۱۷ 
ایران در رتبه 

سیزدهم تولید 
فولاد قرار داشت 

و این رتبه با 
۲ پله ارتقاء در 
سال گذشته به 
جایگاه یازدهم 

رسید. همچنین 
ایران در سال 
۹۹ به ظرفیت 

تولید ۴۱ 
میلیون تن فولاد 

دست می یابد 
و با روند کنونی 

پیش از سال 
۱۴۰۴ به هدف 

ایجاد ظرفیت 
۵۵ میلیون 

تنی پیش بینی 
شده در این 

سند توسعه ای 
دست خواهیم 

یافت. ایران در 
سال گذشته 
با استخراج 
۸۵ میلیون 

تن سنگ آهن، 
۵۲ میلیون تن 

کنسانتره از این 
ماده معدنی 

تولید کرد
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مدیرعامل فولاد مبارکه اظهار کرد: این شرکت ها 
راه را اشتباه می روند و سیاستگذاری های سال 
گذشــته برای تکمیل زنجیره فولاد را به دلیل 
ســودآوری بر هم زده اند. طی 6 ماهه گذشته 
طی جلســات مختلف با فولادســازان و وزارت 
صنعت درخواســت شــد این رویکــرد تغییر 
کند، اما همچنان معدنی ها و فولادســازی  ها به 

سودآوری پافشاری می کنند.

 تولید 30 درصد محصولات طویل فولادی 
کشور در ذوب آهن    

مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان هم در کنفرانس استیل پرایس گفت: 
ذوب  آهن اصفهان با ســابقه بیــش از نیم قرن 
تولید فولاد، هم  اکنون در مرز چهار میلیون تن 
تولید قرار دارد، اما همانطور که سایر بزرگواران 
اشاره کردند امروز در زنجیره فولاد ظرفیت های 
خالی بسیاری وجود دارد که ذوب آهن اصفهان 
نیز متاســفانه از این امر مســتثنی نیست. وی 
افــزود: میزان 30 درصــد از محصولات طویل 
فولادی کشور در این شــرکت تولید می شود. 
همچنین تنها شــرکتی هستیم که گواهینامه 
کــرز را در ایران داریم و از طریق آن می  توانیم 
محصول میلگرد را به کشورهای اروپایی صادر 

کنیم. 
توانایی تولید انواع ریل از مرحله تولید شمش تا 

نورد محصول را دارا هستیم 
مدیرعامل شــرکت ذوب آهن در ادامه به تولید 
ریل اشــاره کرد و گفت: انــواع ریل از مرحله 
تولید فولاد تا ســایزها و گریدهای مختلف در 
این شــرکت تولید می  شــود که هم  اکنون در 
خط میانه بســتان آباد این محصول استراتژیک 
و مطابق با آخرین استانداردهای روز دنیا به کار 

گرفته شده است.
مهندس یــزدی زاده اضافه کرد: آرزوی ایرانیان 
برای تولید ریــل در ذوب آهن اصفهان به ثمر 
نشســت و بعد از ســالیان ســال واردات ریل؛ 
ذوب آهن اصفهان توانست کشور را در تولید این 
محصول استراتژیک خودکفا کند که این افتخار 
بزرگ متعلــق به همه ایرانیان اســت؛ چراکه 

ذوب آهن اصفهان نیز متعلق به ایران است. 

تنها تولیدکننده تیرآهن بال پهن هستیم
وی همچنیــن تصریح کرد: تنهــا تولیدکننده 
تیرآهــن بال پهن هســتیم که آخرین ســایز 
تولیــدی ما 300 میلیمتر بــود. همچنین بیم 
بلانک نیز برای اولین بار در ذوب  آهن اصفهان 
تولید شــد که پیش  نیاز تولید مقاطع سنگین 
HB اســت.این مقام مسئول در ادامه به پروژه 
pci پرداخــت و بیان کــرد: این پروژه که یک 
آرزوی 30 ساله بود نیز مراحل پایانی را سپری 
می کند تا از طریق این فرآیند بتوانیم بخشــی 
از کک مصرفــی که انرژی مــورد نیاز ما برای 
تولید فولاد اســت را به دست آوریم. همچنین 
بخشی از طریق زغال خارجی و فعال نگه  داشتن 
زغالسنگ  های سراسر کشور تولید می  شود.وی 
  pci ادامه داد: بخشــی از کک مصرفــی ما را
تامین می  کند. خوشــبختانه این پروژه وارد فاز 
راه  اندازی گرم شده و همچنین به صورت مجزا 
بر روی کوره ها تســت آزمایشی آن انجام شده 
است. از ســوی دیگر به صورت همزمان نیز تا 
حدود 50 کیلوگرم رســیدیم که انشاا... باید به 

180 کیلوگرم برسد.

ساخت درب های فلکسیبل باتری های 
کک سازی موفقیتی بزرگ در بومی سازی

مهندس یزدی زاده  در خصوص بومی ســازی 
درب های فلکســیبل باتری ســه کک سازی 
گفت: حدود 10 سال از عمر باتری می گذرد. 
اکراینی هــا به دلیل تحریم بحث ســاخت را 
تکمیل نکردند و از کشــور خارج شــدند؛ لذا 
چینی ها را جایگزین کردیم. این دو باتری در 
هــر طرف 74 درب دارد کــه به ارتفاع هفت 
متر و وزن هر یک از آنها نیر هفت تن اســت 
که با دانش فنی، تلاش شــبانه  روزی و تجربه 
کارکنان ذوب  آهن از طراحی تا ساخت و نصب 
انجام گرفته اســت. 74 عدد از آنها ســاخته 
شــده و تعداد 74 درب دیگر را نیز امیدواریم 
تا انتهای ســال به پایان برسانیم.از این طریق 
مشکل آلایندگی زیست محیطی که ذات همه 
صنایع اســت؛ از بین می رود و همچنین یک 
موفقیت دیگر در ابعاد بومی ســازی، زیســت 
محیطــی و اقتصادی در کارنامــه ذوب آهن 

اصفهان تثبیت می شود.

راه گریز از مشکلات موجود در صنعت فولاد
مدیرعامــل شــرکت ذوب آهن اصفهــان در 
خصوص راه گریز از مشکلات موجود در صنعت 
فولاد کشور نیز گفت: استفاده از تکنولوژی  های 
نوین، افزایش ارزش در زنجیره فولاد و استفاده 
از ظرفیت های غیرفعال در صنعت فولاد در این 

خصوص نقش تعیین کننده ای دارد.
مهنــدس یــزدی  زاده در خصــوص مبحــث 
نوین گفــت: کاهش مصرف  تکنولوژی هــای 
انرژی، حفظ  محیط زیست، افزایش بهره وری 
و کیفیت محصول بســیار مهم است. در زمینه 
کاهش مصرف انرژی پروژه هات  شارژ را داشتیم. 
در زمینه مدیریت مصرف آب به جای آب خام، 
پساب شــهری مورد استفاده قرار گرفته است. 
در بحث زنجیره فولاد نیز معضل خام فروشــی 
که همه صنایع به نوعی با آن درگیر هســتند؛ 
چالش های بسیاری ایجاد کرده است که در این 
زمینه گســترش فعالیت های تحقیق و توسعه 
به منظور اکتشاف معادن جدید و برنامه تولید 

محصولات با ارزش افزوده بالاتر موثر است.
مدیرعامــل شــرکت ذوب آهــن در ادامــه به 
تهدیدهای پنهان زنجیره فولاد پرداخت و بیان 
کرد: در افق 1404  برای اینکه به ظرفیت 55 
میلیون تن فولاد برســیم؛ زیرساخت هایی نیاز 
اســت . زمانی که در شــرکت ملی فولاد بودم، 
ســتاد زنجیره فولاد با هدف اینکه مشــکلات 
زنجیره بررســی و برطرف شود؛ شکل گرفت. 
امیدواریم ســتاد زنجیره فولاد که پتانسیل آن 
در ایمیدرو و وزارتخانه وجود دارد؛ مجدد شکل 
بگیرد تا دغدغه تامین سنگ آهن برطرف شود. 
اگر بخواهیم به تولید  55 میلیون تن برســیم؛ 
32 میلیــون تن ســنگ آهن  و 9 میلیون تن 
کنسانتره کم داریم که به عنوان نهاده  های مورد 

نیاز این افق باید تامین شود.

عوارض صادرات سنگ آهن 
اگر به ۴0 درصد برسد؛ بازدارنده خواهد بود

مهنــدس یــزدی  زاده در خصــوص تبدیــل 
تهدیدهــای فعلی بــه فرصت گفت: توســعه 
فعالیت های اکتشافی، جلوگیری از صادرات مواد 
اولیه و وضع عوارض موثر است. در این خصوص 
از حرکت هایی که انجام شــده؛ سپاســگزاریم. 
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یزدی زاده : حدود 
۱۰ سال از عمر 
باتری می گذرد. 

اکراینی ها به 
دلیل تحریم 

بحث ساخت را 
تکمیل نکردند 

و از کشور 
خارج شدند؛ 
لذا چینی ها را 

جایگزین کردیم. 
این دو باتری 

در هر طرف ۷۴ 
درب دارد که به 
ارتفاع هفت متر 
و وزن هر یک از 
آنها نیر هفت تن 
است که با دانش 

فنی، تلاش 
شبانه  روزی و 

تجربه کارکنان 
ذوب  آهن از 

طراحی تا ساخت 
و نصب انجام 

گرفته است

تولیدکنندگان فولاد نیز معادن را تنها نمی گذارند تا طرفین 
از فرصت ایجاد شــده بهره مند شوند. در این راستا ذوب آهن 
اصفهان اعلام کرد ســنگ آهن معــادن کوچک را به صورت 

نقدی خریداری می کند.
وی گفــت: عوارض بر صادرات ســنگ  آهن که هم اکنون به 
25 درصد رسیده اســت؛ جای تقدیر دارد، اما امیدواریم به 
عدد 40 درصد برســد تا بازدارندگی داشــته باشد و دغدغه 
فولادسازان نیز برطرف شود.وی افزود: در زمینه مشارکت و 
کنسرســیوم واحدهای معدنی و فولادی در پهنه های جدید  
اکتشــافی نیز حرکت های خوبی صورت گرفته اســت که به 
همراه جلوگیری از خام فروشی می تواند؛ در تامین مواد اولیه 

مورد نیاز فولادسازان موثر باشد.

نوآوری؛ مسیر گریزناپذیر موفقیت
بهمــن تجلی زاده معاون فروش فولاد خوزســتان نیز در این 
کنفرانس عنوان کرد: نوآوری و پیاده ســازی نوآوری در بازار 
بســیار اهمیت دارد؛ از این  رو کشــور باید فضای نوآوری را 
فراگیرد.وی گفت: نوآوری اکتشــاف و اختــراع یا فناوری و 
خلاقیت نیســت؛ بلکه قابل برنامه ریزی است و نباید نگران 
آن باشیم. با فناوری موجود اگر نوآوری داشته باشیم؛ نوآوری 

تدریجی است. در نوآوری باید پیشنهاد ارزش را ایجاد کنیم.
تجلی زاده تاکید کرد: نوآوری بر اساس مصوب فرآیند بازاریابی 
و سازمان تقسیم بندی می شود. نوآوری مسیر گریزناپذیر به 
ســوی موفقیت است که واحدهای فولادی باید این مسیر را 

مدنظر قرار دهند.

رونمایی از کتاب فرآیندهای تولید 
آهن اسفنجی

همچنیــن در این کنفرانــس از کتــاب »فرآیندهای تولید 
آهن اســفنجی و چدن مذاب« از ســوی شرکت خوارزمی با 
حضور حســن نوایی مدیرعامل شــرکت گســترش فناوری 
خوارزمی و اســدالله فرشاد مدیرعامل شــرکت فولاد غدیر 

ایرانیان رونمایی شد.
نوایی مدیرعامل شرکت فناوری خوارزمی عنوان کرد: این 
شــرکت تولید کاتالیست های ریفرمینگ را انجام می دهد. 
با ظرفیت 1500 تن در ســال ریفرمینگ تولید می کنیم.

وی در ادامــه خاطرنشــان کرد: شــرکت در زمینه تولید 
کاتالیست های ســولفورزدایی نیز پروژه های گوناگونی در 
دست انجام دارد. تولید کک سوزنی نیز از سوی این شرکت 

بومی سازی شده است.

مدیرعامل ذوب آهن اصفهان مرد سال فولاد شد
مهندس منصور یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در کنفرانس اســتیل پرایس به عنوان مرد ســال صنعت فولاد ایران 
معرفی شــد.مدیرعامل ذوب آهن اصفهان لوح ویژه مرد ســال فولاد را از دکتر خداداد غریب پــور رئیس هیات عامل ایمیدرو 
دریافت کرد. شــایان ذکر اســت این انتخاب از طریق نظرســنجی از فعالان بازار فولاد و مواداولیه صورت گرفته است. طی 

کنفرانس های مجموعه استیل پرایس از مدیران نخبه فولادی هر سال تجلیل می شود .
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فعالیت شــش ماهه بورس کالای ایران در حالی به پایان رســید که 
نگاهی به جدول معاملات بورس بیانگر آن است که تا پایان شهریور، 
همچنان رینگ محصولات صنعتی و معدنی در صدر جدول ارزشــی 
معاملات قرار داشته است. جدول حجم و ارزش محصولات معامله شده 
در بورس کالا طی شش ماهه 98 همچنین بیانگر آن است که حجم معاملات در 
این رینگ پس از محصولات فرآورده های نفتی در رده دوم قرار گرفته است. در 
مجموع بررسی آمار شش ماهه بورس کالا در چهار رینگ مختلف و بازار فرعی 
نشان دهنده رشد 56 درصدی ارزش در برابر کاهش 21 درصدی حجم معاملات 
اســت. بر این اساس در جدول شش ماهه می بینیم که در مجموع 10 میلیون و 
778 هزار و 858 تن انواع محصولات صنعتی و معدنی، پتروشیمی، فرآورده های 
نفتی و بازار فرعی به ارزش 587 تریلیون و 626 میلیارد و ۴75 میلیون و 590 
هزار ریال معامله شــده اســت.  معاملات هر کدام از چهار رینگ مختلف به 
تفکیک حجم و ارزش نشان می دهد که در رینگ محصولات صنعتی و معدنی 

در طول شــش ماهه نخست سال تا پایان شهریور ماه، 3 میلیون و 800 هزار و 
66۴ تن انواع محصولات صنعتی و معدنی به ارزش 2۴3 تریلیون و 68۴ میلیارد 
و 108 میلیون و 601 هزار ریال معامله شده است. رینگ محصولات کشاورزی از 
ابتدای سال 98 تا پایان شهریور 98 تنها ۴ هزار و 51 تن محصول به ارزش 93 
میلیارد و 58۴ میلیون و ۴00 هزار ریال معامله داشته که حجم این معاملات در 
شــهریور ماه نیز همچون ماه گذشته صفر بوده اســت. در رینگ محصولات 
پتروشــیمی، 2 میلیون و 3 هزار و 691 تن کالا به ارزش 189 تریلیون و 789 
میلیــارد و 715 میلیون و 93 هزار ریال مورد معامله قرار گرفته و همچنین در 
رینگ محصولات فرآورده های نفتی ۴ میلیون و 936 هزار و 76 تن کالای نفتی 
بــه ارزش 150 تریلیون و 759 میلیارد و 928 میلیون و 979 هزار ریال معامله 
شــده است. در بازار فرعی نیز در طول شش ماهه نخست، 3۴ هزار و 376 تن 
کالا بــه ارزش 2 تریلیون و 18۴ میلیارد و 390 میلیون و 872 هزار ریال مورد 

معامله قرار گرفته است.

نگاهی به رینگ محصولات صنعتی و معدنی در جدول بورس کالای ایران نشان می دهد علیرغم کاهش 1 درصدی حجم معاملات محصولات صنعتی و معدنی در شش 
ماهه نخست سال 98 نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ارزش معاملات رشد 82 درصدی داشته است. این جدول بیانگر آن است که از مجموع 3 میلیون و 800 هزار 
و 664 تن کالای معامله شده در این رینگ، 3 میلیون و 79 هزار و 52 تن کالا به ارزش 150 تریلیون و 371 میلیارد و 119 میلیون و 205 هزار ریال به صورت سلف، 
78 هزار و 149 تن کالا به ارزش 10 تریلیون و 936 میلیارد و 559 میلیون و 611 هزار ریال به صورت نسیه و در نهایت 643 هزار و 463 تن کالا به ارزش 83 تریلیون 
و 491 میلیارد و 177 میلیون و 430 هزار ریال به صورت نقدی مورد معامله قرار گرفته است. کالاهای معامله شده در این رینگ شامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، 
کنسانتره و کنتسانتره مولیبدن، کک و سنگ آهن است.  این جدول نشان می دهد طی نیم سال نخست سال جاری حجم معاملات محصولات صنعتی و معدنی 35.3 

درصد از کل حجم معاملات انجام شده در بورس کالا و ارزش این معاملات 41.5 درصد از ارزش کل معاملات را به خود اختصاص داده است. 

عملکردششماههرینگمحصولاتصنعتیومعدنی

کارنامه شش ماهه بورس کالای ایران در یک نگاه؛ 

 معاملات شش ماهه بورس کالا
 در سایه منع صادرات سنگ آهن

اکرم شعباني

گروهآلومینیوم:
 طی نیم سال نخست 98، در گروه آلومینیوم در مجموع 67 هزار و 480 تن کالا 
به ارزش 15 تریلیون و 555 میلیارد و 201 میلیون و 440 هزار ریال معامله شده 
اســت. کلیه معاملات این گروه در طول شش ماهه به صورت نقدی انجام گرفته و 
بررسی عملکرد این گروه در طول این مدت نشان می دهد که حجم معاملات گروه 
آلومینیوم نسبت به مدت مشابه سال گذشته 47.66 درصد و ارزش معاملات 169 

درصد افزایش داشته است.

گروهروی:
 از ابتدای سال 98 تا پایان شهریور ماه در گروه روی در مجموع 4 هزار و 70 تن 
کالا بــه ارزش 1 تریلیون و 247 میلیارد و 717 میلیون و 345 هزار ریال معامله 

نقدی انجام گرفته است.

گروهفولاد:
از ابتدای فروردین تا پایان شــش ماهه ســال جاری، در گروه فولاد در مجموع 3 
میلیون و 585 هزار و 908 تن فولاد به ارزش 169 تریلیون و 924 میلیارد و 19 
میلیون و 423 هزار ریال معامله شــده است. از مجموع این معاملات، 3 میلیون و 
79 هــزار و 52 تن فولاد به ارزش 150 تریلیون و 371 میلیارد و 119 میلیون و 
205 هزار ریال به صورت سلف، 66 هزار و 44 تن فولاد به ارزش 2 تریلیون و 545 
میلیارد و 825 میلیون و 986 هزار ریال به صورت نســیه و 440 هزار و 812 تن 
فولاد به قیمت 17 تریلیون و 7 میلیارد و 74 میلیون و 232 هزار ریال به صورت 

نقدی معامله شده است.
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گروهمس:
در طول شــش ماهه نخست ســال جاری در مجموع 94 هزار و 480 تن مس به 
ارزش 50 تریلیــون و 526 میلیــارد و 872 میلیــون و 925 هزار ریال به صورت 
نقدی و نســیه معامله شده است. از مجموع معاملات انجام گرفته 12 هزار و 105 
تن مس بــه ارزش 8 تریلیون و 390 میلیارد و 733 میلیون و 625 هزار ریال به 
صورت نســیه و 86 هزار و 375 تن مس به قیمت 42 تریلیون و 136 میلیارد و 
139 میلیون و 300 هزار ریال به صورت نقدی معامله شده است. بررسی معاملات 
این گروه در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته نشان می دهد علیرغم اینکه حجم 
معامــلات این گروه 19.7 درصد کاهش داشــته اما ارزش معاملات با افزایش 87 

درصدی روبرو بوده است.

گروهکنسانتره:
در گروه کنســانتره تا پایان شهریور ماه، در مجموع 216 تن محصول به قیمت 2 
تریلیون و 954 میلیارد و 472 میلیون و 348 هزار ریال معامله شده است. حجم 
معاملات این گروه نســبت به مدت مشابه سال گذشته 7 درصد و ارزش معاملات 

153 درصد افزایش داشته است. 

گروهکنسانترهمولیبدن:
 بر اســاس آمار منتشر شــده از سوی شرکت بورس کالای ایران، 3 هزار و 10 تن 
کنسانتره مولیبدن به ارزش 3 تریلیون و 101 میلیارد و 487 میلیون و 120 هزار 
ریال از ابتدای سال جاری تا پایان شهریور در بورس کالای ایران معامله شده است 

که این ارقام در مقایســه با مدت مشابه سال گذشته نشان دهنده آن است که در 
کنار افزایش 2 درصدی حجم معاملات کنسانتره مولیبدن، ارزش این معاملات با 

افزایش 142 درصدی روبرو بوده است.

گروهکک:
 از ابتدای سال 98 تا پایان شش ماهه سال جاری، در مجموع 11 هزار و 500 تن 
کک در شرکت بورس کالای ایران به ارزش 174 میلیارد و 998 میلیون ریال مورد 

معامله قرار گرفته است. 

گروهسنگآهن:
در طول شش ماهه نخست سال 98 در گروه سنگ آهن بدون تغییر نسبت به تیر 
ماه، در مجموع 30 هزار تن سنگ آهن به ارز ش 199 میلیارد و 340 میلیون ریال 
مورد معامله قرار گرفته است، در کنار کاهش 45 درصدی حجم معاملات نسبت به 
یک سال گذشته ارزش معاملات 1 درصد کاهش یافته است. گفتنی است صادرات 

سنگ آهن با صدور بخشنامه ای با مانع روبروست.

گروهطلا:
در گروه طلا در طول نیمه نخست سال، 213 کیلوگرم طلا به ارزش 1 تریلیون و 
114 میلیارد و 747 میلیون و 645 هزار ریال به صورت نقدی معامله شــده است 
که بر اساس اطلاعات موجود در جدول عملکرد این گروه در سال گذشته، حجم و 

ارزش معاملات به ترتیب با رشد 176 و 395 درصدی روبرو بوده است.

ارزشحجمارزشحجم(هزار ریال  )ارزش  (تن  )حجم (هزار ریال  )ارزش  (تن  )حجم 
000000سلف 
0%00000نسيه
%169%45,7005,780,058,64067,48015,555,201,44047.66نقدي 
%6.4%1.8%169%45,7005,780,058,64067,48015,555,201,44047.66جمع 

%0.5%0.1____004,0701,247,717,345نقدي روي 
%59%8.43-3,362,69194,626,561,2193,079,052150,371,119,205سلف 
____0066,0442,545,825,986نسيه
%935%64,0131,642,767,510440,81217,007,074,232589نقدي 
%69.7%94.3%77%3,426,70496,269,328,7293,585,908169,924,019,4235جمع 
____0012,1058,390,733,625نسيه
%56%29.5-122,59027,079,754,06086,37542,136,139,300نقدي 
%20.7%2.6%87%19.7-122,59027,079,754,06098,48050,526,872,925جمع 

%1.2%0.01%153%2011,167,240,7232162,954,472,3487نقدي كنسانتره
%1.3%0.1%142%2,9501,280,768,9203,0103,101,487,1202نقدي كنسانتره موليبدن 

%0.1%0.3____0011,500174,998,000نقدي كک
%100-%100-5,00026,000,00000سلف 
%13%40-50,000175,690,00030,000199,340,000نقدي 
%0.1%0.8%1-%45-55,000201,690,00030,000199,340,000جمع
%100-%100-15,000188,623,00000سلف 
%100-%100-146,0001,902,949,00000نقدي 
__%100-%100-161,0002,091,572,00000جمع

__%100-%100-14,00017,788,00000نقدي سيمان
__0__0000نقدي * خودرو   

__%100-%100-9,650118,386,40000نقدي (خاک روي :معدنی  )روي 
%59%9.0-3,382,69194,841,184,2193,079,052150,371,119,205سلف 
____0078,14910,936,559,611نسيه
%110%455,10439,165,403,253643,46382,376,429,78541نقدي 

%100.0%100.0%82%1.0-3,837,795134,006,587,4723,800,664243,684,108,601جمع كل

%395.43%77225,004,8322131,114,747,645177نقدي طلا **

 و مقایسه با سال قبل1398طی سال  محصولات صنعتی و معدنی حجم و ارزش معاملات (3جدول شماره
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